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PREFAȚĂ 
 

 

E a doua oară, în ultima vreme, când mi se propune să 

scriu un „cuvânt înainte”. Prima oară apelul a fost lansat de 

un nevăzător, care și-a adunat propriile gânduri și zbateri 

existențiale într-o carte. Recent, Liliana Moldovan, un om 

care „valsează, cu talent, pe portativul cuvintelor” (ca s-o 

citez!) mi-a cerut să creionez marginalii în urma foiletării 

unui buchet de reportaje, pe care vi le propune spre lectură și 

meditație – în actualul volum.  

Aș vrea să scriu mai întâi câteva cuvinte despre omul 

Liliana Moldovan, pe care îl cunosc de puțină vreme. Un om 

care zâmbește cu toată fața, din suflet, cu bunul simț al 

omului care se regăsește și se definește prin evenimente cul-

turale de ținută și prin cărțile pe care își pune semnătura. Și 

sunt multe la număr!  

Ne-am intersectat, cu zâmbet și degajare, atunci când a 

antologat volumul „Clepsidre înaripate”, apărut anul trecut 

la Editura Ecou Transilvan din Cluj Napoca. În antologie se 

regăsesc și talentați poeți botoșăneni, continuarea fiind o rafi-

nată lansare de carte la Cluj, în respirație de clepsidre și de 

culoarea florilor albastre…  

Parte dintre poeții cu care m-am întâlnit la Cluj își devoa-

lează poveștile de viață în „Reportajele bucuriei”, în filele 

aceluiași volum regăsindu-se numeroși alți semeni care și-au 

transformat, și ei, dizabilitatea în abilitate, „demonstrând că 

imaginația nu are bariere, iar sufletul se poate oricând elibera 

de constrângerile trupului” („Reportajele bucuriei”). 
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Nici unul din eroii reportajelor scrise de Liliana 

Moldovan nu seamănă cu altul, iar fiecare poveste de viață 

are unicitatea ei. Numitorul comun e dorința, fiecăruia, de 

auto-depășire, într-o viață în care, după cum spune Dana 

Mierluț, „normalitatea e relativă, deci chiar nu avem motive 

să ne jenăm cu noi înşine”. 

 E aproape axiomatic că nu e deloc facil să scrii despre 

semenii tăi. E mult mai simplu, mai ales când ai condei, să 

pictezi, cu cuvinte, peisajele din jur, să dai o formă elegantă 

propriilor gânduri sau propriilor trăiri. Liliana Moldovan, în 

schimb, nu s-a oprit la scrierile de specialitate, nu s-a aban-

donat, decât din când în când, fiorului poetic și a ales să se 

apropie de oameni care au, cu adevărat, ceva de spus și care 

și-au învins, ades strângând din dinți, propriile limite. Nu 

doar să se apropie, ci să-i înțeleagă și să-i determine să destăi-

nuie lumii, nu doar ei, gândurile ascunse, temerile, dar și 

reușitele.  

Lectura reportajelor semnate de Liliana Moldovan e 

foarte posibil să vă facă să vă regândiți filozofia existențială și 

să vă determine să vă gândiți de două ori atunci când vă 

plouă, bacovian, în suflet. Câteva pasaje din carte, absolut 

aleatoriu alese, vorbesc despre bucuria de a trăi, de a crea, 

despre ieșirea din anonimat chiar și atunci când ursitoarele, 

la naștere, nu au fost prea generoase: 

 

„Chiar dacă a făcut numai patru clase, Dana Camelia 

Dascălu, datorită inteligenţei ieşite din comun şi al unui fler 

literar de invidiat, a transformat cuvintele în aripi şi versurile 

în Căi Lactee pe care imaginaţia ei se plimba nestingherită 

dând naştere unor poeme de o gingăşie, profunzime şi fru-

museţe incredibilă. Scriitoarea a metamorfozat poezia într-o 
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formă de supravieţuire, într-o metodă inedită de revoltă în 

faţa destinului nemilos. Printr-o divină lege a compensaţiei 

limitele trupului ei fragil s-au răsculat şi s-au transformat în 

nelimite ale minţii creatoare, în valuri de inspiraţie şi într-o 

extraordinară abilitate de a compune poezii”.  

 

„Deşi foarte tânără, Sandra Hîncu a înţeles că nu va 

putea supravieţui decât depăşindu-şi limitele. Ea a intuit că 

singura cale de a dobândi mai multă încredere în sine, de a se 

perfecţiona şi de a câştiga respectul celor din jur, este dată de 

practicarea unor activităţi inedite, oarecum interzise persoa-

nelor care se deplasează cu ajutorul fotoliului rulant, cum ar 

fi scufundările (scubadiving) şi lansările în simulatoarele de 

zbor (skydiving)”. 

 

„Din cauza situaţiei de maximă precarietate spirituală 

prin care trecem ca naţiune de ceva vreme încoace, mă 

gândesc, din ce în ce mai des, că e posibil să emigrez şi a 

doua oară – spune Valeriu Borșan în Reportajele bucuriei. În 

condiţiile în care, în prezent, la 101 de ani de la Marea Unire, 

România îşi trădează nu doar în mod consecvent, ci şi cu 

asiduitate, valorile sale cele mai spirituale, aproape că îţi este 

ruşine să vorbeşti despre proiectele tale de viitor: când ţara 

piere la propriu, chiar dacă baba continuă să se pieptene şi 

să-şi împletească frumoase cosițe, tot n-ar mai fi nimeni dis-

pus să se oprească în loc şi să o admire... Trăim, aşa cum am 

spus, vremuri tulburi, iar aceasta, vrând-nevrând, se răsfrân-

ge cu nebănuit impact asupra conştiinţelor noastre, asupra 

fibrei noastre sufleteşti”. 
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„Nu avem o reţetă permanentă, ci doar câteva ingre-

diente de bază pentru acest minunat cocktail numit căsnicie” 

– dezvăluie Estera Bălan, vorbind despre căsnicia ei cu 

Valentin Bălan. “Folosim cât mai multe petale de comunicare 

sinceră şi felii de fervoare, care e fruct al nodului divin ce leagă 

lucrurile (Exupéry). Mai adăugăm în această licoare noutate şi 

diversitate. Lucrăm în echipă – ne completăm, ne susţinem şi 

lăsăm intuiţia să zburde în întâmpinarea dorinţelor celuilalt. 

Suntem pasionaţi de lectură, muzică, teatru, călătorii... Colec-

ţionăm experienţe inedite: dansăm în mare, ne aventurăm pe 

povârnişuri abrupte de munte pe urmele lui moş Martin, 

înălţăm lampioane pe vreun iaz pitoresc sau organizăm bal 

mascat”. 

 

„M-am săturat să lucrez de acasă. Sunt o fire extrem de 

sociabilă şi am efectiv nevoie să fiu înconjurată de oameni, 

altfel mă ofilesc ca o floare în lipsa soarelui… Viaţa înseamnă 

mai mult decât o problemă fizică sau de altă natură şi, în 

ciuda aparenţelor, e nemaipomenit de frumoasă. E păcat să 

fie irosită stând în casă… Dacă vrem să fim acceptaţi, e deo-

sebit de important să ieşim şi să atragem atenţia asupra 

noastră: «hei, sunt şi eu aici!», susține cu naturalețe și umor 

Dana Mierluț”.  

 

Vă recomand „Reportajele bucuriei”, o lectură tonică, 

alertă. Cu secvențe desprinse din viața reală, cu suișurile și 

coborâșurile ei… 
  

 Carmen MORARU, 

 jurnalist 
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BUCURIA DE A FI „ALTFEL” 
  

 
„Creativitatea este o floare atât de delicată, încât elogiul o face  

să înflorească, în timp ce descurajarea o înăbuşă adesea, chiar înainte  
ca ea să se poată transforma în floare.” (Thomas Carlyle) 

 

Persoanele cu nevoi speciale sunt confundate uneori cu 

nişte flori delicate, sunt protejate excesiv ori sunt împiedicate să 

se dezvolte pentru simplul fapt că sunt „altfel”. În definitiv, ce 

înseamnă să fii altfel? Ce înseamnă să mergi diferit, să nu auzi, 

să nu vezi bine, să te exprimi sau să trăieşti în felul tău? Să fie 

oare dizabilitatea sinonimă cu chinul, respingerea şi nefericirea, 

sau poate fi asortată cu lupta, perseverenţa şi succesul?  

Poveştile de viaţă cuprinse în Reportajele bucuriei sunt 

menite să vă ofere răspunsuri la toate aceste întrebări. Am 

adunat în acest volum fragmente de literatură motivaţională, 

care pun în evidenţă – prin intermediul celor 26 lecții1 din viaţa 

unor oameni cu nevoi speciale – faptul că dorinţa de a fi parte a 

lumii, nevoia de împlinire spirituală, nevoia de acceptare şi 

puterea de a merge mai departe nu ţin cont nici de limitările 

trupului, nici de îngustimea prejudecăţilor. Dimpotrivă, sunt 

apanajul unor oameni căliţi de viaţă, a unor minţi înzestrate cu 

inteligenţă şi talent.  

Reportajele vorbesc despre oameni capabili să ofere ade-

vărate lecţii de zbor, în ciuda faptului că nu văd, nu pot să 

meargă, nu aud şi sunt supuşi adesea ignoranţei, lipsei de 

respect şi oprobriului public.Succesul lor, capacitatea celor 26 de 

                                                      
1
 Ordonate cronologic în funcție de perioada scrierii lor (2017-2019) 
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personaje din carte, de a ieşi din crisalidă pentru a zbura, sunt 

demne de admiraţie. Ei au lăsat la o parte neputinţele, grijile şi 

îndoielile, s-au apucat de scris, s-au dedicat altor pasiuni, au 

înfruntat săgeţile prejudecăţilor, dispreţul oamenilor şi dezin-

teresul oficialităţilor, cu un singur scop, acela de a profita de 

incredibila versatilitate a puterii de creaţie, pentru a se trezi din 

amorţire şi a visa la o lume mai bună în care oamenii vor rede-

veni oameni şi cultura va ajunge din nou în vârful piramidei 

existenţiale. 

Mesajul principal al acestui volum se reduce, în fond, la 

extraordinarul adevăr că nici un obstacol nu rezistă în faţa unei 

atitudini de învingător. Atunci când eşti bine pregătit, când pui 

pasiune în tot ceea ce faci, când munceşti neîntrerupt pentru a-ţi 

cultiva talentele, rezultatele nu încetează să apară şi persona-

lităţile să se afirme, ieşind din mulţime pentru a deveni modele 

de viaţă şi pentru a-i inspira pe cei care nu au încă curajul de a 

păşi pe drumul realizării propriilor dorinţe. 

Ne aflăm în faţa unor oameni care au trecut prin experienţe 

de viaţă extrem de dificile, uneori de neimaginat. Tocmai de 

aceea, cunoaşterea unor aspecte din viaţa de zi cu zi a acestor 

persoane speciale ar trebui aibă un impact pozitiv şi va repre-

zenta un enorm câştig pentru toți cei care vor participa la 

„lecţiile de zbor” oferite de eroii din Reportajele bucuriei.  

Lectura cărţii poate declanşa emoţii imprevizibile, poate 

dărâma prejudecăţi şi ne poate însoţi pe drumul dezvoltării 

personale, indiferent dacă avem sau nu o dizabilitate, indiferent 

dacă suntem tineri sau vârstnici, indiferent de candoarea şi 

amploarea viselor pe care sperăm să le realizăm. 

 

Liliana Moldovan 
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CREAȚIA POETICĂ  

I-A OFERIT GARANŢIA NEMURIRII 
 

 

Toţi cei care au cunoscut-

o pe Dana Camelia Dascălu 

simţeau că această doamnă 

ţintuită într-un fotoliu 

rulant emana poezie prin 

toţii porii. Dependentă în 

totalitate de grija celor din 

jur, Dana Dascălu a reuşit, 

pe parcursul scurtei sale 

vieţi, să transforme poezia 

într-un mod de a fi. Geniul 

ei literar a ajutat-o să iasă 

din armura unui trup 

imobil. Chiar dacă a făcut numai patru clase, datorită 

inteligenţei ieşite din comun şi unui fler literar de invidiat, 

a transformat cuvintele în aripi şi versurile în Căi Lactee pe 

care imaginaţia ei se plimba nestingherită dând naştere 

unor poeme de o gingăşie, profunzime şi frumuseţe 

incredibilă.  

Scriitoarea a metamorfozat poezia într-o formă de 

supravieţuire, într-o metodă inedită de revoltă în faţa 

destinului nemilos. Chiar dacă nu se putea mişca, ea a fost 

un exemplu pentru noi toţi. Printr-o divină lege a com-

pensaţiei, limitele trupului ei fragil s-au răsculat şi s-au 
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transformat în nelimite ale minţii creatoare, în valuri de 

inspiraţie şi într-o extraordinară abilitate de a compune 

poezii.  

Înzestrată cu geniu literar, Dana Camelia Dascălu nu 

îşi scria poeziile, aşa cum procedează autorii în general, ci 

le crea în minte, le memora şi le dicta infirmierelor de la 

Căminul Spital din Hârlău, unde a trăit timp de 30 de ani.  

Prin intermediu cărţilor pe care le-a publicat, s-a 

apropiat de nemurire, dar mai ales s-a apropiat de sutele 

de persoane care îi citesc cărţile, de publicul care iubeşte 

poezia. În 2001 a debutat cu volumul „Totul sau nimic”, în 

2003 cartea a fost tradusă în limba franceză şi lansată în 

Elveţia sub titlul „Echo”. Au urmat volumele de versuri: 

„Desculţă pe un picior de crin” (2006), „Trădaţi de virgule” 

(2009), „Împrumută-mă cu timp!” (2016).  

Mintea creatoare, sensibilitatea şi perseverenţa au 

ajutat-o să dobândească echilibrul sufletesc şi să-şi afle 

rostul în lume. Povestea ei de viaţă ne demonstrează că 

universul întreg poate încăpea într-o minusculă cameră de 

spital, iar scara viselor poate atinge cerul, atunci când e 

construită din cuvinte potrivite. Sufletul ei încărcat iubire 

şi gingăşie ne zâmbeşte din ceruri şi se bucură ori de câte 

ori un cititor îi descoperă poeziile şi, citindu-le, se acoperă 

de încântare. 

 

Avea lumea poeziei la picioare...  

„Poezia, spunea Dana Camelia Dascălu – este ecoul gân-

durilor mele, este un univers plin de iubire în care eu dăruiesc şi 

mi-ar plăcea să şi primesc. O cascadă de iluzii în care văd o altfel 

de realitate, în care eu sunt preţuită, iar certitudinea de la masa 
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de scris mă ajută să găsesc paradoxul! Poezia este o fereastră 

deschisă pentru zborul viselor mele. Dintr-un număr de 350, am 

foarte multe poezii care îmi plac, dar cea mai aproape de sufletul 

meu este poezia Paradoxul, ce se regăseşte în volumul de vesuri  

Împrumută-mă cu timp, publicat în anul 2016.  

 
PARADOXUL  

 

M-am descoperit în sinea lucrurilor, 

în tăcerea cumpărată de iubire, 

în liniştea ce aduce după ea. 

Sau poate în moştenirea cuvântului albastru. 

 

M-am descoperit în secolul trecut, 

în legenda sufletului păcălit, 

în ambiţia incompletă a unor prinţese. 

Sau în uitarea preluată de un vers. 

 

M-am descoperit în prima definiţie 

când punctul sau virgula încă visau la seducţie. 

Am să mă întorc preluând farsele unui termen 

şi regăsind o emoţie. 

 

M-am descoperit în vise. 

Redam culori în cutii fără valoare, 

Ghiceam, plănuiam că universul e undeva jos, 

Dar eu îl găseam într-o zi. 

Dar pierdeam secunda ultimului vals! 
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M-am descoperit în frig, absentă, 

ceream doar un pahar cu apă. 

Treceam printre graniţe care ofereau căldură. 

Aveam timp să mă joc cu literele. 

Doar cu literele! 

 

M-am descoperit AZI! 

Purtam haina timpului recunoscând un nume 

şi un zâmbet naiv îmi răpea din vorbe. 

Accesorii neobişnuite care rupeau timpul în două. 

 

Mă regăsesc totuşi într-o cameră închisă. 

Poate fi centrul universului, sau doar o scuză? 

Am descoperit mult pe fereastră! 

Mi-a mai rămas doar să cutremur pământul 

Iar, în final, să mă întorc la masa de scris. 

 

Abandonată de familie, trăindu-şi cea mai mare parte 

a vieţii la Căminul Spital din Hârlău, poeta, născută în 

localitatea Beiuş din judeţul Bihor, şi-a transformat poeziile 

în amintiri şi a reuşit să-şi depăşească limitele, scăldându-

se în nemuritorul izvor al creaţiei.  

„După câţiva ani petrecuţi în sânul familiei am fost părăsită 

la Centrul de Îngrijire şi Asistenţă Hârlău, unde mă aflu şi 

astăzi. Şocul acesta a fost atât de puternic, încât secundele s-au 

transformat în zile, luni, ani şi mai apoi într-o povară din care 

cuvântul a ieşit învingător”.  
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 Poezia i-a oferit posibilitatea 

de a călători spre lumile infinite 

ale creaţiei, descoperind sursa 

unui talent remarcabil pe care îl 

exploata fără milă, dând rod 

unor sublime gânduri născute 

din tristeţe, din neîmpliniri, dar 

şi din încrederea în frumuseţea 

oamenilor din jur.  

„Am descoperit în mine resurse 

nebănuite!” – recunoştea poeta 

care a întâlnit „iubirea sub toate 

formele ei: iubirea care arde, care 

bucură, care sfâşie, iubirea care te 

face să te simţi perfect. Apoi mă inspir din trăiri intense, – 

mărturisea ea – din dorinţe neîmplinite, din aşteptări, din 

dezamăgiri. Sunt inspirată doar în momentele de tristeţe. 

Poeziile mele poartă în ele nemulţumiri, frământări, strigăte de 

disperare şi de ajutor”.  
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Prima persoană care a auzit acest strigăt de ajutor şi a 

crezut în talentul Danei Camelia Dascălu a fost actorul şi 

cadrul didactic universitar Octavian Dumitru Jighirgiu, 

care a încurajat-o şi i-a acordat tot sprijinul pentru publi-

carea volumului ei de debut apărut în anul 2001 sub titlul 

„Totul sau nimic”.  

Dana Camelia Dascălu a rămas fidelă acestui principiu 

până la sfârşitul vieţii şi a reuşit să echilibreze balanţa unui 

crud destin printr-un inegalabil talent creator. Poeta a 

luptat, a creat şi a visat, lăsându-se mângâiată de mâinile 

tandre ale poeziei.  

„În viaţă trebuie să lupţi pentru fiecare secundă, deci luptă! 

Trebuie să cauţi şi ultimul vis, deci visează! Trebuie să cauţi 

mâinile tandre, deci speră! În căutările tale încearcă să nu te 

rătăceşti prin labirintul vieţii! Pune-ţi bariere doar pentru a le 

depăşi! Crezi în Dumnezeu cu toată fiinţa ta, căci El nu te 

dezamăgeşte niciodată!” (Dana Camelia Dascălu) 

Într-adevăr, poeziile pe care le-a compus i-au dechis 

drumul către alte dimensiuni, au trasat cărări spre nemu-

rire şi au condus-o, cu elegant fâlfâit de aripi, spre tărâmul 

cerurilor infinite, spre locul unde toţi oamenii sunt egali şi 

unde se poartă conversaţii cu îngerii.  
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SPER CA DOMENIUL DIZABILITĂŢII  

DIN ROMÂNIA SĂ CUNOASCĂ  

ŞI IMPLICAŢIA MERITOCRAŢIEI  
 

 

Sorin Georgian Ionescu face parte din categoria acelor 

persoane cu dizabilităţi care ar putea oricând urca pe scena 

personalităţilor care au influenţat lumea şi au încercat să 

schimbe mentalităţi. Experienţele de viaţă prin care a 

trecut, cu reuşitele şi nereuşitele pe care le-a experimentat, 

demonstrează, şi în cazul lui Sorin Ionescu, faptul că lupta 

cu prejudecățile, cu chingile unei societăţi rigide şi eronat 

informate, este mult mai grea decât efortul de acceptare a 

propriei dizabilităţi şi de înfruntare a obstacolelor ridicate 

de o stare de sănătate dezavantajantă.  

E important să reţinem că domnia sa este un constant 

susţinător al politicilor publice în domeniul dizabilităţi în 

România şi Europa. Din octombrie 2015 este membru în 

Consiliul Director al Asociaţiei „Distonia Europe” şi 

participă la diferite întâlniri de lucru pe tema promovării 

drepturilor pacienţilor cu diferite forme de distonie în 

spaţiul european.  

La nivel naţional, în perioada 1 martie 2017 – 5 octom-

brie 2017, a fost Consilier vocaţional – politici publice în 

cadrul Consiliul Naţional al Dizabilităţii din România. Este 

preşedintele Asociaţie „Distonia”, care are misiunea de a 

informa societatea în legătură cu existenţa unor persoane 
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care suferă de boli rare şi a persoanelor cu dizabilităţi cu 

scopul sensibilizării comunităţii şi conştientizării faptului 

că şi aceşti oameni au dreptul la viaţă demnă, la integrare 

socială, educaţională şi profesională. 

 
Este absolvent al Facultăţii de Sociologie şi Asistenţă 

Socială din cadrul Universităţii „Babeş-Bolyai” din Cluj-

Napoca şi a fost, în cadrul acestei universităţi, consilier 

social la Biroul pentru Studenţi cu Dizabilităţi.  

Destul de recent, în ciuda faptului că mâna îi tremură, 

şi-a descoperit pasiunea pentru pictură, care s-a dezvoltat 

în completarea talentului său de scriitor2. În calitate de 
                                                      
2
 Sorin Georgian Ionescu este autorul volumelor: „(diz)Abilitatea în expe-

rienţe. Gânduri... Cuvinte... Simţiri” (Cluj-Napoca, Ed. Eikon, 2013); coautor, 
alături de Maria Kiss, al volumului ”Artă şi Suflet” (Cluj-Napoca, Ed. Şcoala 
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artist plastic a participat, deja, la mai multe expoziţii de 

pictură, personale şi de grup, organizate în diferite oraşe 

din ţară şi din străinătate.  

 

Când este vorba de mentalităţi,  

lupta nu se sfârşeşte, practic, niciodată... 

Descoperirea artei plastice i-a prilejuit o mare bucurie 

sufletească şi a conferit preocupărilor lui de bază o nouă 

aură. Să nu uităm că, de-a lungul anilor, a iniţiat o serie de 

campanii de sensibilizare a comunităţii în privinţa drep-

turilor şi succeselor obţinute de persoanele cu dizabilităţi. 

„Plimbare la pas prin Oraşul Comoară”, „După-amiaza de 

lectură”; „Zâmbete într-o floare” sunt doar câteva dintre 

proiectele pe care le-a inițiat.  

Referindu-se la implicaţiile pe plan personal al cam-

paniilor de sensibilizare în privinţa nevoii de intergrare a 

persoanelor cu nevoi speciale, dl. Sorin Ionescu îşi amin-

teşte, cu reală bucurie, despre campania „«Zâmbete într-o 

floare» „destinată – după cum mi-a mărturisit – doamnelor şi 

domnişoarelor, indirect şi domnilor, în vederea schimbării 

perspectivelor, sau cel puţin a estompării unor stereotipuri atât 

de împământenite în societatea din care facem parte şi care 

plasează condiţia dizabilităţii în spectrul necesităţii absolute, cu 

mici excepţii declinate de admiraţie îmbrăcată într-o formă de 

empatie neînţeleasă de cele mai multe ori, de aşteptare a dife-

ritelor forme de sprijin, ajutor, susţinere necondiţionată. În mul-

te cazuri, perfect viabile şi binevenite, în majoritate doar suscep-

tibile şi inhibatoare”. Dincolo de eleganţa gestului de a oferi 

                                                                                                                   
Ardeleană, 2014); ”Rondul de Fiori” (Cluj-Napoca, Ed. Şcoala Ardeleană, 
2016). 
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flori doamnelor şi domnişoarelor, în numele persoanelor 

cu dizabilităţi, rolul acestei campanii, desfăşurată în plină 

stradă, a fost acela de a atinge sufletul celor implicaţi şi de 

a le demonstra că asemenea florilor, persoanele cu diza-

bilităţi ştiu să ofere şi doresc să primească multă iubire, 

fiind remarcate pentru sufletul lor, pentru gesturile fru-

moase şi încercările lor de a fi în rând cu lumea sau mai 

presus de ea. 

Inedit a fost şi experimentul social pe care l-a iniţiat cu 

vreo trei ani în urmă şi în care a fost implicat în mod 

direct. Cu un scenariu extrem de simplu care a presupus 

folosirea unei pancarde pe care scria „Am o dizabilitate, 

ofer gratuit o îmbrăţişare” dl. Sorin Ionescu s-a plimbat 

într-o piaţă foarte circulată din Cluj-Napoca, în speranţa de 

a trezi interesul trecătorilor şi de a obţine îmbrăţişări din 

partea lor. După cum era de aşteptat, reacţiile au întârziat 

să apară fiindcă pe parcursul unei jumătăţi de oră, timp în 

care au trecut pe lângă pancardă sute de persoane, doar 6 

cetăţeni şi-au exprimat susţinerea faţă de mesajul transmis. 

Experimentul a demonstrat, după cum a constatat cu 

tristeţe iniţiatorul său, că la nivelul conştiinţei sociale 

funcţionează „un stereotip bolnav şi inoportun din punct de 

vedere societal, care ascunde condiţia dizabilităţii în spatele unor 

ziduri greu de dărâmat, care aşază toate resursele, abilităţile şi 

frumuseţea, îndrăznesc să spun, acestor persoane într-o postură 

care sărăcesc evoluţia şi civilizarea unor comunităţi, ulterior 

societăţi, în contextul vremurilor pe care le trăim”.  

Dar, cu toate acestea, experimentul a dat startul unor 

activităţi ulterioare de sprijinire a persoanelor cu dizabi-

lităţi, fie în calitate Membru în Consiliului de Adminis-
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traţie al Federaţiei Europene de Distonie (Dystonia 

Europe), fie în calitate de preşedinte al unei asociaţii de 

profil.  

 
Dl. Sorin Ionescu a continuat lupta pentru îmbunătă-

ţirea condiţiilor de viaţă şi educaţie a persoanelor cu nevoi 

speciale de pe poziţia deţinută, pentru scurt timp, în 

Consiliul Naţional al Dizabilităţii din România. Împlicarea 

domniei sale în activitatea acestui consiliu cu atribuţii 

specifice s-a concretizat prin asigurarea mentenanţei plat-

formei dedicate informării şi comunicării adresate persoa-

nelor cu dizabilităţi din România și prin difuzarea unor 

filmări şi transmisiuni „în direct”, realizate la diferite 

evenimente socio-culturale la care a participat sau pe care 

le-a organizat. 

 

A muşcat din partea spectaculoasă a vieţii 

Aflându-se mereu în căutarea unor experienţe de viaţă 

inedite, Sorin Ionescu s-a pășit pe drumul căutării fericirii, 
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convins fiind de faptul că viaţa are multe de dăruit şi ţi se 

oferă, uneori, ca un evantai cu mii de valenţe, iar atunci 

când întredeschizi ferestrele oportunităţilor nu trebuie 

decât să te pregăteşti pentru partea spectaculoasă a vieţii. 

Aşa se face că spectaculosul nu s-a sfiit să apară, astfel 

Sorin Ionescu şi-a îmbogăţit viaţa cu experienţa inedită a 

unui salt cu paraşuta. Cu siguranţă că nu a fost primul şi 

nici ultimul tânăr cu distonie care a realizat un salt cu 

paraşuta. Important este că această încercare face parte din 

categoria secvenţelor de viaţă memorabile, despre care dl. 

Sorin Ionescu îşi aminteşte: „Saltul cu paraşuta a fost un 

eveniment care nu mi se datorează în mare parte. A fost realizat 

în cadrul unei campanii de conştientizare a suferinţei de tip 

neuro-muscular, caracterizate sintetic sub forma diagnosticării 

distoniei (sub toate formele de manifestare simptomatică) care a 

fost realizată de Federaţia Europeană de Distonie sub forma unui 

concurs, desfăşurat la nivel mondial. Acest salt a fost unul 

dintre cele patru premii puse la dispoziţia participanţilor care au 

concurat sub forma unor fotografii care evidenţiau o săritură, 

prin intermediul reţelelor de socializare, supuse votării. Premiile 

au fost adjudecate de către participanţi din Australia, Finlanda, 

Suedia şi România, iar în ceea ce priveşte ţara noastră, câştigă-

torul a fost o tânără domnişoară din Cluj-Napoca, care din cauza 

unor probleme de ordin personal la acel moment nu a putut 

realiza acest salt, motiv pentru care am ajuns în postura respec-

tivă în calitate de beneficiar al donaţiei acesteia.  

Dacă este să rezum în cuvinte, ceea ce este foarte greu de 

altfel, senzaţia experimentată de lansarea liberă de la 3000 de 

metri deasupra pământului, aş putea să spun că este un moment, 

o formă în care te regăseşti cu posibilitatea de a medita la cât de 
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efemeră este condiţia umană, în această formă de prezentare 

trupească, în trecerea existenţială din punct de vedere lumesc.  

A fost o frică amestecată cu încrederea conferită de domnul 

alături de care am sărit. A fost o formă de detaşare necondiţio-

nată, de mulţumire, de exerciţiu practic al înălţării şi decăderii 

de care şi prin care trecem deseori, aici şi acum, împământaţi 

fiind în toate aspectele pe care, fiecare la timpul lor, le consi-

derăm ideatice, grele sau fericite, atât de efemere în fond”. 

 

Arta plastică şi creaţia literară  

mi-au adus un imens beneficiu 

Probabil universul emoţional şi aspiraţional al lui 

Sorin Ionescu nu ar fi fost complet fără contribuţiile sale 

artistice manifestate prin intermediul literaturii şi artei 

plastice. Afinitatea pentru comunicarea prin scris şi talen-

tul literar indiscutabil s-au exprimat în mod fericit şi s-au 

concretizat în cele trei volume pe care le-a lansat pe piaţa 

editorială românească: „(diz)Abilitatea în experienţe. 

Gânduri... Cuvinte... Simţiri” (2013), „Artă şi Suflet”, în 

care este coautor, alături de Maria Kiss (2014), „Rondul de 

Fiori” (2016). Sunt cărţi care au apărut ca „un mod sublim de 

ridicare şi conştientizare a stărilor dincolo de raţional, prin 

intermediul simbolisticii transpuse de spiritualitatea îmbrăcată 

în litere stacojii, care curg asemenea destinului.” (Sorin 

Ionescu). Dacă volumul „(diz)Abilitatea în experienţe” se 

dezvăluie încă din titlu prin conţinutul său autobiografic, 

volumul „Artă şi Suflet” se referă la un proiect editorial 

prin care a schimbat aria artistică şi a trecut de la peniţă la 

pensulă, ca să revină cu a treia carte la creaţia literară, 
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etalându-şi cu talent stările sufleteşti prin intermediul unor 

„rime şi al unor construcţii de proză poetică”. 

 
În privinţa artei plastice, Sorin Ionescu spunea că a fost 

atras mai ales de libertatea infinită pe care o oferă desenul şi 

pictura. „Pictura a reprezentat o provocare care, în pofida 

tremurului mâinii, m-a pus în faţa condiţiei atipice, care mă 

defineşte. Poate observaţi că evit să folosesc termenul de handicap, 

însă asemenea utilizării formelor şi culorilor, îmi este la îndemână 

să las la interpretarea publicului, admirator, empatic sau milos, să 

îşi confere propriile concluzii cu privire la aceasta, asemenea 

înţelegerii unei opere plastice.” (Sorin Ionescu). 

 

Visez la o societate maleabilă 

Prin tot ceea ce a realizat până acum, prin succesele 

obţinute pe plan profesional şi personal, fiindcă a ales să se 

implice în lupta pentru drepturile persoanelor cu nevoi 

speciale, a demonstrat că este un vizionar şi o fire tenace. 
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Sceptic uneori, dar încrezător în forţele proprii, s-a înscris 

de curând la a doua facultate, sperând să îşi extindă expe-

rienţa în domeniul protecţiei sociale din România, iar 

tinerilor (cu sau fără dizabilităţi) care doresc să îi calce pe 

urme, le sugerează să profite de avantajul tinereţii: „Cei mai 

tineri au şansa de a fructifica acest avantaj începând de acum, nu 

de mâine, nu mai târziu, în a întreprinde orice simt şi consideră 

a-i împlini, sub imperiul credinţei că nimic nu este imposibil. Iar 

condiţia dizabilităţii, sub orice formă de manifestare, prin pur-

tătorii care uneori sunt luptători de-a dreptul cu tot ceea ce se 

întâmplă în jurul lor, pot reprezenta pentru cei dintâi un punct 

de plecare şi un exemplu. Dar, este de ţinut cont că fiecare model 

creează doar premisele în libertatea de acţiune şi alegeri şi nicio-

dată nu se pliază perfect pe două individualităţi, aşa cum 

oamenii sunt definiţi ca unici. 

Speranţa unei societăţi mai maleabile, pentru fiecare dintre 

noi, se află în mâinile celor ce venim în urma părinţilor noştri şi 

a celor ce vin după noi, viitorul ţine de noi, cu sau fără «marcaje 

stereotipale» societal, doar prin implicare, în contextul înţe-

legerii”.  
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APORTUL FIECĂREI GENERAŢII IESE LA 

IVEALĂ ATUNCI CÂND MOMENTUL 

ISTORIC O IMPUNE  
 

 

Profesorul Modest Amariei poate fi considerat unul 

din reprezentaţii de marcă ai şcolii pedagogice româneşti. 

Ca dascăl la Şcoala pentru Deficienţi de Vedere din Târgul 

Frumos, a vegheat, timp de trei decenii, asupra destinelor 

multor generaţii de elevi şi, până în momentul pensionării, 

i-a îndrumat cu dragoste părintească pregătindu-i – după 

cum scria într-un articol – „pentru lupta cu valurile vieţii”. 

Dl. Amariei s-a născut în primăvara anului 1949, într-o 

familie de gospodari din Buhaliţa – Hangu. Fiincă era 

nevăzător din naştere, părinţii plănuiau să îl dea la o 

mănăstire, dar Modest Amariei le-a depăşit aşteptările şi 

după ce a umat şcoala specială pentru copii nevăzători din 

Cluj, s-a înscris, în vara lui 1971, tot în Cluj-Napoca, la 

admiterea pentru Facultatea de Istorie şi Filozofie, fiind 

unicul candidat cu deficienţe de vedere dintre toţi tinerii 

care doreau să urmeze această facultate. Experienţa pri-

milor ani de şcoală i-a lăsat în suflet amintiri plăcute, chiar 

dacă primul contact cu şcoala specială de nevăzători a fost 

uşor traumatizant, însă micul şcolar, a reuşit destul de 

repede să depăşească dorul de casa părintească, des-

coperind ascunsele taine ale cititului cu ajutorul degetelor. 

„Către seară m-am rătăcit prin clădirea imensă şi am început să 
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plâng cu disperare, de dorul familiei. M-am aşezat într-un colţ şi 

am pipăit cimentul de lângă mine, unde am descoperit o bucată 

de carton din care ieşeau nişte buburuze ciudate. Plânsul mi-a 

trecut ca prin farmec şi am întors cartonul pe toate feţele, încer-

când să descopăr ce taine ascunde. Nu mai pipăisem niciodată o 

ciudăţenie ca asta” îşi aminteşte viitorul profesor. În scurt 

timp, abecedarul nu mai reprezenta nici un mister pentru 

elevul care reuşise să descifreze tainele cititului în Braille. 

 
Aventura scrisului şi cititului în Braille a continuat şi 

în facultate, perioadă în care folosea deja stenografia în 

Braille, o metodă de scris eficientă care îi pemitea să econo-

misească spaţiul pe hârtia de scris. După încheierea stu-

diilor universitare, în anul 1975, domnia sa ajunge profesor 
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la Şcoala pentru deficienţi de vedere din Târgul Frumos, 

judeţul Iaşi.  

 

Destinul studenţilor nevăzători –  

între trecut şi viitor 

Despre situaţia studenţilor nevăzători din România 

comunistă profesorul Amariei îşi aminteşte că, spre deo-

sebire de posibilităţile de studiu, informare şi comunicare 

din secolul XXI, în universităţile comuniste accesul la 

educaţie al tinerilor cu deficienţe de vedere era îngreunat 

de lipsa mijloacelor moderne de informare, ceea ce nu 

însemnă că erau discriminaţi. Dimpotrivă, se practica, prin 

anii ‘60 ai secolului trecut un fel de discriminare pozitivă a 

persoanelor cu dizabilităţi, care trebuiau cuprinse în sis-

temul învăţământului public, inclusiv în cel universitar.  

Profesorul Modest Amariei este la curent cu schim-

bările intervenite la nivelul sistemului educaţional actual şi 

a urmărit cu interes evoluţiile privind posibilităţile de 

instruire universitară a nevăzătorilor din România. Reve-

nind la perioada anterioară anului 1989, profesorul îşi 

aminteşte de un episod discriminatoriu marcat printr-o 

directivă a partidului comunist care îngrădea accesul nevă-

zătorilor în facultăţile şi universităţile româneşti. „Prin anii 

‘70 comuniştii români au trecut în extrema opusă, adică, 

persoanele cu handicap, indiferent de natura handicapului, erau 

considerate persoane «speciale», adică nu pot asimila cunoştin-

ţele necesare în ritmul unui tânăr «normal». Această «teză» 

explică şi câteva dintre anomaliile sistemului de învăţământ 

special din vremea comunistă. Dacă un tânăr termina studiile 

gimnaziale după 8 ani de studiu, pentru o persoană cu handicap 
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era necesar un an de studiu în plus. Astfel, că generaţia mea a 

pierdut un an din viaţă. Mai mult, după anii ‘80 nevăzătorilor li 

s-a îngrădit dreptul la studii superioare printr-o «directivă 

internă de partid», venită se spune, de la «cabinetul 2» adică de 

la Elena Ceauşescu. Acest «act normativ» nu se regăseşte în 

«documentele de partid», dar partidul avea grijă ca nevăzătorii 

să nu fie admişi în învăţământul superior, fără prea multe 

explicaţii. 

Pe vremea sudenţiei mele posibilităţile unui nevăzător de a 

se informa erau limitate nu doar de «informaţiile puse la index» 

de comunişti, ci şi de tehnologia de acces care se reducea la 

notarea cursurilor în alfabetul Braille cu nişte instrumente 

rudimentare. Mai exista şi banda magnetică, la vremea aceea cel 

mai modern şi eficient mijloc de stocare a informaţiilor.  

Am beneficiat de concursul unor colegi de facultate care au 

dovedit multă dăruire de sine, acordându-mi sute şi mii de ore 

din timpul lor pentru imprimarea cursurilor pe bandă magne-

tică. Cu mulţi dintre ei ţin şi azi legătura, mai ales la întâlnirile 

noastre periodice de aniversare a promoţiei, obicei, din păcate 

dispărut la generaţiile tinere. De asemenea, m-a ajutat foarte 

mult faptul că am învăţat dactilografia încă din perioada stu-

diilor gimnaziale, astfel că am putut să-mi redactez lucrările de 

seminar şi alte lucrări scrise pentru examene. Lucrarea de licenţă 

am redactat-o şi am dactilografiat-o cu o maşină de scris porta-

bilă, achiziţionată încă din perioada liceului”.  

„Astăzi, recunoaşte cu bucurie profesorul Modest 

Amariei, posibilităţile de acces la studii ale generaţiilor tinere 

sunt, după părerea mea, nelimitate. Admiterea într-o instituţie 

de învăţământ superior se face fără nici un fel de discriminare. 

Ajutorul tehnologiei de acces este primordial şi la îndemâna 
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tuturor. Multe universităţi oferă cursuri accesibilizate pentru 

nevăzători, ca şi pentru alte categorii de persoane cu handicap.”.  

Cu toate progresele înregistrate mai ales în perioada 

ultimilor 10 ani, situaţia studenţilor cu deficienţe de vedere 

nu este lipsită de probleme. „Singura deficienţă a sistemului 

de învăţământ pentru persoanele cu handicap este, totuşi, sus-

ţinerea achiziţionării materialelor asistive din fonduri guverna-

mentale, practică la care România este obligată să adere prin con-

venţiile internaţionale semnate şi de ţara noastră. Suntem sin-

gura ţară europeană care nu dispune de un program de vorbire 

pentru limba română pentru nevăzători. Mai apar probleme şi în 

accesibilizarea instituţiilor de învăţământ superior pentru per-

soanele în fotoliu rulant. Citesc, ca informaţie de ultim moment, 

faptul că, potrivit unui proiect de act normativ, învăţământul 

special pentru nevăzători este ameninţat de pericolul grav al 

comasării tuturor copiilor cu handicap în persoane cu handicap 

intelectual. Dacă acest proiect va fi aprobat, generaţiile de copii 

care urmează să frecventeze cursurile învăţământului preuni-

versitar vor fi o generaţie ratată” – atrage atenţia fostul pro-

fesor de la şcoala din Târgul Frumos. 

Deşi a urmat cursurile Facultăţii de Istorie – Filosofie 

şi s-a pregătit pentru a deveni profesor de istorie, dl. 

Amariei a fost mereu îndrăgostit de literatură dar a pre-

ferat să îi lase pe alţii să cocheteze cu muza scrisului şi a 

decis să se lase surprins de frumuseţea creaţiilor literare, 

încercând să înţeleagă care este sensul lumii, care sunt 

mecanismele şi tainele destinului uman prin intermediul 

unei discipline pe care a îndrăgit-o şi a predat-o gene-

raţiilor de elevi, şi anume, istoria. „Cariera mea didactică a 

trebuit să se supună unor provocări la care cred că am răspuns 
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cu succes. În şcoala de nevăzători din oraşul Târgu Frumos, 

judeţul Iaşi, unde am lucrat peste 30 de ani, ca în majoritatea 

şcolilor pentru nevăzători, se poate întâmpla ca numărul de ore 

disponibil, la un moment dat, să nu acopere specialitatea pe care 

am absolvit-o şi atunci catedra trebuie completată cu ore în 

specialităţi pentru care profesorul are abilităţi. Acest fapt explică 

şi alocarea în catedra mea, de-a lungul anilor, a unor ore de 

Limba franceză (pe care am studiat-o timp de 10 ani în şcoală şi 

în facultate), Educaţie cetăţenească (actualmente Educaţie 

civică) şi, uneori, chiar Limba română”. 

 
 

Societatea actuală duce lipsă  

de modele de viaţă exemplare 

Din perspectiva istoricului, recunoaşte domnul profe-

sor, „admiraţia şi preţuirea mea s-au îndreptat, dintodeauna, 

către epocile şi oamenii care «au construit». Îi admir pe egiptenii 

antici pentru piramidele lor, dovezi eterne ale geniului uman 

care dăinuie din «copilăria istoriei» până în secolul 21; îi admir 
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pe greci pentru cultura lor, pe romani pentru şoselele lor ale 

căror urme le mai vedem şi azi, pe români pentru dârzenia lor 

care a stat în calea furtunilor istoriei; admir Parisul pentru 

lumina culturii sale din perioada modernă; pe Napoleon 

Bonaparte pentru codul său de legi şi pentru Champolion care a 

descifrat hieroglifele egiptene... în fine, admir geniul uman nu 

pentru bomba atomică, ci pentru mintea sa iscoditoare, care a 

descoperit tehnologia informaţională, cu toate pericolele sale”. 

Domnia sa are încredere în capacitatea tinerilor de a 

redescoperi valorile tradiționale şi crede cu tărie că orice 

om are nevoie de modele şi exemple de viaţă pentru a se 

dezvolta. „Cred că idealul de viaţă nu ar trebui să fie «cine 

vreau să fiu», ci «cine pot să fiu». Există o carte a profesorului 

Silviu Brucan intitulată „Generaţia irosită”; cred că nici o 

generaţie nu este cu adevărat irosită, ci necunoscută; adică, 

aportul fiecărei generaţii nu iese la iveală decât atunci când 

momentul istoric o impune”. 

Cei 30 de ani petrecuţi la catedră au avut pentru 

profesorul Amariei semnificaţia unei adevărate lecţii de 

viaţă: „Pentru mine, toată activitatea didactică a fost o «lecţie de 

viaţă». O astfel de lecţie se învaţă în etape succesive, zi cu zi, an 

de an. Am lucrat peste trei decenii cu copii de la 5 la 18 ani. Am 

încercat să-i construiesc pe ei şi pe mine. Fiecare generaţie a fost 

o nouă experienţă. Şi pentru că aminteam de «comunicare», cred 

că am învăţat să comunic cu elevii mei: cu fiecare în parte şi cu 

fiecare generaţie, după conformaţia spiritului său, după înclina-

ţiile şi capacităţile sale. Dacă ar fi să aleg un moment din viaţa 

mea la catedră, aş alege primii paşi pe care i-am făcut într-o clasă 

de elevi, neştiind ce aşteaptă de la mine, dacă sunt sau nu capabil 

să le ofer ce trebuie şi dacă mă voi face înţeles de ei. După ziua în 
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care am fost admis la facultate, la o concurenţă de 17 candidaţi 

pe un loc (fiind singurul nevăzător dintre colegi), acesta a fost 

momentul care a jalonat viaţa mea“. 

 

A pus fundamentul unei mari biblioteci digitale  

În prezent, profesorul Amariei locuieşte la Bucureşti, 

şi chiar dacă este pensionar, a rămas la fel de activ 

deoarece continuă să se implice în viaţa nevăzătorilor prin 

intermediul a două emisiuni de radio, săptămânale, trans-

mise online: „Muzica planetei albastre” şi „Cu mască... fără 

mască”, o emisiune culturală în cadrul căreia încearcă să 

scoată la iveală detalii mai puţin cunoscute din viaţa şi 

activitatea unor personalități importante din viaţa politică 

şi culturală.  

Pentru profesorul Modest Amariei anii de pensionare 

nu se asimilează cu imaginea unei vieţi liniştite, dimpo-

trivă, domnia sa preferă atitudinea specifică unui profesor 

care şi-a păstrat tinereţea sufletească şi nu a încetat să 

viseze.  

Dorinţa cea mai mare a d-lui profesor este de a finaliza 

proiectul construirii unei biblioteci audio digitale. Având 

mai mulţi colaboratori, profesorul pensionar lucrează la 

acest proiect de 8 ani. „Grupul ţintă al proiectului sunt per-

soane nevăzătoare care nu au acces la computer, dar ar dori să-şi 

cultive spiritul prin lectură. Este suficient un telefon din partea 

oricărei persoane şi eu livrez la domiciliu cererile formulate, sau 

orientez atenţia solicitantului spre sfera de interes care cred că i se 

potriveşte. Am stocat până în prezent peste 5000 de titluri în for-

mat audio, care stau la dispoziţia cititorilor”. (Modest Amariei) 
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Când îşi descrie experienţele de viaţă şi se referă la 

trecut său, profesorul Amariei are atitudinea unui om 

mulţumit care a avut o viaţă împlinită. „Cred că anii pe care 

i-am trăit mă pot îndreptăţi să am o perspectivă suficient de 

coerentă asupra realizărilor şi eşecurilor pe care le-am depăşit şi 

asupra proiectelor pe care le pot înfăptui. Oamenii pe care i-am 

cunoscut şi preţuirea lor, îmi dau speranţa să cred că am dus o 

viaţă împlinită, pentru mine şi semenii mei. Cred că un om conş-

tient nu-şi poate considera niciodată încheiată viaţa şi munca sa. 

Indiferent de numărul anilor, cred că întotdeauna voi mai avea 

ceva de spus şi de făcut. Cu toate neîmplinirile şi eşecurile peste 

care am trecut, cred că mă pot considera un om mulţumit”. 
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SUNTEM RESPONSABILI  

PENTRU PROPRIA FERICIRE 
 

 

V-aţi întrebat vreodată câtă iubire încape în sufletele 

unor oameni care se iubesc enorm?  V-aţi întrebat câtă 

iubire poate adăposti o căsuţă de la ţară, locuită de un 

bărbat şi o femeie care trăiesc datorită sentimentelor pe 

care le au unul faţă de celălalt şi care cred cu tărie că îşi 

sunt unul altuia speranţă de viaţă? 

Soţii Holtei cred în puterea nestăvilită a împlinirii prin 

iubire şi se folosesc zilnic de forţa sentimentelor de grijă şi 

afecţiune pentru a-şi depăşi dizabilitatea. Pentru Adriana 

Holtei în mod special, ataşamentul faţă de Nicu a fost un 

adevărat colac de salvare, de care s-a agăţat atunci când 

încerca să iasă din capcanele unei depresii puternice 

provocată de efectele bolii de care suferea.  

Născută în 8 iulie 1979, Adriana a fost diagnosticată cu 

distrofie musculară la vârsta de 11 ani. Aflarea diagnos-

ticului şi a consecinţelor ireversibile ale distrofiei muscu-

lare au avut efecte negative asupra copilei de atunci care, 

terminând 8 clase, a considerat că este inutil să facă liceul 

şi a încetat să mai iasă în lume. Retrasă în oaza de sigu-

ranţă şi confort a căminului părintesc, singurele pasiuni ale 

ei erau desenul şi corespondenţa. Încă din perioada adoles-

cenţei a prins gust pentru exprimarea prin intermediul 

epistolelor ajungând să îl cunoască prin intermediul cores-
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pondenţei pe scriitorul, publicistul şi producătorul de film 

Mircea Sântimbreanu.  

Nicu Holtei, personajul masculin al poveştii de dra-

goste pe care doresc să o împărtăşesc cu voi, este originar 

din Râmnicu Sărat, şi până în anul 1993, când starea lui de 

sănătate s-a agravat dramatic, a fost croitor şi a lucrat la o 

cooperativă meşteşugărească. 

 Viaţa Adrianei, 

dar şi a lui Nicu şi-ar fi 

urmat cursul firesc, 

monoton, dacă nu s-ar 

fi întâlnit în anul 2001, 

în Vâlcele, amândoi 

fiind internaţi la spita-

lul de recuperare din 

această localitate. În 

acel an important pen-

tru destinele lor, cei 

doi protagonişti au de-

venit personajele unei 

remarcabile poveşti de 

dragoste. De la debut 

şi până la momentul 

actual, relaţia lor de 

cuplu ar fi fost una obişnuită dacă nu ar suferi amândoi de 

distrofie musculară şi dacă nu ar fi nevoiţi să se deplaseze 

cu ajutorul scaunelor rulante. În plus, viaţa lor ar fi fost 

una obişnuită, sau poate una extrem de tristă, dacă nu s-ar 

fi întâlnit, dacă nu s-ar fi îndrăgostit unul de celălalt şi 
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dacă nu ar fi avut curajul să îşi unească, cu orice preţ, 

destinele, formând o familie puternică şi fericită. 

 

O dragoste născută într-un salon de spital 

Primele pagini ale relaţiei lor au fost scrise de Adriana 

Holtei, care recunoaşte cu mândrie că ea este cea care a 

realizat primul pas atunci când a decis să facă tot posibilul 

pentru a fi remarcată de Nicu, „un bărbat calm, cu ochi verzi 

superbi, cu o voce liniştitoare”. Bruneta venită la tratament a 

fost atrasă imediat de atitudinea luminoasă a lui Nicu pe 

care l-a cunoscut la Spitalul din Vâlcele, instituţie medicală 

destinată recuperării pacienţilor cu distrofie musculară. 

Totul a început cu 17 ani în urmă, când tânăra a pus, cu 

îndrăzneală, ochii pe Nicu şi nu s-a lăsat până nu a fost 

remarcată de acesta.  

Cu ochii ei mari, frumoşi, cu părul negru ca abanosul 

şi atitudinea încrezătoare, Adriana ar fi atras atenţia 

oricărui bărbat. Dar l-a preferat pe Nicu şi a fost extrem de 

încântată când, într-o binecuvântată zi de mai, închinată 

Sfinţilor Constantin şi Elena, a primit de la Nicu prima 

garoafă în dar. Seria cadourilor oferite de noul prieten nu 

s-a oprit cu acest gest. A urmat un trandafir roşu, ca în cele 

din urmă, Nicu să-i dăruiască zeci de buchete de zile şi seri 

parfumate, ore nenumărate în care stăteau de vorbă, se 

priveau, sau pur şi simplu se ţineau de mână, într-un salon 

de spital. „Vorbeam ore în şir, ne întâlneam o dată la şase luni, 

la spital şi eram tot timpul împreună” îşi aminteşte cu nostal-

gie actuala doamnă Holtei. De câte ori are ocazia, poveşte 

cu entuziasm despre zilele petrecute la spital în compania 

lui Nicu şi îi face o deosebită plăcere să rememoreze şi să 
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vorbească despre momentele de răsfăţ pe care le-a trăit în 

minuscula cameră de spital când, fiind în fotoliul rulant, 

Nicu venea lângă patul ei şi îi îngăduia să se apropie de el, 

să îl simtă, să se ascundă în privirea lui. „Îmi plăcea să ne 

ţinem de mână. Eu stăteam în pat cu picioarele întinse pe 

genunchii lui, mă apropiam şi îmi lipeam capul de umărul lui. 

Atunci, ca şi acum îmi plăcea mirosul lui” – relatează cu entu-

ziasm şi recunoaşte cu gingăşie Adriana. 

 

Iubirea a dospit prin intermediul corespondenţei 

Cum este şi firesc, în cazul unor persoane – care se 

iubesc, dar care se văd pentru scurt timp şi sunt nevoiţi să 

se despartă periodic – corespondenţa a luat locul dialogu-

rilor nemijlocite, sentimentele exprimate în scris s-au 

substituit dezmierdărillor şi gesturilor de tandreţe neo-

colite, iar planurile legate de viitoarele întâlniri au luat 

locul emoţiilor spontan împărtăşite.  

Adriana, mai ales, avea, şi are încă o pasiune specială 

pentru scris şi îşi petrecea timpul compunând pentru Nicu 

scrisori lungi, pasionale şi romantice, sincere şi delicate 

prin care îşi exprima admiraţia faţă de calităţile bărbatului 

iubit. Nicu Holtei, la rândul său, este convins, chiar şi după 

cinci ani de căsnicie, că: „cea mai frumoasă calitate a Adrianei, 

printre multe altele, este sinceritatea. Fiind din zodia Rac, soţia 

mea este o familistă devotată, o persoană altruistă, care nu lasă 

pe nimeni la greu. Sunt un norocos că o am ca parteneră de 

viaţă.”  

Relaţia lor nu a urmat însă cursul firesc al oricărei 

legături dintre doi oameni care se iubesc. Cu delicateţe şi 

sinceritate, Nicu Holtei a recunoscut că povestea lor de 
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dragoste a fost rodul unor frământări şi îndoieli, a fost 

rezultatul unor suişuri şi coborâşuri, determinate, în pri-

mul rând, de faptul că, suferind de distrofie musculară, 

amândoi aveau nevoie de multă voinţă, de sentimente 

trainice şi de un solid echilibru sufletesc, necesar pentru a 

construi o viaţă de familie tihnită şi fericită. 

 

Dorinţa de a forma o familie  

a fost rodul unui curaj nebun 

Pe firul conversaţiilor şi întâlnirilor din spital, pe firul 

unei neobosite corespondenţe, prietenia dintre Adriana şi 

Nicu s-a transformat treptat într-o afecţiune solidă, pasio-

nală, care le-a salvat viaţa, i-a împlinit şi le-a strecurat în 

suflet speranţa că împreună vor reuşi să depăşească obsta-

colele ridicate de boala nemiloasă şi de prejudecăţile celor 

din jur.  
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Din nefericire, dorinţa lor de a se căsători nu a fost 

privită într-o manieră pozitivă nici de prieteni, nici de 

familiile celor doi îndrăgostiţi. În această situaţie, ei au 

apelat la o soluţie radicală. Au fugit împreună. Mai exact 

Adriana a fugit de acasă, s-a mutat la Nicu, a ajuns din 

judeţul Covasna până în Prahova, nu oricum şi nu în mod 

obişnuit, ci cu o ambulanţă, iar de atunci nu s-a mai des-

părţit de el. 

Contrar voinţei părinteşti, Adriana şi Nicu au orga-

nizat căsătoria civilă în august 2006, iar după aproape un 

an, în data de 8 iulie, de ziua Adrianei, şi-au unit destinele 

în faţa lui Dumnezeu. Adriana nu a purtat rochie de 

mireasă, iar la nunta lor au participat doar câţiva prieteni. 

Cu toate acestea, s-a simţit cea mai fericită femeie din 

lume. Fericirea ei a atins cote maxime, când cu ajutorul 

nesperat al unui „sponsor binevoitor”, familia Holtei a 

reuşit să îşi construiască o căsuţă de vis, adaptată nevoilor 

persoanelor care folosesc fotoliul rulant, o căsuță formată 

doar din două camere, dar în care încăpea fericirea din 

lumea întreagă. „Ce putea fi mai frumos?” spune Adriana. 

„Aveam totul adaptat. În casă nu erau praguri şi aveam o rampă 

până la drum. Eram amândoi, aveam tot ce ne doream. Totul 

părea aproape perfect. Eram fericiţi în «palatul nostru» din 

Conduratu”.  

Se descurcau cum puteau, aveau grijă de gospodărie, 

se ajutau reciproc şi erau tare mândri unul de altul. După 

ce a primit un scooter electric adaptat persoanelor cu nevoi 

speciale, Nicu şi-a luat sarcina de a face cumpărăturile, 

fiind, după cum îl alinta soţia, „harnic ca o furnicuţă”. Apoi, 

un moment important în viaţa lor s-a produs după cinci 
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ani de căsnicie, când cei doi parteneri au luat hotărârea să 

vândă casa şi să se mute în Cilieni, acolo unde locuiau 

părinţii Adrianei, sperând că viaţa lor va deveni mai 

uşoară şi mai simplă.  

 

Familia a devenit averea lor cea mai de preţ 

După un episod dramatic, în care atât Adriana, cât şi 

Nicu s-au îmbolnăvit în mod inexplicabil şi erau să îşi piar-

dă vieţile, familia Holtei se reîntoarce în casa părintească a 

Adrianei, la Cilieni, în judeţul Olt, reintegrându-se într-o 

familie numeroasă: „Trăim în aceeaşi casă cu mama, tata, o 

soră care are 2 copii, un frate care este cu soţia şi cu copilul lor. 

Zece suflete în total“ spunea d-na Adriana. Spre deosebire 

de zilele liniştite petrecute în căsuţa lor din Conduratu, 

Adriana şi Nicu Holtei au uitat definitiv ce este singu-

rătatea. Ei nu mai simt lipsa prietenilor, fiindcă nepoţii 

sunt mereu în preajmă: se joacă împreună cu ei, fac teme şi 

tot felul de alte activităţi specifice copilăriei.  

Nu au averi, nu au trecut prin şcoli înalte, cu toate 

acestea, eroii mei au o nepreţuită comoară: iubirea. Faptul 

că sunt mereu împreună şi faptul că în 17 ani de când se 

cunosc nu au fost despărţiţi decât două săptâmâni, când 

Adriana a fost operată, i-a ajutat să meargă mai departe. Ei 

au reuşit să transforme înfrângerile în mici victorii, lup-

tându-se astfel cu tentaculele bolii, cu mentalităţile celor 

din jur. Au luptat pentru familia lor şi au dizolvat într-o 

manieră simplă şi firească, clipele de depresie şi disperare 

transformându-le într-un fluviu de gingaşe speranţe şi 

momente de reală fericire.  
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În mod cert, nici Adriana şi nici Nicu nu deţin reţeta 

căsniciei perfecte. Dar, atunci când partenerii de viaţă 

reuşesc să se sprijine unul pe altul şi pun pe primul loc 

interesul comun, trăinicia vieţii de familie este asigurată, 

fiindcă, după cum crede doamna Holtei, „atâta timp cât 

Nicu al meu este cel mai important om din viaţa mea şi eu din a 

lui, amândoi suntem pe primul loc”. Cu acelaşi entuziasm ca 

al soţiei sale, dl. Nicu recunoaşte că în ciuda problemelor 

de sănătate şi a tuturor impedimentelor care le-au stat în 

cale, ar lua-o oricând de la capăt.  

Cei doi soţi îşi privesc viitorul cu optimism. Povestea 

lor de iubire poate fi un exemplu pozitiv pentru toţi 

partenerii care decid să lupte împreună pentru dragostea 

lor. Având încredere în sentimentele ce îi unesc, contând 

pe sprijinul familiei, au învăţat şi învaţă, zi de zi, să fie 

responsabili pentru propria lor fericire. 
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CREDINŢA M-A AJUTAT SĂ VĂD  

LUMINIŢA DE LA CAPĂTUL TUNELULUI 
 

 

Lidia Leahu este o tânără care, deşi se deplasează cu 

ajutorul scaunului rulant, a simţit gustul succesului şi a în-

văţat la o vârstă destul de fragedă că nimic nu se realizează 

fără efort, fără încredere în propriile forţe şi mai ales fără 

credinţa în Dumnezeu.  

Născută în localitatea Frumuşeni, din judeţul Arad, 

Lidia a aflat, la vârsta adolescenţei că suferă de o boală 

incurabilă şi anume de distrofie musculară. Chiar dacă a 

ştiut de la bun început că, pe parcursul evoluţiei bolii, 

mersul ei se va deteriora tot mai mult şi va ajunge, la un 

moment dat, dependentă de fotoliul rulant, Lidia a găsit 

resursele interioare necesare pentru a merge mai departe. 

Nu a abandonat şcoala, dimpotrivă, a terminat Liceul 

„Adam Müller Guttenbrunn" (Arad) şi a absovit Facultatea 

de Ştiinţe Economice, Universitatea „Aurel Vlaicu” din 

Arad, având un masterat în specializarea „Buget Public, 

Pieţe Financiare şi Bănci”.  

 

Viaţa ei s-a schimbat radical la vârsta de 14 ani 

Primul lucru pe care trebuie să îl ştim despre Lidia 

Leahu este că viaţa ei s-a schimbat la vârsta de 14 ani, 

când, în urma unui control medical a fost diagnosticată cu 

distrofie musculară progresivă. Timp de zece ani a reuşit 

să se deplaseze singură, chiar dacă mergea cu dificultate şi 
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cădea deseori. Lupta cu boala, acceptarea faptului că va fi 

nevoită să folosească scaunul rulant pentru tot restul vieţii, 

nu i-au ştirbit stima de sine şi nu au împiedicat-o să mear-

gă mai departe.  

„Viaţa mea nu s-a schimbat radical, aşa cum ar crede unii – 

recunoaşte Lidia Leahu. Eu am luat întotdeauna viaţa aşa cum 

a venit şi am încercat să fac lucrurile specifice vârstei mele. Am 

ştiut de la început încotro duce boala, pentru că am o intuiţie 

foarte bună şi de multe ori înţeleg ce se ascunde în spatele unor 

cuvinte sau a unor acţiuni.  

Medicul care avea să comunice mamei mele diagnosticul m-a 

rugat să aştept afară şi nu am auzit discuţia lor, dar când a ieşit 

mama afară din cabinet 

eu am întrebat-o: «Aşa-i 

că nu o să mai merg?» 

Am mai mers singură 

încă vreo zece ani după 

punerea diagnosticului, 

apoi cu ajutorul cuiva, 

iar mai târziu am de-

venit dependentă de 

scaunul rulant. Cert e 

că eu mi-am trăit viaţa 

considerându-mă o per-

soană normală, iar asta 

cred că i-a influenţat şi 

pe cei din jur şi i-a 

ajutat să mă privească 

la fel cum mă priveam 

eu, normală. 
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Am încercat întotdeauna să fac singură tot ce stătea în 

puterile mele şi am cerut ajutor numai în situaţiile limită, când 

cădeam şi nu mă mai puteam ridica singură. Au fost ani buni în 

care deşi mă deplasam singură, dacă picam nu mă mai puteam 

ridica. Umblam pe vârfurile picioarelor, pentru că s-au scurtat 

foarte tare tendoanele, iar puterea musculară a scăzut consi-

derabil.” 

 
Cicatricea – un proiect al speranţei 

Lidia Leahu a pus mult suflet în iniţierea şi conti-

nuarea Proiectului „The Scar" (Cicatricea), care s-a născut 

din dorinţa de a oferi o imagine pozitivă asupra ideii de 

dizabilitate, dar şi dintr-o firească nevoie de a da un exem-

plu pentru toţi cei aflaţi într-o situaţie similară cu a ei, 
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ajutându-i să găsească un punct de sprijin în poveştile de 

viaţă ale unor oameni cu nevoi speciale.  

„Am pornit acest proiect cu o idee simplă şi am spus că dacă 

o mărturie postată de noi va reuşi să schimbe viaţa unui singur 

om în bine, acest proiect şi-a atins scopul. Proiectul „The Scar" 

(Cicatricea) vrea să fie un proiect al speranţei realizat prin 

mărturiile săptămânale pe care le postam pe paginile de facebook  

„Lidia Leahu”, „Asociaţia Abilidy” şi pe site-ul lidialeahu.ro. 

Cred că astfel vom reuşi să ajungem în sufletul oamenilor care 

au nevoie de o încurajare, care au nevoie să ştie că nu trebuie să 

renunţe, care au nevoie să ştie că indiferent de situaţia cu care se 

confruntă, într-o zi se va termina totul cu bine, care au nevoie să 

ştie că uneori şi ceea ce considerăm noi că este rău pentru noi, 

poate fi un lucru bun, care să ne aducă noi orizonturi”. (Lidia 

Leahu) 

Deşi a fost de mică atrasă de universul mirific al 

cifrelor şi a ales specializarea „Contabilitate şi Informatică 

de Gestiune", Lidia Leahu s-a născut cu un suflet de artist: 

este îndrăgostită de poezie, compune versuri, recită 

extraordinar de bine, pictează, fiind interesată şi de lumea 

modelingului. 

  

Ce înseamnă să fii model în scaun rulant 

În 2018, spre exemplu, a participat la mai multe Gale 

„Atipic Beauty”, care s-au desfăşurat în Bucureşti, la 

Palatul Parlamentului, la Cluj-Napoca şi la Târgu-Mureş. 

Când am întrebat-o cum s-a simţit defilând pe scenele de la 

„Atipic Beauty”, a recunoscut că la aceste evenimente de 

fashion nu e important cum s-au simţit modelele din 

fotoliu rulant, ci, mai degrabă era vorba despre mesajele pe 
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care au reuşit să le transmită publicului şi mai departe 

comunităţilor din localităţile unde erau organizate. „M-am 

alăturat proiectului având certitudinea că împreună suntem 

întotdeauna mai puternici şi voi răspunde întotdeauna pozitiv 

proiectelor frumoase, dacă mi se va cere sprijinul. 

Mesajele transmise de mine nu au fost mesaje care să gâdile 

urechile oamenilor, ci mesaje clare care cer o schimbare". (Lidia 

Leahu) 

Cert este că asemenea colegelor ei de la „Atipic”, Lidia 

s-a înscris în acest proiect cu scopul de a susţine drepturile 

persoanelor cu dizabilităţi, demonstrând că tinerele care se 

deplasează cu ajutorul fotoliului rulant pot oricând oferi 

exemple de viaţă admirabile şi pot fi modele demne de 

urmat. 

 

Despre extraordinarele resurse ale succesului 

Ea crede că: „Succesul de cele mai multe ori se referă la 

încercările mele de a-i face şi pe alţii fericiţi prin ceea ce fac şi 

gândesc".  

În acest sens, având încredere în talentul ei poetic, 

Lidia, şi-a depăşit temerile şi a acceptat să debuteze în 

volumul colectiv „Clepsidre înaripate" (2018), care a reunit 

24 de autori români cu dizabilităţi.  

În prezent, este preşedinta Asociaţiei „Abilidy” din 

Arad, iar dacă o întrebi la ce resurse interioare a apelat 

pentru a-şi drege cicatricile sufleteşti, îţi va răspunde cu un 

zâmbet cald şi încurajator: „Prima resursă cred că a fost 

credinţa şi cumva poate părea un paradox, pentru că şi atunci 

când nu-l mai vedeam pe Dumnezeu şi nu mai vedeam vreo 
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rezolvare pentru situaţia în care mă aflam, tot credinţa mă ajuta 

să văd luminiţa de la capătul tunelului. 

 
Apoi m-a ajutat mult familia mea, care a fost alături de 

mine. Fraţii mei veneau la mine şi la miezul nopţii, dacă era 

cazul, sora mea stătea trează toată noaptea cu mine dacă mă 

simţeam rău. Toate astea au contat enorm. 

Uneori am fost încurajată poate printr-un cuvânt bun, 

altădată prin sfaturi găsite în anumite cărţi, uneori printr-un 

citat, alteori poate printr-un vecin. Toate astea m-au ajutat să-mi 

vindec rănile din suflet". 
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POEZIA E O PARTE FIREASCĂ  

A VIEŢII MELE, CUM SĂ NU O IUBESC?  
 

 

Georgeta-Andreea Văduva s-a născut la 1 mai 1989, este 

stabilită în localitatea Filipeştii de Pădure, judeţul Prahova 

şi suferă de parapareză spastică, pe partea dreaptă, boală 

pe care a dobândit-o imediat după naştere, în urma unui 

tratament medical greşit administrat. Din această cauză 

merge cu dificultate, iar uneori, pentru a parcurge distanţe 

mai lungi, foloseşte fotoliul rulant ca mijloc de deplasare.  
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Poezia e sufletul meu. Cum să nu o iubesc? 

După terminarea clasei a VIII-a şi-a întrerupt studiile 

deoarece mamei sale îi era extrem de greu să o însoţească 

la lecţii, zi de zi, oră de oră, deplasându-se permanent de la 

o sală de curs la alta. De patru ani este căsătorită cu omul 

visurilor ei, un bărbat minunat care nu are nici o problemă 

de sănătate.  

Andreea Văduva este pasionată de poezie şi scrie 

poeme aproape zilnic, postându-şi creaţiile pe pagina de 

Facebook. Oricine doreşte să îi citească poeziile poate apela 

la această reţea de socializare, tastând „Văduva Andreea-

Poezii” sau, mai simplu, poate să acceseze blogul personal 

sugestiv intitulat: „Rânduri rupte din viaţă". Cred că e 

important să menţionez faptul că Andreea a apărut în 

diverse antologii şi a publicat versuri pe numeroase site-uri 

şi reviste online. A participat, de asemenea, la câteva con-

cursuri şi festivaluri de poezie şi a obţinut diferite premii.  

Deşi este cu precădere prezentă în reviste de cultură 

online şi pe pagini web dedicate poeziei, Andreea Văduva 

şi-a publicat vesurile în diferite antologii sau reviste lite-

rare tipărite. Dintre acestea un loc aparte ocupă antologia 

poeţilor români cu dizabilităţi, „Clepsidre înaripate", apă-

rută în 2018, la Editura Ecou Transilvan, în paginile căreia 

apar şi versuri semnate de Andreea.  

Pentru poeta născută la Filipeştii de Pădure, poezia 

ţine locul unei terapii interioare: „Terapie, refugiu, evadare. 

Poezia-i suflet, dincolo de prozodie şi alte reguli. Când am suferit 

mi-a fost pansament, când am râs, a râs cu mine. Cum să n-o 

iubesc?" (Andreea Văduva). Versurile ei sunt gingaşe şi 

sincere, sunt muzică şi emoţie. Sunt gânduri travestite în 
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metafore şi dau culoare vieţii de zi cu zi a poetei, ori devin 

izvor de speranţă aşa cum reiese şi din textul de mai jos: 

„Mai lasă-mă o clipă,/ Să dorm pe-a ta aripă. 

Uşor să te respir,/ Miroşi a Rai, a mir, 

Miroşi a nemurire,/ şi-a Dumnezeu, iubire".  

(„Pe-a ta aripă”). 

Universul liric al poetei se construieşte în jurul locurilor 

care îi sunt familiare şi a oamenilor care îi sunt dragi. Cu 

nostalgie îşi aminteşte că primele poezii le-a scris în casa 

bunicilor, la vârsta de 13 ani. „Aveam 13 ani. Din pricina diza-

bilităţii stăteam mai mult în casă. Locuiam, ca şi acum, în casa 

bunicilor. Totul a început dintr-o joacă. La şcoală îmi plăcea să fac 

acele compuneri, ştiţi? Eram bună la aşa ceva. Şi mi-am zis să 

încerc versul. Era o poezie care se numea „Mihai Eminescu". Îl 

admiram din anii şcolii. Era o poezie-dedicaţie. Poezie de începător, 

ce puteam scrie la 13 ani? De atunci tot scriu şi scriu... ". „Sunt o 

fire modestă – declară Andreea – niciodată nu m-am considerat 

un talent, o poetă...Nu îmi place să mă laud cu poezia pe care o 

scriu. Prefer să stau în colţişorul meu de lume şi să fiu apreciată 

fără a cerşi laude gratuit".  

 

În adolescenţă se considera urâtă şi strâmbă 

Poezia i-a dat șansa de a se elibera de chingile diza-

bilităţii, de a-şi lua zborul spre o lume mai bună, guvernată 

de cuvinte care zidesc. Inspirate din realitate, creaţiile poe-

tice ale Andreei Văduva vorbesc despre o femeie cu un 

caracter puternic, despre o tânără care iubeşte şi este iubită. 

Când vorbeşte despre soţul ei inima i se umple de 

recunoştinţă, fiindcă a întâlnit un om care îi este sprijin, 

prieten şi suflet pereche. „Totul a început acum 7 ani, într-o zi 
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de noiembrie. Ne-am cunoscut pe un site de socializare, relaţii, 

prietenii. Am fost sceptică în privinţa lui, fiindcă trecusem prin 

multe, îmi era foarte greu să mai am încredere în cineva. Oamenii 

nu sunt ceea ce par, de multe ori, iar eu simţisem din plin asta.  

 
O bună perioadă de timp, în adolescenţă, mă consideram 

urâtă şi strâmbă, credeam că nimeni nu mă va accepta şi iubi. 

Anii au trecut şi mi-am revenit din depresie. Începusem să mă văd 

ca o femeie frumoasă şi sexi. Contează mult respectul de sine, mai 

ales când ai o dizabilitate. Niciodată nu mi-am ghidat inima după 

ideea că, fiind bolnavă, am nevoie de un bărbat sănătos. Nu. Poate 

de aceea, Dumnezeu mi-a dat un om sănătos alături. L-am cucerit 

cu ochii mei mari şi cu zâmbetul, susţine Andreea. În 2012, 

când l-am cunoscut, nu mă încumetam să îi arăt poeziile, ştiam că 

mai am de muncit la ele, dar avea habar de pasiunea mea. I-am 

scris multe versuri, de-a lungul acestor (aproape) 6 ani, de când 

ne cunoaştem".  
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Viaţa între două pasiuni 

Întâlnirea cu arta handmade şi decizia de a se apuca să 

confecţioneze bijuterii, deşi parapareza spastică o împiedică 

să folosească adecvat mâna dreaptă, i-a conferit Andreei o 

altă perspectivă artistică, cu valenţe practice. Tânăra a găsit 

un mod inedit de a-şi exprima talentul şi sensibilitatea 

confecţionând bijuterii care au fost apreciate de cunoscători 

şi de publicul larg. „Cred că am spirit de artist, îmi place tot ce 

înseamnă creaţie. Aş face multe lucruri, dar parapareza spastică 

nu-mi permite să-mi folosesc mâna dreaptă la cote normale. 

Vedeam diverse tutoriale pe internet despre confecţionarea biju-

teriilor, voiam să mă apuc şi eu. Şi iată-mă! Nu creez piese com-

plicate, îmi ocup timpul cu ceea ce-mi place. Asta-i important. Cât 

despre poezie... N-o trădez, ea va rămâne veşnic în inima mea 

indiferent de câte noi hobby-uri m-aş apuca. Dacă nu „mâzgălesc" 

o foaie 2 zile, nu-s în apele mele. Nu scriu opere de artă, însă, dacă 

reuşesc să emoţionez, să duc cititorul cu gândul departe, eu mi-am 

îndeplinit ţelul".  
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Revenind la prima ei pasiune, la poezie, se cuvine să 

menţionez că Andreea Văduva a participat la câteva 

concursuri şi festivaluri de poezie şi a obţinut diferite 

premii:  

- Concurs virtual de poezie, desfăşurat pe Facebook, 

grupul „Vise Târzii" (obţine diplomă pentru cele mai 

frumoase poezii, 2015) 

- Festivalul internaţional de creaţie literară „Sunt iarbă. 

Mai simplu nu pot fi", ediţia a V-a, 2017 (obţine locul 3)  

- Festivalul-Concurs naţional de creaţie literară 

„Bogdania”, ediţia a VI-a, 2017 (obţine locul 3) 

- Festivalul internaţional de poezie „Renata Verejanu", 

ediţia a IV, 2017, Chişinău, Moldova (laureată). 

Palmaresul autoarei este mult mai bogat şi desigur, se 

va dezvolta în viitor, dar, după cum recunoaşte Andreea, 

nici o distincţie nu va mai degaja aceeaşi încărcătură emo-

ţională ca primul premiu pe care l-a primit în semn de 

apreciere pentru talentul ei creator. „Primul premiu! E ca 

prima dragoste, nu se uită niciodată... Mi-amintesc că am plâns 

când am aflat rezultatele, o anonimă ocupase locul al 3-lea la 

Festivalul internaţional de creaţie literară «Grigore Vieru – Sunt 

iarbă, mai simplu nu pot fi». Pentru mine era de necrezut. Şi 

acum, scriind, simt un gol în stomac".  

Îi doresc ca incursiunile în universul artei poetice să îi 

aducă multe premii de aici înainte, sper ca arta confec-

ţionării de bijuterii delicate să îi ofere noi satisfacţii, iar 

„colţişorul ei de lume" (cum îi place să spună) să îi fie ferit de 

tristeţe şi grele încercări. 
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SANDRA MERGE MAI DEPARTE!  

SAU CUM SĂ TRANSFORMI NEPUTINŢA  

DE A TE DEPLASA ÎN PLUTIRE ŞI ZBOR 
 

 

 Sandra Hîncu s-a născut în oraşul Comăneşti din 

judeţul Bacău, locuieşte în Italia şi este studentă la 

Facultatea de limbi străine din Udine. A absolvit liceul 

„Spiru Haret“ din Moineşti şi a început cursurile Facultăţii 

de Medicină şi Farmacie „Gr. T. Popa“ din Iaşi.  

 
În anul 2014, după terminarea primului an de facul-

tate, pleacă în Italia, dar vacanţa ei este întreruptă în mod 

tragic, când în urma unui grav accident rutier, este pe cale 

să îşi piardă viaţa şi rămâne paralizată. După o lungă 
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perioadă de spitalizare, Sandra Hîncu reuşeşte să se recu-

pereze atât fizic, cât şi psihic începând o nouă viaţă, într-o 

ţară străină, pregătindu-se pentru inedite oportunităţi. 

Familiarizându-se cu limba italiană, cunoscând limba 

engleză, redescoperă pasiunea pentru cărţi îşi găseşte, 

pentru început, refugiul în lectură, apoi se înscrie la facul-

tatea de limbi străine din Udine. Revenirea nu a fost 

uşoară, dar cu sprijinul familiei, al prietenilor din ţară şi 

din străinătate, Sandra Hîncu s-a recalibrat sufleteşte şi a 

învăţat că handicapul poate fi depăşit prin încredere în 

sine, prin multă muncă şi o permanentă dorinţă de auto-

depăşire. Deşi foarte tânără, ea a înţeles că nu va putea 

supravieţui decât depăşindu-şi limitele. Și a intuit că 

singura cale de a dobândi mai multă încredere în sine, de a 

se perfecţiona şi de a câştiga respectul celor din jur, este 

legată de practicarea unor activităţi inedite, oarecum 

„interzise” persoanelor care se deplasează cu ajutorul foto-

liului rulant, cum ar fi scufundările (scubadiving) şi lan-

sările în simulatoarele de zbor (skydiving). 

 

Acum doi ani am defilat pentru prima oară  

la „Atipic Beauty” 

În primăvara şi vara anului 2017, tânăra studentă a 

revenit în România pentru a participa la „Atipic Beauty”, 

un eveniment de modă (Asociaţia „Open your heart”), 

organizat cu scopul de a schimba prejudecăţile, de a rein-

terpreta ideea de dizabilitate demonstrând, dincolo de 

orice îndoială, că succesul este şi poate fi apanajul marii 

majorităţi a persoanelor cu nevoi speciale. 
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Este important să menționez că asemenea unui număr 

extrem de mare de copii şi tineri, Sandra Hîncu a făcut 

parte din generaţia copiilor care au crescut departe de 

părinţi, aceştia fiind plecaţi la muncă în străinătate. Pe 

când avea 7 ani tatăl ei decide să plece din ţară, iar această 

despărţire avea să fie resimţită cu mare intensitate de fetiţa 

de clasa întâi, care făcea primii paşi în universul şcolii. 

„Această despărţire – își amintește Sandra – a fost simţită 

destul de acut, a avut un impact emoţional destul de mare asupra 

mea şi a fratelui meu, chiar dacă mama a rămas acasă să ne 

crească şi a ştiut să ne vorbească mereu de tata, explicându-ne 

scopul pentru care a plecat în străinătate.  

La început a fost mai greu deoarece neexistând telefonia 

mobilă din zilele noastre, reuşeam să îi auzim vocea cam o dată 

pe lună şi doar prin intermediul mamei mai aflam ce face şi cum 

este. După câţiva ani, când a reuşit să îşi cumpere un telefon 

mobil, am ţinut mereu legătura cu el telefonic: îi povesteam ce 

făceam la şcoală, cum eram şi îi spuneam că îmi era dor de el. 

Încercam să recuperăm timpul de fiecare dată când venea acasă 

în vacanţa de iarnă sau uneori în luna august. Astfel, cu toate că 

în cea mai mare parte a anului nu se afla lângă noi, ne bucuram 

de momentele petrecute împreună şi de excursiile pe care le 

făceam când venea acasă. Erau momente de bucurie pentru mine, 

copil fiind, când tata venea acasă şi avea geanta mereu plină de 

dulciuri (dulciuri care mi se păreau cele mai bune pentru că nu 

se găseau la noi) şi alte surprize. Cu trecerea anilor, m-am obiş-

nuit cu absenţa lui, deoarece chiar dacă fizic nu era prezent, 

participa telefonic la tot ce era legat de educaţia mea şi alegerile 

importante pe care trebuia să le iau. Mi-aş fi dorit să fi fost 

prezent în prima zi de şcoală, la serbările mele, de fiecare dată 
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când am fost bolnavă, la zilele mele de naştere, când am împlinit 

18 ani, când am luat carnetul de şofer, când am intrat la 

universitate şi la multe alte evenimente. Absenţa lui mi-a marcat 

copilăria şi adolescenţa, lăsându-mi goluri în suflet care nu pot fi 

vindecate niciodată, chiar dacă mama a încercat să compenseze 

absenţa“. 

O perioadă, viaţa ei a cunoscut traseul obişnuit al 

oricărei adolescente, dar s-a schimbat în mod drastic în 

vara anului 2014, când vacanţa din Italia s-a transformat 

într-un coşmar de neimaginat.  

„Mă aflam în Italia – povesteşte Sandra Hîncu – în 

vacanţa de vară a anului 2014, când destinul vieţii mele s-a 

schimbat brusc în urma unui accident rutier, cu maşina în care 

mă aflam împreună cu fratele meu. Îmi aduc aminte că m-am 

trezit întinsă pe un pat de spital, înconjurată de multe aparate şi 

nu puteam să mă mişc, nu ştiam ce mi s-a întâmplat. Eram 

oarecum familiarizată cu spitalele, aparate medicale şi acel miros 

caracteristic, în acel moment fiind studentă la medicină. De 

atunci a început o perioadă lungă, greoaie de recuperare fizică 

(de peste un an), completată cu recuperarea emoţională. Mă 

aflam în Italia pentru a doua oară şi nu cunoşteam limba. Din 

cauza leziunii grave pe care am suferit-o, am stat în terapie 

intensivă o lună de zile, apoi am fost transferată la spitalul de 

recuperare unde terapiştii şi doctorii m-au ajutat să mă recu-

perez fizic cât s-a putut. Din punct de vedere emoţional, recu-

perarea mea a decurs la început bine, nerealizând, pentru o 

perioadă bună de timp, de fapt ce a fost, chiar dacă părinţii mei 

nu mi-au povestit ce s-a întâmplat, deoarece mă aflam sub efectul 

medicamentelor. Fiind o fire mai încăpăţânată, când am aflat de 

medicamentele pe care le luam, am cerut să mi se scoată o parte 
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din ele. Mi s-a propus de către medici să fac terapie cu un psi-

holog. Am acceptat şi după 2 şedinţe am renunţat. Nu mi s-a 

părut de ajutor, vorbeam cu psihologul în limba engleză. De 

atunci mi-am zis că mă „tratez” singură. 

 Astfel, cu ajutorul familiei care a fost zilnic lângă mine – a 

verişoarei mele din Olanda care a luat primul avion când a auzit 

ce se întâmplase; a prietenei mele din România care mi-a fost un 

suport moral de la distanţă; a personalului medical şi fizio-

terapiştilor care m-au tratat ca una de-a lor; a colegei de cameră, 

Laura, de la spitalul de recuperare, fiind de o vârstă cu mine, 

suferind, tot în urma unui accident rutier, de amputarea unui 

picior – am reuşit să depăşesc şi să accept situaţia aşa cum este. 

Să-mi regăsesc echilibrul sufletesc, nu ştiu de cât timp a fost 

nevoie. E greu de estimat. Şi înainte de acest eveniment am avut 

momente mai triste, ca orice om, dar atunci a fost mult mai mult 

de atât… a fost o schimbare bruscă pentru sufletul meu, care 

poate încă se mai recuperează“. 

 

„Primele lecţii de italiană  

le-am făcut pe patul de spital” 

Sandra a ştiut că în viaţa ei nu mai este loc de miracole 

şi a ales să meargă mai departe. Necesitatea de a ieşi din 

starea de despresie, dorinţa de a-şi vindeca sufletul au 

împins-o spre facultatea limbi străine. Pentru început a fost 

nevoită să se familiarizeze cu limba italiană, iar primele 

lecţii de italiană le-a luat în spital, încercând să înţeleagă 

câte ceva din limbajul medicilor şi al asistentelor. 

„Comunicam cu personalul medical şi fizioterapiştii în 

limba engleză, până când am început să deprind câteva cuvinte 

urmărind gesturile, mişcările persoanelor care aveau grijă de 
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mine. Astfel, uşor, uşor începusem să vorbesc în italiană cu 

personalul de la spitalul de recuperare, chiar dacă exprimarea 

mea nu era corectă gramatical. Important era pentru mine să mă 

fac înţeleasă, deoarece am considerat că sunt nevoită într-un fel 

sau altul să învăţ limba pentru a supravieţui, în sens metaforic. 

În acest mod, practicam limba italiană în fiecare zi, comunicam 

numai în italiană. Am avut şi suportul unor fizioterapişti, a 

unor asistente, a colegelor de cameră care mă corectau şi au 

contribuit la îmbogăţirea vocabularului meu în limba italiană. 

După externarea din spitalul de recuperare am început univer-

sitatea de limbi străine unde mi-am îmbunățățit nivelul limbii 

italiene. Am ales un domeniu nou deoarece am avut dificultăţi în 

a continua medicina în Italia. Trebuia să dau testul de admitere 

la medicină din nou. M-am înscris şi am încercat, fiind mult mai 

complex decât cel pe care l-am dat în România. Plus că limba 

italiană era un impediment pentru mine. Având în vedere că am 

deprins limba italiană, engleza o cunoşteam deja, mi-am zis de ce 

nu Limbi Străine. Bineînţeles, pentru a mă putea înscrie la 

universitate, a trebuit să îmi traduc şi să echivalez Diploma de 

Bacalaureat din România. Am fost nevoită să dau un test pentru 

limba italiană, aveam nevoie de nivelul B2. Neavând nivelul B2, 

am început cursuri speciale pentru limba italiană oferite de 

universitate pentru studenţii străini“.  

În privinţa învăţământului universitar din Italia şi a 

accesului studenţilor cu dizabilităţi în facultăţile italiene, 

Sandra Hîncu are numai gânduri pozitive, deoarece 

„studentul cu dizabilitate într-o universitate italiană este tratat 

ca orice alt student al universităţii. Spre exemplu, eu nu locuiesc 

în acelaşi oraş unde este universitatea şi sunt nevoită să fac 

naveta. Universitatea mi-a oferit posibilitatea de a sta împreună 
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cu persoana care mă ajută în activităţile pe care eu nu reuşesc să 

le fac, într-un cămin de studenţi, unde au camere adaptate, 

oferind şi posibilitatea de a mânca prânzul sau cina la una din 

cantinele universităţii la un preţ mai redus. Datorită faptului că 

stau la cămin, universitatea oferă o maşină care mă duce de la 

cămin la facultate şi invers. Un alt lucru pe care îl găsesc destul 

de interesant şi inovativ este că pe lângă aceste ajutoare, fără de 

care nu cred că reuşeam să urmez cursurile, universitatea oferă 

asistenţă studenţilor cu dizabilitate în ceea ce priveşte studiul, 

cum ar fi studiul individual sau luarea de notiţe în timpul 

cursurilor pentru cei ca mine sau cu altfel de dizabilităţi.  

Profesorii sunt toleranţi şi înţelegători cu studenţii cu 

dizabilităţi şi ne oferă sprijin dacă avem nelămuriri sau dificul-

tăţi în ceea ce priveşte materia respectivă. Ceilalţi studenţi sunt 

de ajutor atunci când nu reuşesc să ajung la vreun curs sau când 

nu sunt mereu însoţită pentru a avea notiţele de care am nevoie 

pentru examene. Universitatea este accesibilă pentru scaunul 

rulant, având lifturi, băi accesibile, iar dacă se întâmplă ca un 

curs să fie ţinut într-o sală neaccesibilă, se schimbă sala de curs 

cu una corespunzătoare.  

O oportunitate pe care consider că orice student cu diza-

bilitate ar trebuie să o ia este de a aplica la programul Erasmus, 

care constă într-o experienţă de la două luni la nouă luni într-o 

altă ţară. Poate fi la o altă universitate sau o instituţie cu care 

universitatea are convenţie. Eu am fost pentru trei luni de zile în 

Anglia prin programul Erasmus şi am lucrat la un muzeu. A 

fost o experienţă frumoasă din care am învăţat multe, asta dato-

rită şi accesibilităţii muzeului pentru fotoliul rulant, dar şi a 

personalului primitor“.  
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Oportunităţile oferite de societatea italiană persoa-

nelor cu nevoi speciale sunt nenumărate, iar participarea 

lor la viaţa comnunităţii este privită ca un lucru firesc. Fie 

că sunt studenţi, cercetători sau profesori, tinerii cu diza-

bilităţi pot ajunge la înalte performanţe academice, pot 

evolua profesional, au acces în amfiteatrele facultăţilor, în 

teatre şi săli de cinema, în biblioteci ori în instituţiile spor-

tive sau de cultură.  

 
 

Cam aşa arată o listă de dorinţe 

Numai prin crearea unei infrastructuri prietenoase, 

prin promovarea unei atitudini sociale bazată pe acceptare 

şi respect, persoanele aflate în situaţia Sandrei Hîncu pot 
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găsi cu uşurinţă resursele necesare pentru a-şi schimba 

imaginea de sine fiind pregătite să evolueze, să se afirme în 

diverse domenii profesionale sau, luându-şi libertatea să 

plutească pe aripile creativităţii, pot realiza proiecte care 

stârnesc respectul şi admiraţia celor din jur. 

Într-adevăr, cum să nu te minunezi în faţa curajului 

Sandrei care s-a încumetat să practice scuba şi skydiving, 

două activităţi absolut neobişnuite pentru persoanele care 

se deplasează cu ajutorul fotoliului rulant. „Scuba – spune 

Sandra Hîncu – a fost prima dintre cele două activităţi neobiş-

nuite, pe care am încercat-o şi care m-a încurajat să fac şi 

skydiving-ul. Scuba s-a desfăşurat prin intermediul unei 

asociaţii într-o piscină cu instructori şi toate echipamentele de 

care aveam nevoie. Era pentru prima dată când făceam aşa ceva, 

oarecum aveam o teamă interioară, dar m-am lăsat pe mâna 

personalului, spunându-mi că ceva rău nu are cum să se 

întâmple. Am avut o femeie ca instructor şi ea mi-a explicat cu 

foarte multă răbdare cum trebuie să respir prin tubul de oxigen, 

care sunt semnele în caz că vreau înapoi sus etc. Prima dată m-

am panicat puţin până când am înţeles ce trebuie să fac, iar după 

aceea nu voiam să mai ies din apă, atât de mult mi-a plăcut şi aş 

repeta experienţa oricând. De data asta la adâncime mai mare.  

Cât despre skydiving, a fost o situație inedită: un zbor ce se 

desfăşoară la 132 km/h, la propriu. De data aceasta am simţit 

această experienţă alături de familia mea. Eu am avut doi 

instructori alături de mine. Prima dată, ca de obicei, m-am 

panicat văzând că nu pot să respir şi le făceam semn instruc-

torilor că vreau să ies. Dar ei nu m-au băgat în seamă, au con-

tinuat să-mi facă semn să ridic capul în sus şi să îmi deschid 

braţele cât de larg pot pentru a putea, practic, pluti în aer. Şi 
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astfel, în următoarele minute când am intrat din nou [în simu-

latorul de zbor] am avut mai mult curaj şi eram mai bine 

pregătită. Aveam furnicături în mâini şi picioare de fiecare dată 

când ieşeam de acolo. Pot spune că aceste două experienţe sunt 

doar începutul şi voi continua să îmi depăşesc limitele fizice prin 

astfel de încercări.“  

 
Lista de dorinţe a Sandrei Hîncu seamănă cu lista 

oricărei tinere de vârsta ei. Sandra şi-a propus să termine 

facultatea, dorind să înceapă şi un curs de make-up artist. 

Încrezătoare în forţele ei, a învăţat să profite de toate 

oportunităţile care i-au ieşit în cale. În viitor speră să 

obţină un job, vrea să călătorească şi doreşte să participe în 

continuare la prezentările de modă „Atipic Beauty”, 

organizate de modelul în fotoliu rulant, Magda Coman.  
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CEL MAI IMPORTANT LUCRU ÎN VIAŢĂ 

ESTE SĂ EVOLUEZI 
 

 

Ana-Mihaela Stancu este din Galaţi şi s-a născut în 

1986, într-o familie cu patru fraţi, ea fiind singura fată, dar 

şi mezina familiei. Îndrăgostită de modă şi de arta hand-

made, îi place să creeeze bijuterii şi, din când în când, 

participă la evenimentele de fashion organizate de 

Asociaţia „Atipic Beauty”.  

 
 Viaţa ei s-a schimbat radical la vârsta de 13 ani, când a 

fost diagnosticată cu distrofie musculară. Deşi a urmat o 

serie de tratamente şi a trecut prin intervenţii chirurgicale, 

nu a reuşit să stopeze evoluţia bolii care a adus-o în 

situaţia de a se deplasa cu ajutorul fotoliului rulant. După 
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cum mi-a mărturisit, s-a îndrăgostit de arta confecţionării 

bijuteriilor. Cu ajutorul tutorialelor de pe Internet a dobân-

dit experienţă în arta handmade, lucrările ei au devenit tot 

mai delicate şi mai frumoase. Aşa se face că primeşte 

comenzi de la doamne şi domnişoare de pretutindeni, 

chiar şi de la cele aflate în străinătate. Creaţiile ei pot fi 

vizualizate şi comandate direct de pe internet la pagina de 

facebook AnaMiha Biju / Jewellery handmade. 

 
 

La Galele „Atipic Beauty” 

Pe Mihaela am cunoscut-o în luna martie 2018, când a 

venit la Tîrgu-Mureş pentru a participa la un eveniment de 

susţinere a drepturilor persoanelor cu dizabilităţi: 

„Gala Atipic Beauty: Împreună învingem dizabilitatea”, 

organizată de Fundaţia „Open Your Heart” în colaborare 

cu „Rotary Tîrgu-Mureş”.  

Parada de modă desfăşurată în Sala Palatului Culturii, 

din municipiul judeţului Mureş a fost un eveniment 
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emoţionant, în cadrul căruia modelele care se deplasau în 

fotoliul rulant au spus multe adevăruri despre situaţia 

critică în care se află persoanele cu nevoi speciale. „Am 

venit la Tîrgu-Mureş cu toată inima, să ajut la transmiterea 

mesajului ce stă în spatele Galei şi anume să ne deschidem cu 

toţi inimile şi să vedem dincolo de dizabilitate, pentru că eu sunt 

de părere că noi toţi avem abilităţi, trebuie doar să căutăm să le 

găsim şi să le exploatăm.  

Îmi pare rău, totuşi, că am străbătut peste 480 de km până 

în Tîrgu-Mureş (deoarece am ocolit din cauză că Oltul era ieşit 

pe carosabil) şi am fost singura participantă la gală care nu a 

reuşit să transmită, în direct, un mesaj publicului (doamna 

Paula, datorită emoţiilor, a avut impresia că a vorbit cu mine şi 

nu mi-a oferit microfonul pentru a intra în dialog cu publicul), 

dar eu sper că mesajele transmise de ceilalţi participanţi să fi 

rămas întipărite în minţile şi sufletele celor prezenţi şi în acest 

fel să determine schimbări vizibile în oraşul Tîrgu-Mureş, dar şi 

în conştiinţa oamenilor.” 

Colaborarea tinerei din Galaţi cu Fundaţia „Atipic 

Beauty” şi participarea la galele de modă organizate de 

această fundaţie a început cu doi ani în urmă, iar în 2016 a 

avut loc prima ei defilare în calitate de model cu diza-

bilităţi, la Gala de la Palatul Parlamentului Bucureşti.  

Participarea la Galele „Atipic Beauty” i-au deschis 

Mihaelei apetitul pentru turism având prilejul să călăto-

rească. În Italia, spre exemplu, ca şi în Spania s-a simţit 

pentru întâia oară liberă, a fost tratată cu respect şi a 

observat ce înseamnă să fii persoană cu dizabilităţi într-un 

stat al Uniunii Europene. 
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„Chingile discriminării s-au rupt în străinătate”... 

„Cele două săptămâni petrecute în nordul Italiei, dar şi 

perioada de o lună petrecută în Spania m-au determinat să nu îi 

mai condamn cu vehemenţă pe cei care după ce se întorceau din 

străinătate și spuneau că e mult mai bine acolo. Acum îi înţeleg 

şi le accept punctul de vedere, pentru că cetăţenii din străinătate 

sunt obişnuiţi să vadă persoane cu dizabilităţi, îi primesc în 

preajma lor, nu le simţi privirile insistente aşa cum se întâmplă 

la noi în ţară, însă eu îmi doresc ca prin educaţie să îi obişnuim 

pe români cu prezenţa noastră.” 

În România, în schimb, se simte deseori prinsă în 

chingile discriminării: „Mă simţ uneori discriminată şi asta 

pentru că ies mai des şi mă lovesc mai des de lipsa rampelor, a 

locurilor de parcare speciale. Înainte ca boala să mă facă utili-

zatoare de fotoliu rulant evitam pe cât posibil ieşirile, evitam să 

fiu văzută, mă jenam de faptul că merg mai greu, mă temeam să 

nu mă lovesc de obstacole, cum ar fi borduri sau trepte. În plus, 

locuiam la etajul patru, iar acest lucru constituia deja o piedică. 

Din fericire, părinţii mei au vândut acel apartament şi am luat 

unul mai mic, dar situat la parter. Existau însă tot câteva trepte la 

intrarea în scara blocului şi doream să instalez o rampă. La 

început nu ştiam cum să procedez şi ce acte sunt necesare pentru 

a avea o astfel de rampă de acces. Ştiam doar că birocraţia din 

România te face să ai nevoie de acte şi aprobări, dar am avut 

noroc, fiindcă nu era nevoie decât de aprobarea asociaţiei de pro-

prietari, deoarece distanţa de doi metri de lângă bloc e considerată 

tot bun comun al blocului şi nu a mai fost nevoie de alte aprobări 

suplimentare. Pentru realizarea propriu-zisă am avut ajutorul 

fizic al fraţilor mei. O altă problemă de care mă lovesc mereu este 

lipsa rampelor sau acolo unde există, sunt foarte abrupte şi nu 
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înţeleg de ce autorităţile din România nu verifică dacă rampele 

sunt funcţionale sau nu, şi nu îi amendează pe cei responsabili 

pentru acest lucru. Mai nou, de un an de zile de când am o 

maşină, mă lovesc de oameni care parchează pe locurile destinate 

celor cu dizabilități şi iar nu reuşesc să înţeleg de ce nu sunt 

amendaţi, pentru că altfel nu văd cum am putea să îi educăm. Am 

reuşit să îmi obţin un loc de parcare în prima parcare amenajată 

de lângă bloc şi duc o luptă continuă cu vecinii din zonă, ce nu 

acceptă că am acte în regulă şi trebuie să respecte dreptul meu de a 

avea un loc de parcare gratuit şi special amenajat”.  

Lipsa accesiblizării în universităţile româneşti au obli-

gat-o să renunţe la cursuri, chiar dacă a fost primită la 

Facultatea de Metalurgie. A fost o decizie dificilă, care a 

întristat-o, dar nu i-a spulberat speranţa că va reuşi cândva 

să devină studentă. „Această decizie m-a afectat enorm deoa-

rece în mintea mea, la vârsta aceea, credeam că un om cu studii 

superioare e mai respectat şi are mai multe şanse de reuşită în 

viaţă. Pentru a trece mai uşor peste această dezamăgire, am 

căutat să am timpul ocupat, să nu mă mai gândesc la faptul că 

am renunţat la ceva. Mi-am dedicat timpul creşterii nepoţilor şi 

nepoatelor şi anii au trecut frumos. Acum mă gândesc să îmi 

reiau studiile, dar aş opta pentru facultatea de psihologie, îmi 

place să fiu de folos oamenilor care au nevoie de sprijin sufletesc, 

persoanelor care nu văd cât de frumoasă e viaţa. De asemenea, ca 

psiholog aş reuşi să lupt mai eficient pentru respectarea drep-

turilor persoanelor cu dizabilităţi.” 

 

Arta handmade a avut un rol salvator 

În acest context al speranţelor, nevoia Mihaelei de a fi 

utilă a prins roade în momentul în care s-a iniţiat în tainele 
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confecţionării de bijuterii. „A fost o nebunie frumoasă – îşi 

aminteşte Ana Mihaela – pur şi simplu am comandat de pe 

internet câteva mărgeluţe şi când le-am primit familia a observat 

că sunt frumoase și sclipitoare, dar nu îşi imaginau ce o să fac cu 

ele. Aşa am trecut, pur şi simplu, la înşiratul de mărgele, apoi 

am inventat diferite floricele şi forme geometrice, apoi am reuşit 

să descopăr pe internet oameni din alte ţări care fac acelaşi lucru. 

M-am bucurat că am de unde să mă inspir şi mă bucur de fiecare 

dată când întâlnesc un suflet care apreciază lucrul de mână cu 

mărgele colorate.” 

 
Arta handmade s-a transformat dintr-un hobby într-o 

preocupare zilnică. Bijuteriile pe care le confecţionează 

sunt, după cum mărturiseşte creatoarea lor, „bucăţele rupte 

din suflet”: „bijuteriile pe care le creez sunt modelate după 

sufletul şi simţirile mele, iar la timpul potrivit îşi găsesc persoa-

nele potrivite care să le poarte. Cei care doresc să vadă sau să 
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achiziţioneze aceste «bucăţele din sufletul meu» găsesc tot ce 

lucrez la adresa de facebook AnaMiha Biju”. 

Orele petrecute între bijuterii şi mărgele colorate, 

bucuria creaţiei îi oferă prilejul să se gândească la viaţa ei 

şi la obstacolele pe care le-a depăşit. Toate acestea sunt 

coroborate cu bucuria de a şti că este o femeie specială, o 

tânără care nu s-a lamentat niciodată şi a găsit mereu 

resursele necesare pentru a trăi cu demnitate, după prin-

cipiul: nu există „nu pot” , există doar „nu vreau”. 

Oamenilor pe care îi cunoaşte şi tinerilor cu distrofie 

musculară dorește să le transmită un mesaj de încurajare şi 

de susţinere fiindcă, – spune ea – „e suficient să găsim meto-

de să ne adaptăm vieţii acesteia şi să o trăim frumos”. Trebuie să 

reţineţi că sănătatea nu ne aparţine, azi o ai, mâine poţi să nu o 

mai ai, totul e relativ în viaţa asta. Noi, cei care avem o problemă 

de sănătate, nu aşteptăm milă (urăsc acest cuvânt), avem nevoie 

doar de respect, pentru că în viaţă nu contează cât de repede 

mergi sau cum o faci, important e să faci ceva care să te ajute să 

evoluezi”.   
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ÎN CONDIŢIILE ÎN CARE ROMÂNIA  

ÎŞI TRĂDEAZĂ CONSTANT VALORILE,  

M-AM GÂNDIT SĂ EMIGREZ A DOUA OARĂ 
 

 

Domnul Valeriu Borşan este vicepreşedinte la 

UNISON (Uniunea Naţională pentru Integrare Socială şi 

pentru Ocupare a Nevăzătorilor), unde lucrează ca volun-

tar. Pe lângă poezie desfăşoară o constantă activitate de 

traducător şi este pasionat de lumea radio, de tehnică, în 

general şi de informatica adaptată, în particular.  

 
S-a născut în municipiul Galaţi, la 15 iunie 1967, a 

urmat clasele I-VIII la şcoala pentru deficienţi de vedere 

din Buzău, apoi şi-a continuat studiile la Liceul Sanitar de 
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pe strada Vatra Luminoasă din Bucureşti. După finalizarea 

studiilor liceale a devenit asistent medical, prin examenul 

de echivalare şi a obţinut diploma aferentă. 

 În 1997 a intrat, în Spania, la Universidad Nacional de 

Educación a Distancia, unde a urmat cursuri de psihologie 

la distanţă. Câţiva ani mai târziu, în 2006, a reuşit să 

obţină, prin intermediul secţiei Institutului Cervantes de 

pe lângă Universitatea din Salamanca, o diplomă DELE 

(Diplomă del Español como Lengua Extranjera), de nivel 

superior la spaniola vorbită şi scrisă.  

În prezent lucrează, part time, ca operator introducere 

şi validare date la o firmă de IT. Fiind un foarte bun cunos-

cător al limbii spaniole, după mai mulţi ani petrecuţi în 

nordul Spaniei, la Bilbao, a încercat să traducă în limba 

spaniolă câteva zeci de poezii din Eminescu.  

În privinţa versurilor pe care le scrie, poemele sale au 

atras atenţia criticilor şi au fost apreciate la diferite concur-

suri literare, precum Concursul de poezie „Carmen Sylva”. 

Recent a fost inclus în volumul colectiv „Clepsidre înari-

pate: o antologie a autorilor cu dizabilităţi din România“, 

apărută la Editura Ecou Transilvan din Cluj-Napoca. 

Atunci când vorbeşte de studiile efectuate în Spania se 

referă mai ales la impactul cultural, pe care l-a resimţit 

când a luat contact cu societatea spaniolă. Nu include 

cursurile de psihogie urmate la universitatea din Spania, în 

categoria marilor lui realizări fiindcă, deşi a fost un student 

eminent a observat că această disciplină nu i se potriveşte. 

Renunţând la studirea psihologiei şi-a îndreptat atenţia 

spre antropologie, biologie şi mai ales spre limba şi lite-

ratura spaniolă. 
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 „Contactul cu limba, cultura şi societatea de acolo, eu l-am 

luat mai mult ca un deziderat, ca pe ceva cu care te iei la trântă 

şi pe care trebuie să-l răpui neapărat. În primii cinci ani, vân-

zând ziare sociale timp de zece ore pe zi, şapte zile pe săptămână 

şi mereu în picioare, bătând străzile principale ale oraşului, în 

contactul direct cu oamenii, am exersat pe viu vorbitul în spa-

niolă, iar tot din vremea aceea, dorind să nu mă plafonez, să nu 

mă împotmolesc în jargonul celor câteva sute de cuvinte care îi 

sunt suficiente oricui şi în orice cod lingvistic, pentru a se înţe-

lege la nivel bazic, când aveam răgaz, în zilele mai liniştite de la 

sfârşiturile de săptămână, traduceam mai întâi mental, iar mai 

apoi şi redactam pe calculator, atunci când mă întorceam serile 

acasă, versurile lui Eminescu”.  

 Iată mai jos traducerea lui Valeriu Borşan din poezia 

lui Mihai Eminescu, „La steaua”.  

 

„A la estrella” 
 

„A la estrella que brilló, 

Tan largo hay camino, 

Que muchos anos viajó 

Su luz hasta que vino. 
 

Esté, a caso, muerta ya, 

Por su azul herrando, 

Y sólo vemos ahora 

Su rayo, viajando. 
 

Su luz, así nos llegará 

Como al vivir brillaba, 

La vemos hoy, que no está, 

Y no cuando estaba. 
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Lo mismo cuando el amor 

Se va en la noche fría, 

Su tan intenso resplandor 

Te sigue todavía”. 
 

Cu tot farmecul ei şi amprenta sa bogată în realizări 

culturale, istorice şi religioase, experienţa din Spania şi 

viaţa trăită în oraşul Bilbao nu au reuşit să îl ţină pe 

Valeriu Borşan departe de ţară şi de limba română.  

„Am stat la Bilbao, în nordul Spaniei – spune poetul – vreo 

14 ani întregi şi m-am întors acasă deoarece, în fapt, niciodată nu 

m-am rupt de rădăcini: simt româneşte, respir româneşte şi iubesc 

româneşte, iar dacă este să acceptăm că Noam Chomski are 

dreptate când afirmă că în structura profundă a limbii stă numai 

idiomul cu care te naşti, atunci şi vorbesc cu adevărat doar 

româneşte. Totuşi, ca o paranteză la acest punct, trebuie să arăt 

că, din cauza situaţiei de maximă precarietate spirituală prin care 

trecem că naţiune de ceva vreme încoace, mă gândesc, din ce în ce 

mai des, că e posibil să emigrez şi a doua oară...”  
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În privinţa poeziei, îi place să precizeze că pasiunea sa 

pentru arta lirică nu are nicio legătură cu limba spaniolă. 

Dimpotrivă, după cum îşi aminteşte, a compus primele 

epigrame şi rondeluri în perioada când era la liceu. Iată 

cum sună primul său catren, pe care l-a scris în 1984: 
  

„Croia, ce-i drept, cu mult talent, 

nimic de zis, le-avea ştrengarul, 

şi, mai ales, era atent 

să-i iasă bine buzunarul”. 

(„Unui croitor”). 
 

În clipele când nu compune versuri se reîntoarce la 

literatura spaniolă şi face traduceri din autorii lui preferaţi: 

Gustavo Adolfo Bequer şi Antonio Machado. 

 

„Vin iarăşi rândunelele” 

(de Gustavo Adolfo Bequer) 

 

“Vin iarăşi rândunelele să-şi prindă 

Din nou, la streşini, cuiburile vieţii, 

Şi iar zbătând aripa lor la grindă, 

Te vor chema în joaca dimineţii, 

 

Dar cele ce-şi încetineau zvâcnirea, 

Ca să ne cheme pe-amândoi pe nume, 

Tu, Frumuseţea, iar eu, Fericirea, 

Acelea, duse-s pe vecie în lume...” 
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„Călătorule, nu există drum” 

(de Antonio Machado) 
 

„Călătorule, nu există drum, 

Drumul se face mergând, 

călătorule, nu există drum: 

Doar siaje pe mare brăzdând...” 
 

 Afinităţile literare ale poetului Valeriu Borşan se 

îndreaptă, atunci când vine vorba de poeţii români, spre 

Adrian Păunescu şi Nichita Stănescu. Dacă poetul Adrian 

Păunescu i-a hrănit cu versuri adolescenţa, dar şi cu cân-

tecele care au dat faimă „Cenaclului Flacăra”, Nichita 

Stănescu i-a fost lui Vasile Borşan sursă de inspiraţie şi 

mângâiere sufletească.  

Spre deosebire de poeții amintiți mai sus, Vasile 

Borșan îşi construieşte poeziile matematic, după o matrice 

numai de el ştiută şi se foloseşte de limbajul poetic, pentru 
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a transmite celor din jur reacţii şi sentimente legate de 

episoade din viaţa reală.  

„Poeziile pe care le creez se construiesc pur matematic şi 

aproape ele singure, însă inspiraţia mea îşi trage relativa vigoare, 

doar din stările de spirit pe care le voi fi încercat la un moment 

dat.  

Reţineţi aşadar: am afirmat că versurile mele se alcătuiesc 

tehnic, însă, când ne referim la sursele care mă inspiră, acestea 

sunt întotdeauna experienţe, trăiri, cu un grad mai mic sau mai 

mare de implicare sufletească, iar nu doar sărmane deducţii 

logice, în binar – ca să zic aşa”.  

 

Muzica l-a apropiat de poezie,  

de tehnică şi de informatică 

Publicul larg este obişnuit să asculte un poet nevăzător 

recitând din creaţiile proprii, dar priveşte cu îndoială orice 

încercare a unei persoane cu deficienţe de vedere de a 

pătrunde în domeniul sofisticat al tehnicii şi informaticii. 

Întâlnirea lui Valeriu Borşan cu fascinanta lume a 

tehnicii, mai exact cu universul sunetelor transmise de 

aparatele electronice, a avut loc la vârsta de 16 ani când 

părinţii i-au cumpărat un magnetofon.  

„În vacanţa de iarnă a lui 1983, la 16 ani, – povesteşte 

poetul – părinţii mi-au cumpărat primul magnetofon: era un 

Kashtan, iar primele audiţii cu adevărat stereofonice şi la o 

dinamică fascinantă a sunetului, m-au făcut prizonierul lor 

necondiţionat. Aşadar, muzica este cea care m-a apropiat de 

tehnică, pentru că era nevoie să-mi repar aproape mereu singur 

dispozitivele de redare, atunci când ele se defectau.  



Reportajele bucuriei 

81 

Mai târziu, pe la începutul anilor 2000, odată cu intrarea 

masivă pe piaţă a calculatoarelor, orbi ori nu, a trebuit să ne 

adaptăm cu toţii la apariţia noilor şi uluitoarelor tehnologii care, 

în fapt, veneau să ne ajute, să ne stea, chiar dacă un pic în alt 

mod, la îndemână. Astfel, şi tot de unul singur, precum şi în 

cazul limbii spaniole, pe la 35 de ani, am prins să mă apropii de 

logica binară a computerelor: în definitiv, chestii de doi... biţi – 

am putea spune în glumă. Aşa am început să înţeleg ce sunt 

acelea soft-urile, cum procesoarele îşi măsoară puterea în nuclee 

şi megahertzi, de ce e nevoie de sistemele de operare etc., etc... În 

privinţa tehnologiilor asistive, acestea îi ajută în mod particular 

pe deficienţii de vedere să aibă acces la informatică. Bineînţeles 

că, atât în Spania, cât şi aici, am urmat şi cursuri adaptate la 

maniera specifică de lucru cu ordinatoarele, a nevăzătorilor“. 

Desigur, un tur rapid prin viaţa şi activitatea poetului 

Valeriu Borşan nu este suficient pentru a pune în valoare 

totalitatea preocupărilor pe care le are şi varietatea acti-

vităţilor pe care le-a desfăşurat de-a lungul anilor. Poate ar 

fi suficient să menţionez că este preşedintele Uniunii 

Naţionale pentru Integrare Socială şi pentru Ocupare a 

Nevăzătorilor, iar în această calitate a luptat pentru ca unii 

dintre nevăzătorii din ţara noastră să aibă acces pe piaţa 

muncii şi a iniţiat proiecte, ori a redactat propuneri legis-

lative care să sprijine acest demers. Din nefericire, spune 

cu regret Valeriu Borşan, majoritatea iniţiativelor legisla-

tive de acest gen „mucegăiesc prin sertarele ministerelor sau 

ale guvernului“.  

Este evident că vremurile pe care le trăim nu sunt 

deloc favorabile persoanelor cu dizabilităţi, în fond, sunt 

dăunătoare românilor înşişi. Această stare de fapt îl obligă 
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pe Valeriu Borşan, dar şi pe mulţi dintre români, să îşi 

reconsidere priorităţile. Poetul Vasile Borşan se gândeşte 

cu tristeţe la viitor, la posibilitatea de a emigra pentru a 

doua oară şi afirmă că: „În condiţiile în care, în prezent, la 101 

de ani de la Marea Unire, România îşi trădează nu doar în mod 

consecvent, ci şi cu asiduitate, valorile sale spirituale, aproape că 

îţi este ruşine să vorbeşti despre proiectele tale de viitor: când 

ţara piere la propriu, chiar dacă baba continuă să se pieptene şi 

să-şi împletească frumoase cosițe, tot n-ar mai fi nimeni dispus 

să se oprească în loc şi să o admire... Trăim vremuri tulburi, iar 

aceasta, vrând-nevrând, se răsfrânge cu nebănuit impact asupra 

conştiinţelor noastre, asupra fibrei noastre sufleteşti. Dacă ar fi 

totuşi să menţionez măcar una din năzuinţele mele, măcar una 

din dorinţele mele cele mai insistente, aceea ar face referire la 

desăvârşirea procesului de învăţare a limbii ruse. Dar mai bine 

să încheiem cu un fragment poetic: 
 

„Şi totuşi, un vis mai e treaz, 

Impuls al sinapselor noastre, 

Săltând mesager pe talaz, 

Mereu mai aproape de astre...” 

(„Şi totuşi”) 
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O VIAŢĂ DEDICATĂ 

VOLUNTARIATULUI  

DIN FOTOLIUL RULANT 
 

 

Mihaela Mihăescu este o persoană cu dizabilităţi care a 

transformat voluntariatul în artă şi dedicaţia pentru cei din 

jur, în mod de a fi. Faptul că se deplasează cu ajutorul 

fotoliului rulant nu a împiedicat-o să îşi împlinească visele, 

iar cel mai frumos vis al ei a fost acela de a fi de ajutor şi 

altor persoane. În acest scop, a apărut Asociaţia IHTIS 

(IHTIS traducându-se prin „peşte”, simbol definitoriu al 

creştinişmului) din satul Dumeni (Comuna George Enescu, 

judeţul Botoşani) înfiinţată de Mihaela Mihăescu, sub 

egida căreia desfăşoară, din anul 2004, o serie de activităţi 

socio-culturale destinate tinerilor cu nevoi speciale.  

D-na Mihaela militează pentru o societate europeană 

în care drepturile persoanelor cu nevoi speciale să nu se 

regăsească doar sub forma unor declaraţii propagandistice 

sau într-un sofisticat sistem legislativ, ci şi în viaţa reală.  

Pentru activitatea pe care a desfăşurat-o în mediul 

asociativ, pentru impactul social al proiectelor pe care le-a 

derulat, d-na Mihaela Mihăescu a fost recompensată cu 

diverse premii: Premiul al III-lea şi Menţiune la Gala 

Societăţii Civile 2009; Premiul Special ERSTE şi Menţiune 

la Gala Societăţii Civile 2010; Locul I la Gala Judeţeană a 

Proiectelor de Voluntariat, Botoşani 2012; Premiul I la Gala 
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Naţională a Proiectelor de Voluntariat 2012; Premiul al III-

lea la Gala Societăţii Civile 2013 – Secţiunea „Apărarea 

drepturilor individuale / colective”; Premiul I la Gala Na-

ţională a Proiectelor de Voluntariat 2013”; Premiul „Acţio-

nam Responsabil” 2013 pentru Proiectul Etichetat „Vul-

nerabil – Gândesc Responsabil.” 

 
 

Voluntariatul i-a marcat definitiv existenţa 

Prin intermediul Asociaţiei IHTIS, pe care a deschis-o 

cu 15 ani în urmă, a schimbat viaţa unui mare număr de 

persoane cu dizabilităţi. „Activitatea asociaţiei IHTIS – pre-

cizează fondatoarea ei – vizează direct domeniul tineret defa-

vorizat social pe motiv de dizabilitate, urmărind: crearea cadru-

lui prielnic creşterii gradului de independenţă şi integrarea 

socială a tinerilor cu dizabilităţi fizice – având coeficient de inte-

ligenţă adecvat vârstei, capabili a se auto-reprezenta în societate 

prin aptitudini şi abilităţi personale.” 
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Mihaela Mihăescu ştie că menţinerea activităţii acestei 

organizaţii nu este deloc simplă şi buna ei funcţionare 

necesită implicare totală, dar „atunci când îţi doreşti cu ade-

vărat ceva măreţ, porneşti la drum precum Harap Alb, învăţând 

să te aperi, să înaintezi şi să învingi”.  

Considerând că voluntariatul este o meserie nobilă, d-na 

Mihăescu a pornit pe acest drum şi nu a cerut niciodată 

nimic în schimb. Eforturile ei au dat repede roade şi, doar 

după un singur an de activitate, asociaţia ei a fost obser-

vată în mass-media şi a fost numită „şcoala acelora care 

refuză să se declare învinşi”.  

Iar Mihaela Mihăescu nu s-a declarat niciodată în-

vinsă. De-a lungul timpului, a investit în diferite proiecte şi 

a găsit metode inedite prin care să susţină cauza persoa-

nelor cu dizabilităţi.  

Activitatea ei în domeniul asociativ o solicită neîncetat 

fiindcă, după cum crede Mihaela, „de ajutor este nevoie în 

orice clipă, dar VOLUNTARIATUL NU SE CERE. Am fost şi 

sunt voluntar. Dacă descopăr o situaţie neplăcută sau o acţiune 

de îmbunătăţire a „ceva” şi ştiu că am experienţă în acel do-

meniu, atunci mă ofer să contribui şi eu, generând o schimbare 

oricât de mică. Altfel, NU mă numesc voluntar – oricâte diplome 

aş aduna. Aceleaşi aşteptări am şi de la cei din jur.” 

Domeniul în care îşi desfăşoară activitatea de volun-

tariat presupune, pe lângă organizarea de campanii uma-

nitare, şi proiectarea unor evenimente care să producă 

schimbări la nivelul conştiinţei comunităţii privind situaţia 

cetăţenilor cu dizabilităţi. 

„Ceea ce diferenţiază Asociaţia IHTIS (de alte ONG-uri) 

este aspectul umanitar. Eu încerc să «sensibilizez» prin 
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ABILITATE şi pentru promovarea/ valorificarea acestui dar, 

menit să compenseze limitarea fizică. A aduce copiii/ tinerii cu şi 

fără dizabilităţi împreună, îndemnându-i să concureze cu şanse 

egale, a fost o iniţiativă privită – la început – ca fiind o excepţie 

care strică buna rânduială… 

Prinzând curaj, înălţam ştacheta centimetru cu centimetru, 

până la standardul dorit – culminând astăzi cu un festival cu 

rezonanţă naţională, concurs de colinde şi datini, cât se poate de 

serios – 200 elevi cu şi fără dizabilităţi, aflat în 2017 la a VII-a 

ediţie“.  

 

A împrumutat destinul unui alergător  

de cursă lungă 

Paradoxal este, că deşi a încercat prin diferite meca-

nisme să stabilească raporturi de colaborare cu oficia-

lităţile, Mihaela Mihăescu a ajuns un Don Quijote al 

tinerilor cu nevoi speciale, luptându-se aproape singură 

pentru drepturile şi libertăţile acestora. „Cei ce mă cunoşteau 

ştiau că «Echipa IHTIS» sunt eu – inițiator, voluntar 12 ore 

zilnic şi finanţator (pensia mea de invaliditate)”.  

Ea este un voluntar cu normă supradimensionată, şi, 

chiar dacă a împrumutat destinul unui alergător de cursă 

lungă, nu renunţă niciodată, fiindcă este mândră că posedă 

cel puţin două din atributele voluntarului: este perseve-

rentă şi se ţine mereu de cuvânt. Internetul i-a oferit şansa 

de a se elibera de constrângerile impuse de lipsa de 

mobilitate, astfel exploatează la maximum posibilităţile de 

comunicare oferite de mediul online atrăgând, prin mesaje 

meşteşugit construite, atenţia publicului care foloseşte 

reţelele de comunicare din spaţiul virtual.  
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 „Exploatez la maximum avantajele Internetului – mă lă-

mureşte Mihaela Mihăescu – combinând cuvinte (text), 

elemente grafice şi fotografii (imagini) sau sunete (înregistrări), 

transmise virtual cu scopul de a informa şi a influenţa membrii 

comunităţii în convingerile şi atitudinile lor. 

De ce doar comunicarea online? Pentru că instrumentele 

online sunt singurele prin care mă pot apropia, oricând doresc, 

de publicul ţintă, de lumea în care trăiesc“. În plus, continuă 

interlocutoarea mea, „fiecare acţiune IHTIS este promovată în 

presă, pe blog, pe pagini de socializare. Cine apreciază ce facem, 

vine noaptea târziu, spunând: «Vreau să ajut!». Restul adaug 

eu, mama sau beneficiarii (prin taxe de participare) – fonduri 

transformate în premii, medalii şi trofee... – rezultând 

EVENIMENTELE SOLIDARITĂŢII“.  
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Bineînţeles că fondatoarea IHTIS-ului nu deţine secre-

tul rezolvării problemelor sociale cu care se confruntă 

tinerii cu nevoi speciale. Important este că a găsit o nişă de 

afirmare, a identificat o metodă prin care poate pătrunde 

în sufletele oamenilor din lumea largă, ajutându-i pe cetă-

țenii obişnuiţi să înţeleagă ce înseamnă să fii persoană cu 

dizabilităţi în România actuală şi cât de departe este ţara 

noastră faţă de facilităţile de care beneficiază aceste per-

soane în ţările Uniunii Europene sau a celor de pe Conti-

nentul American.  

Dacă doriţi să o cunoaşteţi mai bine, dacă aveţi curio-

zitatea să îi urmăriţi activitatea şi, de ce nu, să îi oferiţi 

sprijinul, puteţi să o contactaţi pe site-ul asociaţiei IHTIS, 

https://asociatia-ihtis.ro/.  

Mihaela Mihăescu vă aşteaptă cu braţele deschise! 

https://asociatia-ihtis.ro/
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ÎN DUET – DESPRE DRAGOSTEA  

ŞI LUMINA FĂRĂ SFÂRŞIT A POEZIEI 
 

 

La prima vedere, viaţa familiei Bălan ar fi una obiş-

nuită dacă nu ar sta sub semnul dragostei pentru poezie şi 

al afinităţii pentru cuvântul scris şi vorbit, deoarece atât 

doamna Estera, cât şi soţul ei, Valentin, au moştenit un 

incredibil talent poetic şi oratoric, pe care l-au fructificat 

sub forma unor bijuterii lirice exemplare, dar şi prin cola-

borări la diferite emisiuni radio. Destinele celor doi au fost 

puse sub semnul unei sincronicităţi incredibile, amândoi 

trecând prin experienţe de viaţă asemănătoare. În privinţa 

poeziei, spre exemplu, ambii şi-au descoperit abilităţile 

literare în perioada cât erau elevi. Astfel, dacă primele 

încercări literare ale doamnei Estera datează din clasele 

primare, domnul Valentin și-a publicat primele poezii în 

vremea adolescenţei.  

Având deficienţe de vedere, au absolvit, amândoi, 

Liceul Sanitar cu Profil de Fizioterapie şi Masaj din Cluj-

Napoca şi profesează ca asistenţi medicali. Devenind par-

teneri de viaţă, înfiinţează la Botoşani un Cenaclu de 

Creaţie Literară şi Muzicală, sugestiv botezat „Lampi-

oane”, de asemenea colaborează cu un studio din Botoşani 

unde înregistrează poezii din lirica mai multor poeţi, reci-

talurile lor de poezie fiind difuzate în cadrul emisiunilor 

de radio şi televiziune. 



Liliana Moldovan 

90 

 
În 2018 atât Estera, cât şi Valentin Bălan au fost incluşi 

în antologia autorilor români cu dizabilităţi, „CLEPSIDRE 

ÎNARIPATE” (Cluj-Napoca, Editura Ecou Transilvan) şi au 

primit aprecieri din partea criticilor. Aceştia au remarcat 

frumuseţea inegalabilă a poeziilor lor, caracterizate prin 

maturitate şi sensibilitate literară.  

 

Reuniți sub spectrul poeziei 

Poeziile d-nei Estera Bălan ne duc cu gândul la 

Macedonski, deoarece ele iau forma unor rondeluri deli-

cate. Autoarea lor a ţinut să precizeze că simte o afinitate 

specială faţă de versurile impregnate cu o anume muzica-

litate. „Simt o mare atracţie faţă de versurile care sunt poetice, 
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muzicale şi mai mult sau mai puţin geometrice: rondel, sonet, 

haiku... Poate nevoia de frumos, de cânt şi ordine ţese o reţea de 

fire rezonante, care mă leagă de rondelurile şi nopţile lui 

Macedonski, de rondelurile şi sonetele lui Radu Gyr, de poemele 

lui Blaga dăruite luminii, de haiku-uri (tristihuri) şi alte poezii 

semnate de Nichita Stănescu.  

Multor versuri ale acestor poeţi le-au crescut aripi melodice 

care au încălzit inimi generaţii la rând. Cine a rămas rece ascul-

tând «Noapte de mai», «Metanie», «Izvorul nopţii» sau «Emoţie 

de toamnă»? Eu cred că nici măcar cel care nu deschide vreodată 

un volum de poezii”. 

 Versurile compuse de autoarea rondelurilor se reunesc 

în jurul unor subiecte care celebrează natura şi deconspiră 

un curcubeu de sentimente. „Îmi plac peisajele şi trăirile 

metamorfozate în poezie – îmi spunea Estera Bălan – dar ador să 

surprind momente în care natura şi sentimentele se îmbrăţişează, 

se contopesc într-o armonie perfectă, precum instrumentele unei 

orchestre sub bagheta unui virtuoz dirijor, creând o atmosferă 

paradisiacă. În „Rondelul bobului de grâu”, de pildă: 

 

„Îmi trec degetele mâinii 

Prin părul verii blond închis. 

Un imn pentru bobul ucis 

Îngână visele pâinii. 

 

Fuioare de jar au încins 

Rubine pe frunte de timp. 

Iubirea se mistuie-n nimb 

Şi îngeri-n lire-au aprins 

Un imn pentru bobul ucis”. 
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Cât de frumos îşi descrie vara rodnicia, în acest poem, 

prin intermediul unui bob de grâu care a strâns în el toată 

căldura şi frumuseţea acestui anotimp. Cât de suav îi atinge 

sufletul poetei, care simte „fuioarele de jar” ca şi cum s-ar 

lăsa mângâiată de o magică liră mânuită de îngeri. 

Se prea poate că tot îngerii au fost aceia care i-au ghi-

dat calea spre arta recitării poetice. Estera Bălan îşi amin-

teşte că a păşit pe acest drum la vârsta de 5 ani, când, sub 

îndrumarea tatălui ei, a învăţat să recite o fabulă de La 

Fontaine. „Cred că debutul meu în arta dramatică s-a produs pe 

la 5 ani, sub îndrumarea tatei, când interpretam cu patos rolul 

vulpii din fabulă, care îi şterpelea prin şiretenie bietului corb o 

bucată de caşcaval din plisc.  

Încă din primele clase am început să obţin premii la con-

cursurile de recitări. În adolescenţă şi mai târziu, mi s-a spus în 

diverse ocazii că am o voce radiofonică, potrivită pentru poezie. 

La „Centenar Eminescu” am recitat pe scena teatrului „Mihai 

Eminescu” din Botoşani, şi în presa vremii au apărut articole 

apreciative, aşa că m-am gândit să realizez ceva care să dureze 

mai mult decât o apariţie scenică.  

Mai târziu, am descoperit un studio de înregistrări patronat 

de un artist cu care am fost pe aceeaşi lungime de undă. Împre-

ună cu Valentin şi cu el am înregistrat cele trei albume de poezii 

şi am gândit fundalurile muzicale. O parte din ele au fost create 

ca o muzică de film, iar pentru altele am ales piese clasice adec-

vate. La nunta noastră, am recitat amândoi câteva fragmente din 

„Cântarea cântărilor” (Solomon), având background «Corul 

nupţial» din «Lohengrin» şi «Primăvara» de Vivaldi, apoi le-am 

imprimat în studio, adăugându-le şi alte efecte sonore”. 
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Despre întâlnirea cu fiorul creaţiei literare îşi aminteşte 

cu o nostalgică bucurie de primele versuri, pe care a 

îndrăznit le arate cititorilor. Acestea au fost compuse în 

clasa a şaptea şi expuse la rubrica „Tinere condeie”: 

„Primele versuri pe care am îndrăznit să le supun criticii 

datează din clasa a şaptea. Ele au ocupat un spaţiu generos, în timp, 

în rubrica «Tinere condeie». În liceu am scris puţin, fiind mai 

degrabă muză decât poetă şi pot mărturisi că acea ipostază mi-a 

adus multă încântare. Mai târziu, mi s-au publicat o serie de 

poezii în reviste, apoi în trei antologii: antologia «Ochiul de 

litere», sub îngrijirea poetului Gheorghe Vidican, apărută în 2011; 

antologia «Constelaţia Homer», tipărită în 2017, antologatorul ei 

fiind poetul Radu Sergiu Ruba, apoi în 2018 mă regăsesc printre 

«Clepsidre înaripate», graţie d-nei Liliana Moldovan.  

 Faptul de a fi fost prinşi amândoi în antologii, ne-a adus o 

bucurie dublată. Volumul meu de versuri intitulat «Oglinzile 

oazei», editat anul trecut, împreună cu volumul lui Valentin 

«Peregrin prin Imperiul Esterei» formează o piesă alcătuită din 

două cărţi lipite şi poziţionate cu caracterele în sens invers. Ele 

înseamnă pentru noi o sărbătoare a vieţii şi a dragostei”.  

Atunci când se află în compania soţului ei, d-na Estera 

Bălan se simte iubită şi protejată. Cei doi poeţi din Botoşani 

formează cu cuplu model. Ei se completează în viaţa pri-

vată şi în cea artistică, asemenea unor jumătăţi care se 

potrivesc perfect. Relaţia lor de iubire are rădăcini adânci 

care pornesc din adolescenţă, Estera şi Valentin devenind 

prieteni în anii de liceu. „Am devenit prieteni – îşi aduce 

aminte poeta – când Valentin era în anul trei de liceu şi eu în 

primul la «venerabila» vârstă de 15 ani, într-un anotimp desprins 

din basme, care deschidea muguri şi inimi, umbrit doar de primele 
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mele tulburări de vedere. O bucată din aria acelui început de love-

story e convertită în poezia «Cântec» care sună astfel: 
 

 „Când primăvara aduce prinos, 

 Cu jertfiri şi înnoiri pe altare, 

 Eu în tine înmuguresc frumos –  

 Un sărut ce arde în felinare. 
 

 Te chem în şoapta din templul străvechi 

 Să îngenunchem tăcerea în cuvânt, 

 Să curgem în dorul primei perechi, 

 Ascultând cântările orgii de vânt”. 
 

Memoria d-nei Estera abundă în amintiri de neegalat 

şi clipe desprinse dintr-o ceremonie a frumuseţii. Iubirea 

lor a dospit în timp, s-a maturizat şi a dobândit noi valenţe 

de ataşament, tandreţe, încredere şi strânsă prietenie.  

Nemaipomenită a fost şi perioada în care tânăra Estera 

s-a lăsat curtată. „Desigur, memoria mea are un sipet special 

pentru amintiri atât de preţioase, deşi am fost curtată episodic pe 

parcursul mai multor ani. Numărul şi tonurile nestematelor 

încrustate în inelul de logodnă au fost exact cât să reflecte curcu-

beul iubirii şi să alcătuiască o carte frumoasă în conţinut (după 

opinia mea) şi un exemplar de bibliofilie”. 

Povestea lor de iubire a atins nemurirea în momentul 

în care a intrat în paginile unei cărţi de poezie, un volum 

coligat, cuprinzând, pe de o parte, rondelele Esterei Bălan 

reunite sub titlul „Oglinzile oazei” şi, pe de altă parte, 

volumul de versuri al lui Valentin Bălan sugestiv intitulat 

„Peregrin prin Imperiul Esterei”. În mod surprinzător, 
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până la apariţia cărţii, d-na Estera nu a ştiut că volumul de 

versuri publicat de dl. Valentin îi este dedicat. 

„Fiecare poezie pe care o scriu are în spatele ei o poveste 

legată de momentul, împrejurarea şi trăirea pe care au generat-o. 

Încântarea cu care adolescenta de 16 ani a primit poezia «Lasă-

mă» s-a răsfrânt şi asupra mea. Atunci am hotărât cum se va 

numi primul meu volum de versuri. Momentul acestei decizii a 

rămas o taină pentru Estera până la lansarea cărţii”. (Valentin 

Bălan) „Ce sentimente mi-au animat muza atunci, n-aş dori să 

vă spun, vă las să vă imaginaţi citind poezia:  
  

Lasă-mă! 
 

Lasă-mă să-ţi ating frumuseţea! 

Să pătrund în irişii-n care ard 

Constelaţii întregi de speranţe, vise şi doruri! 

Lasă-mă să mă-mbăt de mireasma florilor de cais 

Înflorite-n părul tău primăvăratic - 

Ca o noapte de-april! 

 Lasă-mă să-ţi cuprind mijlocul statuar! 

S-adun în tine 

Întreaga armonie astrală! 

Lasă-mă să te culc în parfumul exotic 

Cules de Baudelaire! 

Lasă-mă să te iubesc, dar nu mă lăsa să ţi-o spun! 

Nu mă lăsa să te mint, spunând adevărul! – 

Totul s-ar putea prăbuşi în noi 

Ca la un cutremur lăuntric, 

Am rămâne goi, ruşinaţi şi străini 

De noi înşine şi unul faţă de altul! 

Lasă-mă să te iubesc, dar nu mă lăsa să ţi-o spun!”. 
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Poemele compuse de Valentin Bălan îşi trag seva din 

adâncul unor experienţe lirice formate din tăceri şi zvâcniri 

de gând. Se constituite din aşteptări şi împliniri şi se 

clădesc în jurul unei bine-dozate dialectici dintre speranţă 

şi melancolie. Versurile din volumul dedicat Esterei sunt 

construcții metaforice care dezvăluie felii extrase din per-

sonalitatea controversată a poetului, ce se lasă prins în 

braţele tăcerilor profunde, ca să evadeze înapoi în lumea 

reală, furată de personalitatea iubitei, pe care o găseşte și o 

regăseşte mereu la fel de proaspătă, la fel de talentată, la 

fel de însetată de iubire. 

„Poezia mai are – crede poetul – şi un netăgăduit rol 

terapeutic: De câte ori nu ne-am schimbat în bine starea de spirit 

citind câteva versuri? În ceea ce mă priveşte, scrierea, scoaterea 

la lumină a unui poem îmi dă un sentiment de eliberare, o formă 

de catharsis. Cred că pentru poeţi şi cititorii lor, poezia poate de-

veni o terapie a destinului. Am exprimat această convingere în 

câteva versuri care sună astfel:  

„Mai fac şi acum câte un gest poznaş - 

Scriu poezii pe frunze de pelin 

Ţi le trimit c-un fluture poştaş, 

Sunt cel mai blând balsam pentru destin.” 

Cred că suntem cu toţii de acord că poezia este «o rană trans-

formată în lumină». Lumina ca fenomen fizic, temă de meditaţie, 

element de metaforă, ce altceva este decât un panaceu?” 

Lumea poeziei, pentru cei doi autori, este dans, este 

viaţă şi motiv de armonie. În familia Bălan nu se vorbeşte 

niciodată despre competiţie literară. Membrii acestui cuplu 

se respectă şi se admiră reciproc. Acest aspect a fost sur-

prins şi de istoricul şi publicistul Gheorghe Median, care, 
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cu ocazia lansării volumului cu poeziile Esterei şi ale lui 

Valentin Bălan, a ţinut să menţioneze că este un fan al celor 

doi autori, iar despre cartea apărută, acum doi ani, la 

Editura Aureo din Oradea, spune că este „extraordinară: nu 

numai că este foarte frumoasă şi bănuiesc că dacă aici la Botoşani 

s-ar da un premiu pentru cea mai frumoasă carte apărută în 

cursul unui an, această carte l-ar lua; este frumoasă prin faptul 

că este o carte adevărată. Spuneam că eu îi cunosc pe cei doi 

autori şi ştiu bine sentimentele care îi animă. Ştiu bine modul în 

care se potenţează reciproc, se stimulează şi rezultatul acestei 

curse (care nu este cine mai repede şi cine mai departe, ci cum să 

facem mai bine) îl constituie poeziile de faţă. Uitaţi-vă dumnea-

voastră pentru cine scrie Valentin! Cât de frumoasă este Estera! 

Cum să nu fie versurile lui adevărate?”  

Astfel, Estera şi Valentin Bălan s-au întâlnit, în 2017, 

într-o carte despre care poetul mi-a oferit interesante pre-

cizări bibliofile: „Noi avem fiecare titlul şi ISBN personal, dar 

acestea se întâlnesc într-o singură carte ca obiect. Editorii nu-

mesc acest model de carte dublă, «şarpe cu două capete». Oricum 

ai ţine cartea, fiecare copertă este prima şi poartă un titlu. La 

mijlocul cărţii se află paginile cu ambele cuprinsuri. Copertele 

sunt caşerate, iar titlurile sunt din foiţă de aur aplicată printr-o 

metodă specială cu matriţă din magneziu”.  

La întrebarea cum se simte în calitate de poet cu defi-

cienţe de vedere, Valentin Bălan mi-a răspuns că printre 

scriitori şi membrii cenaclurilor literare a fost mereu tratat 

ca „de la egal la egal”. „În perioada 1979 – 1983 m-am mani-

festat literar în cadrul cenaclului «Lucian Blaga», al Uniunii 

Scriitorilor, filiala Cluj, condusă atunci de scriitorul Dumitru 

Radu Popescu. 
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Eram singura persoană care avea o imperfecţiune fizică. 

Spre lauda conducerii şi a colegilor de cenaclu, nu am simţit 

niciodată că aș fi privit şi primit altfel decât ceilalţi. Fără a se 

pune problema unei discriminări pozitive, nici nu exista concep-

tul, am fost încurajat şi promovat de câţiva scriitori consacraţi, 

care au crezut în mine şi în potenţialul meu literar. Peste ani, 

gândul meu se îndreaptă spre ei cu recunoştinţă.  

Oraşul în care am primit repartiţie şi am lucrat înainte de a 

veni la Botoşani, nu avea o comunitate de nevăzători. Am culti-

vat relaţii calde şi frumoase cu un grup de băieţi şi fete – oameni 

tineri şi entuziaşti cu preocupări culturale. Îmi citeau (nu eram 

în era digitală) cele mai importante articole din reviste precum: 
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«Secolul XX», «România literară», «Convorbiri literare» etc. 

Faţeta aceasta cu prietenii care m-au integrat şi îmi citeau, une-

ori la telefon, este o dovadă că putem fiecare dintre noi să schim-

băm puţin mentalitatea, percepţia despre noi şi capacităţile 

noastre.  

Răspunzând la această interesantă întrebare pot afirma că 

în postura de poet nevăzător mă simt confortabil şi fără complexe 

în compania creatorilor şi a iubitorilor de frumos, în prezenţa 

oamenilor care fac abstracţie de deficienţa mea. Pe oamenii care 

pun o linie verde între ei şi mine nu îi judec. Sunt politicos cu ei 

atunci când împrejurările ne pun faţă în faţă, dar încerc să ne 

intersectăm cât mai rar. Îi admir şi îi iubesc pe oamenii care au 

preocupări nobile, urmăresc să adun, să învăţ câte ceva de la 

fiecare”. (Valentin Bălan) 

Un loc aparte în viaţa soţilor Bălan ocupă Cenaclul 

„Lampioane” constituit din nevoia de a strânge laolaltă, ca 

într-o familie, câţiva poeţi din Botoşani care au căutat o 

umbrelă literară sub care să se reunească. „Printre membrii 

Asociaţiei Nevăzătorilor din Botoşani, am descoperit cu încân-

tare câţiva colegi care au preocupări literare şi alţii cu o dotare 

muzicală specială. M-am gândit că acestor talente le-ar sta mult 

mai bine adunate într-un buchet. Propunerea de înfiinţare a unui 

cenaclu a fost primită cu entuziasm. Estera este naşa care i-a pus 

inspiratul nume de «Lampioane». 

 Una dintre constantele cenaclului nostru este aceea că îşi 

desfăşoară şedinţele în locuri neconvenţionale şi mereu altele. 

Această practică este generatoare de noutate şi prospeţime. 

Dobândirea dreptului de a folosi astfel de spaţii nu este tocmai 

lesnicioasă. Şansa noastră este că inventiva şi dinamica jurna-

listă Carmen Moraru se implică trup şi suflet în viaţa acestui 
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cenaclu, uzând nu de puţine ori de relaţiile personale cu scopul 

de a obţine diverse favoruri pentru «Lampioane».  

 O întâlnire memorabilă - spre exemplu - a avut loc la 30 de 

kilometri de oraş – la Dracşani, pe proprietatea şi pe cheltuiala 

domnului Radu Anghel. Elementele naturale de decor erau pă-

durea, pajiştea şi iazul. Deşi ne aflam în inima naturii, amfi-

trionul nostru ne pregătise şi un sistem de sonorizare. La finalul 

evenimentului, când ozonul se impregnase de mirosul mititeilor 

am primit ca răsplată pentru evoluţia noastră aplauzele gene-

roase ale sătenilor, adunaţi ad-hoc.  

 Un alt loc cu o semnificaţie aparte a fost foişorul din parcul 

Mihai Eminescu. În timp ce noi cântam şi recitam dezinvolţi, în 

jurul foişorului se constituise un grup de spectatori.  

 Numărul de participanţi diferă de la şedinţă la şedinţă din 

motive obiective – nu toţi sunt din municipiu, unii sunt stu-

denţi, alţii elevi în diferite oraşe. 

 Cenacliştii noştri sunt ca vârstă de la adolescenţi până la 

seniori. Ne simţim bine împreună, facem o trupă omogenă. Dă 

fiecare ce are mai bun – unii entuziasmul, alţii experienţa, iar 

unii preţioasa înţelepciune”. (Valentin Bălan) 

 

Trăim în armonie cu Creatorul și cu universul 

Estera şi Valentin Bălan, asemenea oricărui cuplu, au 

trecut de-a lungul anilor prin multe momente, unele plă-

cute, altele neplăcute, unele zbuciumate, altele pline de 

bucurie şi linişte sufletească. Longevitatea căsniciei lor este 

garantată şi de faptul că împărtăşesc, pe lângă dragostea 

pentru scris şi recitat, multe alte pasiuni comune printre 

care un loc important revine lecturilor, drumeţiilor şi 

participării la diverse evenimente culturale sau sociale. 
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„Iubim amândoi şi în aceeaşi măsură cărţile. Dispunând de o 

vastă bibliotecă electronică şi de voce sintetică, avem acces 

aproape nelimitat la ele pentru că le putem citi atât pe cele în 

format text, cât şi MP3. Sunt un mare iubitor de natură, dar nu 

la modul contemplativ-nostalgic. Îmi manifest pasiunea pentru 

frumuseţile ei într-un mod implicat, activ. Iubesc în egală mă-

sură muntele şi marea. Ador drumeţiile prin pădure. La Tuşnad, 

însoţiţi de o familie de prieteni am parcurs un traseu montan 

marcat pentru alpinişti. Pe alocuri poteca nu avea o lărgime mai 

mare de 50 de cm. Într-o parte era perete de stâncă aproape 

vertical, iar în partea cealaltă era o prăpastie înfiorător de 

adâncă. Pentru a ne face o idee despre adâncimea ei, prietenii 

noştri au aruncat o piatră ce nu mai termina de ajuns în fundul 

prăpastiei. Cu toate aceste elemente care cresc concentraţia de 

adrenalină, am ajuns vitejeşte pe platoul, «Piatra Şoimilor» – cel 

mai înalt şi mai spectaculos punct al traseului. Cu aceiaşi 

prieteni am înconjurat la pas lacul «Sfânta Ana» şi am traversat 

rezervaţia de turbă «Tinovul Mohoş». Particularitatea acestui 

episod este că am mers prin acea mlaştină adâncă, pe alocuri de 

15 metri, călcând pe un fel de traverse de cale ferată, dar mult 

mai mici şi fără nici o balustradă.  

 Pe Transfăgărăşan ne-am răcorit mâinile în apa cu ade-

vărat de cristal din «Bâlea Lac».  

 Cu foarte puţin timp în urmă am fost surprinşi în codrii 

Bucovinei de o furioasă grindină cât ouăle de porumbel. Acea 

ploaie memorabilă ne-a găsit la jumătatea distanţei dintre pădure 

şi primele case, aşa că am părăsit primitoarea Bucovină mai 

bogaţi cu câteva poetice cucuie. Despre marea cea mare pot spu-

ne doar atât – de fiecare dată o regăsesc tot mai frumoasă şi tot 

mai misterioasă, plină de poezie, ca pe o iubită. Ne delectăm 
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spiritual mergând la spectacole de teatru, la concerte, la cine-

matograf când rulează filme româneşti.  

Luând parte la premiera filmului «Octav» am avut privi-

legiul de a-l cunoaşte personal pe actorul nostru favorit Marcel 

Iureş. Am descoperit în el un om pe cât de profund, pe atât de 

modest”. (Valentin Bălan) 

 
Estera şi Valentin Bălan au o căsnicie fericită şi se 

numără printre oamenii care pot să spună cu mâna pe 

inimă că şi-au găsit „sufletul pereche”. Ei au cules ingre-

dientele necesare pentru a da consistenţă şi frumuseţe căs-

niciei lor, chiar dacă, observă Estera Bălan, nu cunosc 

secretul unei căsnicii reuşite. „Nu avem o reţetă permanentă, 

ci doar câteva ingrediente de bază pentru acest minunat coctail 

numit căsnicie. Folosim cât mai multe petale de comunicare 

sinceră şi felii de fervoare care «e fruct al nodului divin ce leagă 

lucrurile» (Exupéry). Mai adăugăm în această licoare noutate şi 

diversitate. Lucrăm în echipă – ne completăm, ne susţinem şi 
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lăsăm intuiţia să zburde în întâmpinarea dorinţelor celuilalt. 

Suntem pasionaţi de lectură, muzică, teatru, călătorii...  

Colecţionăm experienţe inedite: dansăm în mare, ne aven-

turăm pe povârnişuri abrupte de munte pe urmele lui moş 

Martin, înălţăm lampioane pe vreun iaz pitoresc sau organizăm 

bal mascat (împreună cu prietenii noştri de suflet: jurnalista 

Carmen Moraru şi profesorul de chitară Ludwig Schibinschi) la 

un conac, parcă special restaurat pentru a-i găzdui toţi descen-

denţii neadormiţi ai Chiriţei, întruchipaţi de membrii cenaclului 

«Lampioane», şi tot cu ei defilăm pe străzi în seara de Întâi 

Decembrie, purtând felinare aprinse în mâini şi cântând «Treceţi 

batalioane române Carpaţii». Avem şi prieteni care nu obosesc să 

fie coautori la sponsorizarea unor proiecte de acest gen, precum 

Tudor Tupiluş, preşedinte al A.N.R. România. 

În organizarea evenimentelor culturale de înaltă ţinută, ne 

bucurăm de o caldă susţinere din partea distinsului profesor 

Gheorghe Median.  

Nu lăsăm profesia să devină rutină. Relaţionăm prietenos 

cu pacienţii. Încercăm să le oferim un timp reconfortant pentru 

spirit şi trup. Pentru profilaxia monotoniei inventăm cât mai 

multe sărbători, motivante pentru a ne îmbrăca elegant, în ace-

leaşi culori şi a ieşi la vreo terasă sau restaurant drăguţ, unde să 

ciocnim cu prietenii un pahar de vorbe de duh sau «polemici 

cordiale».  

 În sectorul practic, ritualurile de cafea variază în funcţie de 

inspiraţia artistică a lui Valentin. Căniţele sunt alese după im-

portanţa zilei, apoi combinaţiile de cafea şi plante aromate. De 

asemenea se apelează la câte un element decorativ surpriză, de 

exemplu: o muşcată cu flori mari roşii, care parcă e gata să 

izbucnească în «Oda bucuriei», e adusă pe măsuţa de cafea. 
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 Avem şi o mică reşedinţă, mai degrabă de toamnă decât de 

vară, unde mergem la culesul viei, în îmbătătoare miresme de 

căpşunică şi piersici pârguite. Acolo Valentin devine viticultor, 

iar eu master-chef. Bucătăria e dotată modern cu apă, gaz, cu 

cratiţe mari, aşa că artele culinare se pot simţi ca la ele acasă, 

spre încântarea mărturisită a mesenilor, nu puţini la număr. Ba 

chiar şi un pisoi din vecini s-a lăsat adoptat când a văzut că se 

poate trăi mai bine. Aproape am îmblânzit şi un piţigoi. Amân-

doi, însă, ne-au renegat când ne-am întors la oraş pe conside-

rente de înaltă trădare.  

Când este necesar, căutăm colaboratori potriviţi situaţiei şi 

până în prezent nu ne-a lipsit sprijinul.  

 Ne străduim să trăim în armonie cu Creatorul şi cu uni-

versul. Ne iubim familiile şi prietenii, îi iubim pe oamenii fru-

moşi la suflet, iar pentru ceilalţi nutrim speranţa că vreo scânteie 

va aprinde în ei focul sacru care îi va curăţa de zgură şi vor 

deveni şi ei frumoşi”. (Estera Bălan). 
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STRĂBATE CĂRAREA VISELOR ÎMPLINITE 

ÎNTR-UN FOTOLIU RULANT 
  

 

Viaţa Roxanei Dobrică, o tânără cu dizabilităţi stabilită 

în Italia, a stat sub semnul extremelor. Pentru început, 

tânăra născută într-un sătuc din judeţul Dolj şi-a ascultat 

inima, a fugit de acasă şi s-a căsătorit, înainte de a împlini 

18 ani. Peste puţin timp a devenit mămica adolescentă a 

unui băieţel. Proaspăta mămică a învăţat destul de devre-

me că o prea mare iubire nu se termină mereu aşa cum ne 

dorim. Roxana a constatat că realitatea este total diferită de 

aşteptările ei de adolescentă îndrăgostită şi a decis să 

divorţeze şi să îşi crească singură copilul.  

 
Lunând această decizie, nu s-a gândit niciodată că 

viaţa ei avea să se schimbe radical. Astfel, la vârsta de 24 

de ani, în urma unui accident petrecut în Italia a rămas 
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paralizată şi a fost nevoită să accepte că nu va reuşi să mai 

meargă niciodată, fiind nevoită să se deplaseze pentru tot 

restul zilelor folosind un scaun rulant. 

Pentru oamenii obişnuiţi, viaţa ca persoană cu dizabi-

lităţi pare aproape imposibilă. Nu şi pentru Roxana 

Dobrică! După o lungă perioadă de recuperare, după ope-

raţii efectuate în Germania şi Italia, Roxana a depăşit peri-

oada cenuşie a depresiei şi a înţeles că trebuie să profite de 

faptul că este în viaţă. De asemenea, a decis să lupte atât 

pentru ea, cât şi pentru fiul ei. 

Recâştingându-şi încrederea în sine, a început să scrie, 

să practice modelingul şi să facă sport de performanţă. La 

spitalul din Brescia, la Cologne, în localitatea unde s-a sta-

bilit, Roxana a întâlnit un grup de sportivi care practicau 

paraciclismul. Impresionată de performanţele lor a început 

antrenamentele ca amuzament, tot din amuzament a par-

ticipat la primele concursuri. Exerciţiile intense şi voinţa 

incredibilă au ajutat-o să se cunoască mai bine şi să atingă 

nivelul unor reuşite sportive remarcabile. În cadrul concur-

surilor de handbike, Roxana a îmbrăcat de mai multe ori 

tricoul de învingătoare, iar în momentul de faţă se pregă-

teşte pentru Jocurile Paralimpice ce se vor desfăşura la 

Tokio, peste 1 an. 

 

Există viaţă şi după paralizie 

Prin atitudinea și performanțele ei Roxana Dobrică s-a 

înscris în topul performerilor cu dizabilităţi, care şi-au 

depăşit în mod admirabil limitele. Ea a descoperit că există 

viaţă şi după paralizie, iar un om care nu se poate deplasa 

are multimple şanse de afirmare. Printr-o întâmplare 
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fericită, Roxana şi-a îndreptat atenţia spre lumea sportului 

şi s-a gândit că practicarea lui îi poate aduce împlinirea 

sufletească de care avea atâta nevoie.  

Referindu-se la perioada recuperării – Roxana Dobrică 

îşi aminteşte: „Timp de mulţi ani, trăiam cu gândul că am 

nevoie de ajutor constant. Eram dependentă de cei din jurul 

meu. Într-o zi, acum doi ani, m-am trezit şi am luat o decizie 

care a schimbat cursul vieţii mele. Nu mai rezistam să mă trezesc 

dimineaţa cu acelaşi gând, că mă ridic din pat pe picioarele mele 

şi aveam dezamăgirea de a mă trezi şi a mă afla în scaunul meu 

rulant.  

Am cerut să fiu primită, din nou, în clinica Domus Salutis 

din Brescia, Italia, unde mai fusesem internată de câteva ori. 

Ştiam că acolo este locul de unde pot să dau start vieţii mele. 

Ştiam că trebuia să fac acest lucru cu ani în urmă. 

 Am întâlnit un grup de sportivi paraciclişti. Mi-au arătat 

ce înseamnă să îţi îmbrăţişezi limitele şi să le depăşeşti; mulţi 

dintre ei erau, de asemenea, în fotoliu rulant, dar complet inde-

pendenţi, mergând în şcoli pentru a vorbi cu copiii despre viaţa 

cu dizabilităţi, practicând sporturi adaptive şi vorbind despre 

siguranţa rutieră.  

Aşa a început anul 2017 pentru mine, când habar nu aveam 

ce înseamnă paraciclism, dar intrând în această lume a sportului, 

cunoscând atâţia oameni frumoşi şi trăind atâtea emoţii m-am 

gândit: cum ar fi ca EU să particip şi să-mi reprezint ţara la 

jocurile Olimpice de la Tokyo în 2020?  

Am început cu începutul şi m-am antrenat serios. Un 

antrenament dur, care mă făcea să plâng. Dureri musculare, de 

articulaţii, oboseală, dar nu m-am dat bătută, chiar şi fără un 

antrenor care să îmi facă un program de antrenament corect, eu 
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am continuat să pedalez pe străzile Italiei în mijlocul traficului, 

riscându-mi viaţa zi de zi. Cu cât îmi era mai greu, cu atât îmi 

doream mai mult să îmi ating scopul. Încă sper că o să reuşesc. 

Am această şansă şi vreau să profit de ea.  

Am câştigat Turul Italiei la handbike în 2017. Acum am 

trecut la următorul nivel şi am început să mă antrenez mai 

serios având un bun antrenor şi urmând un program bine sta-

bilit. Am început pregătirea pentru Tokyo 2020. Preşedintele 

Federației de Ciclism al României mi-a dat deja disponibilitatea 

de a participa la mai multe competiţii internaţionale în 2019, 

unde trebuie să concurez pentru a strânge punctele necesare 

calificării la jocurile paralimpice. Tot ce rămâne este să muncesc 

din greu şi să am rezultate bune”.  

 
Tânăra sportivă se antrenează din greu pentru a „aduce 

medalii acasă”, pentru a intra în noi competiţii, fiind 

motivată de ideea că practicarea ciclismului destinat persoa-
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nelor cu nevoi speciale i-a oferit posibilitatea de a se con-

frunta cu propriile limite şi de a le depăşi. „Acum doi ani a fost 

anul schimbării pentru mine. Mi-am îmbrăţişat viaţa, am iubit 

schimbarea şi am acceptat să trăiesc cu provocarea. Am văzut că 

încă pot să fac multe lucruri frumoase, că pot să visez, să mă bucur 

de viaţă şi să am curajul de lupta pentru a-mi atinge scopurile.  

Handbike este o bicicleta construită special pentru persoa-

nele care nu pot să îşi folosească membrele inferioare. S-a născut 

ca un instrument adaptat pentru a se putea deplasa în condiţii de 

siguranţă şi în mod independent, devenind apoi, datorită distri-

buţiei sale importante în ultimii ani, unul dintre cele mai popu-

lare sporturi pentru persoanele cu handicap şi, de asemenea, un 

sport care a trezit interesul presei. 

 

 Pedalând cu mânile este chiar distractiv!  

 Aveam un vis – declară Roxana – pe care-l ţineam într-un 

sertar al sufletului – să ajung în California. Aşa că, văzând că 

încă pot să fac atâtea lucruri, m-am pus la încercare şi am 

început să îmi organizez vacanţa în Statele Unite. Mi-am făcut 

bagajul, mi-am luat bicicleta, biletul şi am plecat. A fost o expe-

rienţă minunată. Am rămas în San Diego, California, pentru 

trei luni, unde m-am antrenat, dar am şi vizitat multe locuri 

minunate. Mi-am făcut mulţi prieteni în perioada asta. Ameri-

canii chiar sunt nişte oameni buni. Am locuit cu minunata fami-

lie Enge, care m-a ajutat cu cazarea, oferindu-mi o cameră în 

casa lor, primindu-mă călduros în familie.  

Un lucru important a fost contactarea Fundaţiei „Challenge 

Athletes Foundation” (CAF), San Diego, unde am fost primită, 

de asemenea, cu braţele deschise, membrii ei invitându-mă la 
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numeroase evenimente. M-au prezentat multor persoane. Mi-am 

făcut noi prieteni cu care ţin legătura şi la ora actuală.  

Acolo am participat la un maraton (Carlsbad Marathon) şi 

am avut curajul de a mă arunca într-o provocare şi mai mare la 

acel timp: Turul de la Palm Springs, unde aveam de ales să 

pedalez 10 mile, 25 mile, 50 mile sau 100 mile. Am ales ce era 

mai greu – au început să îmi placă provocările şi am reuşit să 

parcurg cele 100 mile (160 km) cu bicicleta mea, pedalând cu 

mânuţele mele, timp de 8 ore şi 30 minute.  

A fost o experienţă incredibilă, dar satisfacţia cea mare am 

simţit-o atunci când am reuşit să termin toţi aceşti km, când am 

realizat că am ajuns la finalul turului, atunci când m-am simţit 

cea mai puternică femeie din lume. Odată terminat turul de la 

Palm Springs eram aşa de obosită, încât nu am putut să fac 

transferul din bicicletă în scaunul meu cu rotile până când nu 

am dat gata două batoane de cereale, care mi-au dat ceva for-

ţă. Ştiind că durerea din braţe şi oboseala o voi simţi mai rău a 

doua zi, am hotărât să nu rămân la hotel pentru următoarea 

noapte, aşa că m-am pus în maşină şi m-am întors «acasă», con-

ducând mai bine de 3 ore. A fost o zi lungă, dar cu mari satis-

facţii.”  

Antrenamentele reprezintă pentru Roxana Dobrică o 

prioritate. Ea ştie că atingerea unor înalte standarde de 

performanţă necesită sacrificii. Zilele alocate atingerii 

obiectivelor sportive sunt folosite de ea cu responsabilitate, 

în aşa fel încât să îi rămână timp pentru viaţa personală.  

Concomitent cu activităţile sportive, practică mode-

lingul şi a descoperit că are veleităţi de speaker motiva-

ţional. „Încă din 2016, când am hotărât să îmi schimb viaţa – 

povesteşte Roxana – am acceptat şi oferta de a deveni model 
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pentru agenţia «Iulia Barton 

Inclusive» din Roma şi așa 

am participat la Milano 

Fashion Week, prezentând 

îmbrăcămintea unor desig-

neri proeminenţi. Când am 

decis să privesc viaţa cu ochi 

pozitivi, lucrurile bune au 

început să apară în viaţa 

mea. De asemenea, am deve-

nit speaker motivaţional, 

fiind invitată la şcoli locale, 

cluburi şi chiar la Parlamen-

tul României la Bucureşti, 

pentru a le vorbi tinerilor. 

Pare a fi greu, dar dacă 

tot ceea ce faci, faci cu drag, atunci devine o plăcere. Modelingul 

este un «răsfăţ». Nu îmi ocupă foarte mult timp, două defilări pe 

an, câteva şedinţe fotografice şi nişte interviuri. Iubesc să defilez 

pe podium, iubesc să fiu în compania echipei de la agenţia «Iulia 

Barton», să petrecem zile împreună.  

Acest job îmi oferă emoţie, lacrimi de fericire, este un job 

care m-a ajutat să înţeleg că, în picioare sau aşezată, sunt fru-

moasă oricum. Modelingul nu se referă doar acele femei, înalte, 

frumoase, care defilează pe tocuri de 10-15 cm, moda înseamnă 

elegantă şi atitudine”.  

Chiar dacă nu se consideră un lider motivaţional, îi 

place să creadă că prin exemplul personal poate să tragă 

un semnal de alarmă privind necesitatea respectării regu-

lilor de circulaţie şi, mai ales, prin intermediul dialogurilor 
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cu tinerii poate contribui la promovarea drepturilor per-

soanelor cu nevoi speciale. „Îmi place să merg în şcoli unde 

stau de vorbă cu studenţi de toate vârstele şi încerc să le arăt o 

parte a vieţii pe care mulţi dintre ei nu o cunosc. Încerc să le 

povestesc despre experienţele mele, cu speranţa că vor acorda mai 

multă atenţie, pe viitor, siguranţei pe străzi. Caut să le arăt că o 

persoană cu dizabilităţi trebuie acceptată şi primită în 

comunitate, ca orice altă persoană, pentru că, în afară de faptul 

că ne deplasăm diferit, suntem la fel. Le vorbesc despre sport şi 

despre importanţa lui în viaţa oricărui individ”.  

  

M-am născut în 1985, am murit şi renăscut în 2009, 

dar am început să îmi trăiesc viaţa abia în 2017 

Ori de câte ori are ocazia, fie în cadrul întâlnirilor cu 

studenţii, fie cu prilejul unor interviuri, ori atunci când scrie 

pe pagina personală disabled-otpress.wordpress.com, nu uită să 

precizeze că accidentul suferit la vârsta de 24 de ani i-a 

schimbat într-adevăr viaţa, dar i-a dat şi aripi şi a ajutat-o să 

descopere cine este cu adevărat.  

„Este adevărat, la vârsta de 24 ani viaţa mea s-a schimbat 

radical – se destăinuie Roxana. Într-o singură zi viața mea 

părea că a luat sfârşit. Tot ce am trăit s-a oprit şi a început ceva 

nou. Noutatea asta era înfricoşătoare. O viaţă pe care nu o vo-

iam. Blestemam ziua când s-a întâmplat. Întrebam zilnic «de ce 

eu?». Nu am dorit să accept. Nu puteam să accept o viaţă dife-

rită de cea «normală». Am suferit mult şi mi-au trebuit şapte ani 

să pot accepta că ceva ce s-a schimbat şi nu există nicio cale de a 

mă întoarce la persoana care am fost.  

Să trăieşti într-un corp paralizat, nu era ceva ce mă făcea 

fericită. Am avut şi am un motiv bun pentru a lupta cu destinul 
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– fiul meu, Daniel! Nu ştiu dacă aș fi avut tăria de a continua pe 

un drum atât de greu dacă el nu ar fi existat.  

Un accident de maşină mi-a schimbat viața. Fractura la 

coloana vertebrală, măduva strangulată, paralizie completă de la 

piept în jos. Leziunea mea spinală m-a aruncat în ani de depre-

sie. Nu am vrut să-mi accept condiţia, speram într-un miracol în 

fiecare zi, mi-am imaginat de «n» ori că m-am ridicat de pe scau-

nul cu rotile şi că mă plimbam din nou pe picioarele mele. Nu am 

acceptat persoanele cu dizabilităţi în jurul meu, deoarece nu 

voiam să mă văd pe mine însumi ca o persoană cu dizabilităţi. 

Nu puteam fi cineva care avea un corp paralizat! 

Timp de mulţi ani, trăiam cu gândul că am nevoie de ajutor 

constant. Eram dependentă de cei din jurul meu.  

Într-o zi, acum doi ani, m-am trezit şi am luat o decizie care 

a schimbat cursul vieţii mele. Atunci am înţeles că am avut 

şansa de a supravieţui şi eu trebuie să profit de ea. Am înţeles că 

fericirea este o alegere, iar această alegere depinde doar de mine”.  

Apoi a continuat cu însufleţire: „Înainte de accident eram 

cu totul altă persoană care nu mai are nici cea mai mică legătură 

cu ceea ce sunt azi. Până la vârsta de 17 ani am fost o copilă, 

după această vârstă m-am gândit că sunt pregătită să devin 

femeie și totodată, mamă. La 24 ani viața s-a schimbat, iar urmă-

torii 8 ani am fost o altă persoană, dar de doi ani încoace, sunt 

din nou alta. Ceea ce sunt acum mă defineşte în totalitate. Ceea 

ce sunt acum, este ceea ce vreau să fiu. Mi-a trebuit o viaţă să mă 

descopăr, dar am reuşit, iar asta este ceea ce mă bucură.  

Am devenit o persoană foarte ambiţioasă şi nu doresc să mă 

opresc până nu îmi ating scopurile. Acum am înţeles că fericirea 

nu există fiind pe picioarele tale, la propiu, ci fiind pe picioarele 

tale, la figurat. Visele mele sunt chiar mai mari acum şi nimic nu 
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mă mai sperie. Ştiu că viaţa nu este uşoară, dar nici măcar nu 

vreau să fie. Am atins punctul în care prin alegerea unor 

obiective greu de realizat îmi dovedesc tot timpul că pot şi simt 

acea mare satisfacţie, atunci când am să ajung unde mi-am dorit. 

Pentru mine, viaţa este o provocare constantă, o provocare care 

îmi dă emoţii şi mă face să lupt. Dacă cineva mă pune să aleg 

între viaţa care o am acum, într-un scaun cu rotile, cu mintea 

mea, cu visele mele, obiectivele mele, şi ceea ce a fost înainte de 

accident, aleg viaţa de acum, fără nici o îndoială.  

Este adevărat că am fost foarte tânără, având doar 24 de ani, 

când totul s-a schimbat. Roxana de astăzi a văzut atât de multe 

lucruri în ultimii ani, lucruri care m-au făcut să gândesc într-un 

mod diferit. Roxana de astăzi este cea pe care o vreau, cu toată 

suferinţa pe care am trăit-o, cu lacrimile pe care le-am vărsat, cu 

experienţele mele, cu durerea pe care am simţit-o, cu dezamă-

girea de care am avut parte, cu tot, absolut cu tot ceea ce am 

văzut până în prezent. Acum, mai mult decât oricând, ştiu să 

apreciez lucrurile mărunte, ştiu ce înseamnă să iubeşti, ştiu ce 

vreau de la viața mea, ştiu să respect şi ştiu să râd.  

Unul dintre visele mele este ca într-o zi să fiu capabilă de a-i 

ajuta pe alţi oameni, vorbindu-le despre experienţa mea, pentru 

a-i face să înţeleagă că orice este posibil în viață. Vreau să ajung 

într-o zi în care toată suferinţa pe care am trăit-o, să fie un punct 

de referinţă pentru alţii”. 

 

 

Visează să ajungă  

pe podiumul concursurilor internaţionale 

Fiindcă a suferit mult şi poate i-a făcut şi pe alţii să 

sufere, mai ales în perioada de convalescenţă, Roxana, cu 
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firea ei rebelă şi atitudinea de învingătoare, şi-a propus să 

fie atentă la deciziile pe care urmează să le ia în viitor. Este 

o mămică cu normă întreagă şi îşi asumă cu mândrie res-

ponsabilitatea creşterii fiului ei, continuă colaborarea cu 

agenţia de modeling din Italia, a obţinut permisul de con-

ducere şi a învăţat să conducă o maşină cu comenzi manu-

ale şi se pregăteşte intens pentru Jocurile Paralimpice de la 

Tokio. „Toată atenţia mea este îndreptată spre Tokyo 2020 – 

afirmă sportiva. Muncesc din greu să ajung tot mai bună în 

ceea ce fac. Visez la un loc pe podium în competiţii interna-

ţionale. Poate că mai am şi alte proiecte, dar cel mai important 

este participarea mea la jocurile paralimpice. Sper să reuşesc să 

mă calific. La ora actuală fac un curs de social media manager, 

sperând să îmi găsesc un job care să îmi permită să muncesc de 

acasă, să am timp pentru antrenament şi să pot pleca în depla-

sare, pentru a participa la cât mai multe competiţii.  

Un alt proiect frumos la care muncesc este «Disabled 

Magazine» o revistă online, pe care am inițiat-o în decembrie 

2017. Şi aici este o poveste frumoasă pe care o voi spune într-o zi”.  

Înainte de orice Roxana Dobrică este o învingătoare, 

are îndeletniciri variate: este fotomodel, scrie, fiind 

autoarea unor cărţi de literatură motivaţională, iar în 

timpul liber merge la spitalul unde a fost internată, pentru 

a-i motiva pe pacienţii aflaţi acolo. Ea reuşeşte să le de-

monstreze că succesul şi dizabilitatea sunt şi vor fi com-

patibile mereu, dacă, pe lângă dorinţa de a trăi frumos şi 

demn, perseverenţa şi puterea înfloresc tocmai atunci când 

timpul pare să se fi oprit în loc. 
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A SFIDAT DIZABILITATEA  

PRIN FRUMUSEŢE, MATERNITATE ŞI CURAJ 

ANTREPRENORIAL 
 

 

Viaţa Ioanei Monalisa Munteanu a fost plină de con-

traste, de momente frumoase, dar mai ales de cumplite 

încercări, care i-au şlefuit caracterul şi au determinat-o să 

ajungă o femeie de succes, ce şi-a constituit o afacere 

proprie în domeniul imobiliar.  

Născută la Galaţi, în 14 noiembrie 1988, Ioana 

Monalisa face parte din generaţia tinerilor cu părinţi 

plecați la muncă în străinătate, cu scopul de a găsi un trai 

mai bun. În familia Munteanu, primul care a părăsit 

România şi a plecat să lucreze în străinătate a fost tatăl 

Ioanei, care a s-a stabilit în Italia în anul 2000, când fiica lui 

avea 12 ani. L-au urmat în străinătate mama şi fratele ei, iar 

la vârsta de 16 ani, Ioana se mută în Italia unde îşi continuă 

studiile la un liceu din Bologna. Cu familia reîntregită, 

Ioana Monalisa ar fi putut să se bucure de deliciile şi pro-

vocările adolescenţei dacă, la numai un an de la stabilirea 

în străinătate, nu ar fi fost victima unui grav accident de 

maşină, în urma căruia a rămas paralizată de la brâu în jos. 

A urmat calvarul internărilor în spitale din Italia şi 

România, iar lunga şi dificila perioadă de refacere a 

obligat-o să renunţe la şcoală şi să-şi continue studiile, în 

regim de fără frecvenţă, la un liceu din Galaţi.  
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În ciuda experienţelor traumatizante, Ioana Monalisa şi-a 

regăsit echilibrul interior, s-a îndrăgostit, a rămas însăr-

cinată, a terminat liceul şi a ajuns să îşi dea bacalaureatul. 

Asumându-şi cu mândrie reponsabilitatea de mamă, Ioana 

Monalisa Munteanu a reuşit să îşi susţină familia şi a avut 

diferite joburi în Galaţi, Milano şi Bologna, iar în prezent 

este stabilită în Italia, la Bologna, unde şi-a deschis o afa-

cere în domeniu imobiliar.  

Periodic revine în România, fie pentru a participa la 

diferite evenimente destinate persoanelor cu dizabilități, 

fie pentru a-și reîntâlni prietenii sau, pur și simplu, pentru 

a vizita locurile care i-au marcat copilăria și adolescența.  
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Sper ca românii cu dizablități să aibă,  

cât de curând, aceleași drepturi ca cei din Italia 

Am întâlnit-o pe Ioana Monalisa Munteanu la Tîrgu-

Mureș, în primăvara anului trecut, când a participat la 

spectacolul de modă „Atipic Beauty” organizat cu scopul 

susţinerii dreptului la viaţă independentă a persoanelor 

care se deplasează folosind fotoliul rulant. 

Ea este o susținătoare a dreptului la viață accesibilizată 

pentru persoanele cu mobilitate redusă și își dorește ca 

atunci când vine în România, să găsească o infrastructură 

adaptată nevoilor oamenilor care se deplasează folosind 

fotoliul rulant. „Prima oară am participat la «Atipic Beauty» la 

Bucureşti anul trecut în octombrie. La Tg. Mureş a fost a doua 

mea experienţă de acest gen. Ceea ce îmi doresc, este ca atunci 

când revin în România, să am posibilitatea de a fi independentă, 

aşa cum sunt în Italia. Prin «Atipic» încercăm cu toţii să sen-

sibilizăm autoritătile în ceea ce privește barierele arhitectonice, 

dar nu numai. Un alt aspect foarte important este viziunea mea, 

poate mai amplă datorită mediului în care locuiesc, respectiv, în 

Italia, unde persoanele cu dizabilități nu sunt privite cu supe-

rioritate sau compasiune, ci sunt apreciate pentru ceea ce sunt ca 

oameni şi pentru ceea ce fac zi de zi. Persoanele cu dizabilități au 

un serviciu, îşi întemeiază o familie, ies în oraş, în parc, au posi-

bilitatea să folosească mijloacele de transport în comun, pot 

efectiv duce o viaţă fără piedici, în limita patologiei pe care 

fiecare o are.  

În România, în afară de barierele arhitectonice, barierele cele 

mai solide sunt cele culturale, pentru că nu se conştientizează 

multe aspecte ale dizabilității şi aici subliniez că nu avem nevoie 
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de compasiune, ci de respect. Un loc de parcare special are un 

sens şi trebuie lăsat cui are nevoie, o rampă trebuie făcută cu bun 

simţ, pentru că de multe ori acestea există, dar sunt imposibil de 

folosit. Autorităţile, şi nu numai, chiar şi orice om de rând, ar 

trebuie să înţeleagă că dizabilitatea poate lovi pe oricine, în orice 

moment al vieţii”.  

Pe parcursul evoluției ca femeie și mamă, Ioana 

Monalisa și-a asumat cu eroism misiunea aducerii pe lume 

și creșterii unui moștenitor. Desigur, ca tânără mămică 

aflată în fotoliu rulant, s-a confruntat cu temerile firești pe 

care le resimte orice viitoare mamă. A reușit să le depă-

șească și a transformat povara creșterii unui copil, într-o 

mare iubire și într-o binecuvântată responsabilitate. 
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„În mod miraculos, am dat naștere  

unui bebeluș sănătos!” 

„În ceea ce priveşte sarcina, am avut foarte multe temeri, 

mai ales că nu cunoşteam o altă mămică în aceeaşi situaţie care 

să îmi povestească experienţa ei. Chiar şi aşa, având în vedere că 

atât eu, cât şi tatăl copilului meu ni-l doream foarte mult pe 

Ianis, am mers înainte cu această sarcină, fiind foarte bine moni-

torizată în Italia. De asemenea, mi-am dorit foarte tare să am o 

naştere naturală şi deşi iniţial medicii mi-au impus cezariană, au 

acceptat până la urmă ca măcar să încerc, iar în momentul 

naşterii, dacă ei consideră, să intervină cu cezariană. Printr-un 

mod miraculos sau poate cu ajutorul marii mele voinţe, am 

reuşit să nasc natural un băiețel perfect sănătos, fără complicaţii 

de nici un fel. Cu privire la perioada care a urmat, imediat după 

naştere, când Ianis era un bebeluş, a avut un tată foarte prezent 

care m-a ajutat extrem de mult. Nu pot să zic că am avut mari 

greutăți în a-l creşte şi a-l educa frumos, îl puteam spăla, îm-

brăca, schimba, hrăni, ne jucam împreună, lucruri pe care le fac 

şi în momentul de faţă. Unul din marile «ofuri» a fost acela că 

nu am putut fi eu cea care l-a învăţat să facă primii paşi, mai 

apoi să meargă şi într-un final să alerge. Niciodată nu am simţit 

povară, dimpotrivă, copilul meu mi-a dat şi continuă să-mi dea 

cele mai mari bucurii”. 

Între ea și băiețelul ei s-a creat o legătură specială, care 

depășește granițele dizabilității. Experiența de mamă i-a 

oferit cele mai mari satisfacții, au făcut-o, ca pe orice fe-

meie care a devenit mamă, puternică și vulnerabilă, copi-

lăroasă și înțeleaptă. Cum este și firesc, micuțul i-a moș-

tenit calitățile, dar și defectele, iar Ioana Monalisa este 
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conștientă de faptul că va fi nevoită să lupte cu tendințele 

de irascibilitate și încăpățânare ale copilului ei, îl va ajuta 

să își depășească sensibilitatea, dar va fi mândră de faptul 

că a crescut un fecior inteligent și onest, un copil perfecțio-

nist care nu renunță atunci când își propune ceva. 

 

„Am transformat prezentul într-un aliat de preț” 

„Singurul vis pe care îl am în legătură cu fiul meu este 

acela să-l văd fericit şi împlinit, în orice domeniu o să-şi do-

rească. O să fiu mereu în spatele lui pentru a-l încuraja şi a-l 

sprijini în alegerile sale. O să mă limitez în a-l sfătui în momente 

de alegeri importate, dar nu o să-i impun niciodată ce să facă” – 

spune Ioana Monalisa Munteanu. 

În privința viitorului, nu îndrăznește să se arunce în 

brațele unor planuri prea complicate și de lungă durată. Se 

va concentra – mi-a spus tânăra mămică – asupra celor 

două pasiuni pe care le are: automobilismul și tatuajele. 

„Sunt pasionată de foarte multe lucruri şi atunci când e posibil, 

îmi rezerv timp pentru mine şi hobby-urile mele. Pot apărea ca 

două hobby-uri la extreme, modă versus autoturisme: fiecare din 

ele îmi oferă plăceri diferite. Dacă moda şi tot ce implică îmi dau 

feminitatea pe care consider că o am, pe de altă parte, auto-

turismele sportive, «agresive» reprezintă un alt aspect al carac-

terului meu, puternică, luptătoare, competitivă. De asemenea, 

sunt pasionată de tatuaje, am 7, ultimul făcut acum câteva luni, 

ador să vizionez filme de orice gen şi, nu în ultimul rând, sunt 

pasionată de dans şi de muzică. Am făcut dans sportiv când 

eram copilă, mi-a plăcut întotdeauna această ramură a artei, iar 

muzică ascult oricând pot, în casă de când mă trezesc, în maşină 

când conduc pe drumuri medii sau lungi”.  
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Când se referă la trecut îi place să menționeze că „a 

învătat să trăiască clipa, să profite de fiecare ocazie și să 

evolueze fără încetare”. Este o femeie care trăiește sub 

umbrela prezentului și evită să își pună întrebări în pri-

vința viitorului. „Am încetat de mult să-mi proiectez viitorul, 

pentru că am avut parte mereu de surprize plăcute şi mai puţin 

plăcute. Sunt o femeie independentă din toate punctele de vedere: 

fizic, economic şi sentimental şi, cu siguranţă, îmi doresc să 

rămân la fel şi pe viitor. Fizic, încerc să-mi păstrez o bună con-
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diţie, din punct de vedere economic, îmi doresc să-mi extind afa-

cerea în aşa fel încât să-mi permit un trai decent pentru mine şi 

pentru Ianis, iar sentimental sunt ok cum sunt acum”.  

Ioana Monalisa Munteanu poate fi un exemplu pentru 

mamele cu dizabilităţi, care îşi cresc singure copiii, dar şi 

pentru femeile care s-au lansat în domeniul antreprenoria-

tului. Fiind o perfecţionistă, frumoasa tânără s-a reinventat 

permanent, a trecut cu demnitate prin examenele vieţii şi a 

reuşit să transforme dizabilitatea într-un factor de succes, 

devenind o femeie independentă care conduce o afacere 

proprie. Îmbinând armonios cariera cu viaţa personală, 

este o mamă iubitoare, o femeie împlinită, dar şi o luptă-

toare pentru drepturile persoanelor cu dizabilităţi acti-

vând, în acest sens, ca voluntară în cadrul celui mai mare 

centru medical de reabilitare din Italia. 
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GENIUL CARE A EVADAT DIN  

PEȘTERA ÎNTUNERICULUI ȘI A TĂCERII 

PENTRU A DESCHIDE POARTA 

CUNOAȘTERII ȘI A AJUNGE PROFESOR 

 

 

Profesorul Vasile Adamescu poate fi considerat un 

geniu care a reușit să deschidă poarta cunoașterii și comu-

nicării, doar prin intermediul unei inteligențe remarcabile, 

a unei voințe incredibile, folosind la maxim un număr 

redus de simțuri, respectiv simțul tactil și olfactiv, ca unice 

instrumente de explorare și cunoaștere a realității. La 

naștere, profesorul Adamescu era un copil sănătos, dar la 

vârsta de 2 ani, în urma unei meningite, își pierde complet 

auzul și vederea, devenind un copil orb și surdo-mut.  

După cum putem afla din cartea sa autobiografică 

„Înfruntând viața”, apărută în două volume, destinul dom-

nului Vasile Adamescu a stat sub semnul unor încercări și 

obstacole de neimaginat, dar și al unor reușite de necon-

ceput pentru o persoană care nu aude, nu vede și căreia îi 

era aproape imposibil să se raporteze la lume și să comu-

nice cu cei din jur. În ciuda experiențelor de viață trau-

matizante, dl. Vasile Adamescu a fost un om norocos, 

deoarece a avut prilejul să întâlnească dascăli de excepție, 

care l-au educat și au avut răbdarea și priceperea necesară 

pentru a-l ajuta să descopere lumea și să se descopere pe 
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sine, cu ajutorul celorlalte simțuri și a inteligenței sale 

ieșite din comun.  

 
Ferecat într-o peșteră a întunericului și a tăcerilor 

depline, copilul Vasile Adamescu este înscris la Școala de 

Nevăzători din Cluj-Napoca la vârsta de 11 ani și urmează 

traseul educațional specific oricărui copil, trecând de la 

grădiniță la școala primară și așa mai departe, până ajunge 

să-și finalizeze studiile universitare și să se angajeze ca 

profesor la aceeași școală unde a fost elev. 
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 Parcurgând autobiografia d-lui Adamescu reținem că 

la vârsta de 11 ani, copilul crescut într-un sat de pe malul 

Dunării era lipsit de cunoștințe elementare, nu știa denu-

mirile obiectelor și nu putea să comunice cu cei din jur. În 

primii ani de școală, elevul Adamescu a trecut printr-un 

dificil proces de demutizare, învățând să emită sunete, 

apoi reușind să rostească cuvinte și propoziții pe care nu le 

auzea. Apoi, după cum aflăm din primul volum al auto-

biografiei sale, a învățat să denumească și să recunoască 

obiectele și ființele, și-a dezvoltat memoria și imaginația, a 

dobândit cunoștințe în toate domeniile cunoașterii și acti-

vității umane, a explorat lumea înconjurătoare, a mers în 

excursii în țară și în străinătate, a învățat limbi străine 

demonstrând, prin exemplul personal, că surdocecitatea 

poate fi învinsă.  

Iată cum îl descrie d-na Conf. Univ. Dr. Cecilia Sas: 

„Vasile Adamescu a fost un fenomen. Este peste puterea majo-

rității oamenilor să înțeleagă cum poți să descifrezi lumea obiec-

telor, a situațiilor, a relațiilor interumane dintr-o lume a tăcerii, 

a întunericului și fără posibilitatea fundamentală de a comunica. 

Vasile Adamescu a făcut eforturi greu de imaginat pentru noi, 

depășindu-se continuu și uimindu-i pe cei din jur cu progresele 

făcute. Vasile Adamescu a fost «construit» ca un om bun și 

tolerant... Era avid să știe, să cunoască, să înțeleagă, să țină 

pasul. Și a reușit” („Înfruntând viața. Vol. 2, de Vasile 

Adamescu, Turda, Editura Boema, 2012, p. 124). 

Într-adevăr, Vasile Adamescu, dascălul cu surdoceci-

tate, a reușit imposibilul, devenind, după terminarea Facul-

tății de Psihopedagogie din Cluj-Napoca, profesor la Școala 

de Nevăzători, unde a fost inițial elev, fiind premiat în 2013, 
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de președintele României cu Ordinul Național „Pentru 

Merit” în grad de Cavaler, pentru activitatea desfășurată, 

timp de 32 de ani, ca pedagog și profesor. Dl. Vasile 

Adamescu a fost membru în Consiliul Director al fundaţiei 

„Sense Internaţional Romania” şi, de peste 20 de ani, s-a 

luptat pentru drepturile persoanelor cu surdomutitate.  

Profesorul Vasile Adamescu nu a încetat niciodată să 

se mire și să dobândească noi cunoștințe și noi experiențe, 

iar după pensionare s-a apucat de scris și a alocat timp 

artei modelajului, fiind singura persoană nevăzătoare și cu 

deficiență de auz, care a reușit să deschidă o expoziție de 

sculptură, în 2014, la Muzeul Satului din Sibiu. 

Profesorul Vasile Adamescu va rămâne în memoria 

celor care l-au cunoscut, o personalitate excepțională, cu o 

minte genială care a reușit să își depășească condiția 

atingând absolutul printr-o sete de cunoaștere inimagi-

nabilă și prin nemărginita sa dragoste pentru lumea încon-

jurătoare și pentru oamenii pe care i-a cunoscut. 

Referindu-se la fragilitatea ființei umane și la posibili-

tățile fiecărui individ de a-și depăși condiția prin inteli-

gență și voință, profesorul Vasile Adamescu credea că: 

„Omul este o fiinţă foarte complexă, adaptabilă la orice situaţie. 

Cu voinţă, cu perseverenţă şi gândire pozitivă, poţi realiza orice. 

Poţi muta munţii. 

 După ce m-am îmbolnăvit de meningită şi mi-am pierdut 

auzul şi văzul, am rămas închis în beznă şi tăcere. Prizonier. 

Nimeni nu mai credea vreodată că pot deveni şi eu om util. Îşi 

luaseră gândul. Bunica Stanca, mama tatălui meu, cea care m-a 

crescut cu dragoste şi credinţă, era singura care avea speranţe. Şi 

când am ajuns la Cluj, la Şcoala de Nevăzători, a început lupta 
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mea de a pătrunde în lumea normală. Momentul crucial a fost 

acela în care am pronunţat primul sunet, mai mult din greşeală. 

M-am speriat, la fel şi profesoara mea Florica Sandu, care mi-a 

pus mâinile cu dragoste pe faţa ei. Am simţit cum îi curgeau 

lacrimile de fericire. A fost nevoie de 18 luni de muncă, pentru ca 

eu să pronunţ primul sunet. Apoi, totul a mers rapid. În jumătate 

de an vorbeam. Primul cuvânt pe care l-am spus a fost «apă». 

Băgam fericit mâna sub robinet şi pronunţam tare şi corect acest 

cuvânt. Dar momentul în care am înţeles că totul are sens, că 

fiecare obiect are un nume, a fost acela când am învăţat să 

pronunţ sunetul «F». Profesoara mi-a dat în mână un băţ de 

chibrit aprins, asociind acest sunet cu cuvântul foc. M-am speriat 

când am simţit căldura şi l-am scăpat pe jos. S-a aprins puţin 

covorul vechi din muzeul şcolii şi am simţit mirosul de ars. Mi-a 

venit în minte un moment din copilărie în care am aprins grajdul 

de vară plin cu fân. M-am jucat cu o cutie de chibrituri pe care am 

găsit-o în casă. Nesupravegheat fiind, am provocat un incendiu. 

Am simţit cum viţelul care era legat a rupt funia şi a fugit. Am 

făcut şi eu la fel. Am simţit căldura puternică şi mirosul. S-a stins 

repede totul cu ajutorul oamenilor. Deci, acest episod m-a ajutat 

să ies din lumea tristă a întunericului şi tăcerii”. 

Dacă vă întrebați cum este posibil ca cineva care suferă 

de surdocecitate (adică nu are posibilitatea să audă și să 

vadă) reușește să comunice cu cei din jur, este necesar să 

înțelegeți că o astfel de persoană are nevoie de un mijlo-

citor, de un interpret care să îi scrie în palmă. „Folosesc un 

sistem de comunicare simplu: scrierea cu majuscule în palmă, – 

încerca să-mi explice profesorul Adamescu. Acest sistem se 

numeşte Block. Pot comunica cu oricine. Nu am nevoie de 

interpret neapărat. Omul îmi scrie în palmă, iar eu răspund 
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verbal. Cu Viorel, fostul meu elev, pe care îl cunosc deja de 23 de 

ani şi cu care locuiesc împreună de 12 ani, folosesc acelaşi sistem, 

dar comunicăm mult mai rapid, folosim prescurtări, semne adap-

tate. Ne înţelegem prin scurte atingeri, gesturi. Îmi dau imediat 

seama ce vrea să-mi spună şi el îşi dă seama rapid ce vreau să îi 

spun. Interpretul mă ajută când cunosc o persoană nouă sau 

când sunt la o conferinţă, o lansare de carte şi, desigur, în vizi-

tele pe care le fac. Suntem nedespărţiţi”.  

 
Înainte de a intra la facultate, în ciuda faptului că era 

complet nevăzător, a învățat să folosească mașina de scris 

pe care o utiliza și atunci când era nevoit să-și susțină exa-

menele. „Îmi aduc perfect aminte de perioada studenţiei. Au fost 

ani frumoşi, dar foarte grei. Am avut parte de profesori foarte 

buni şi de colegi minunaţi. La cursuri nu am prea mers, căci nu 

avea sens. Profesorul dicta, iar studenţii scriau. Eu nu aveam ce 

face. După-masa, veneau pe rând colegii mei şi îmi dictau cursu-
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rile dar fiind foarte greu, s-a găsit o altă soluţie: elevii nevăzători 

de la şcoală, îmi transcriau cursurile. În acest fel aveam materia-

lul de studiu. Participam în schimb la seminarii şi la orele de 

laborator, unde eram activ. Am făcut chiar şi experimente pe 

broaşte. Disecţie. La examene scriam la maşina de scris obiş-

nuită. Dactilografiam. Mi se dicta subiectul pe care îl scriam pe o 

ciornă în Braille, apoi băteam la maşină răspunsul. La alte exa-

mene răspundeam oral, ca şi colegii mei. Am avut mult de 

învăţat. Mă prindea de multe ori miezul nopţii”.  

Cu o modestie de invidiat profesorul Vasile Adamescu 

a fost mereu recunoscător oamenilor care l-au ajutat, l-au 

îngrijit și educat. Pe unii dintre ei în considera îngeri 

păzitori: „Toți oamenii care m-au ajutat şi educat sunt îngerii 

mei păzitori. Fără existenţa lor, eram un caz pierdut. Ei m-au 

ajutat să găsesc calea spre lumina minţii. Îi port mereu în 

sufletul meu şi amintirea despre ei este vie. Profesoara mea 

Florica Sandu, prima îndrumătoare, nu a avut copii. A vrut să 

mă înfieze, dar nu s-a putut. Când a plecat la ceruri am simţit 

un gol imens. A lăsat loc pe cruce, cu gândul că sigur eu voi dori 

să scriu un mesaj. Nu am găsit nici până azi cuvintele potrivite 

care să exprime exact ce simt pentru acest OM minunat”. 

Atunci când l-am întrebat ce relație avea cu fericirea și 

cu Dumnezeu, profesorul Vasile Adamescu mi-a demons-

trat că a fost adeptul gândirii pozitive, considerând că nu 

există situație care să nu poată fi depășită.  

„Eu sunt un om fericit – îmi scria profesorul cu câteva 

luni înainte de a pleca la cele veșnice. Am învăţat să mă 

bucur de orice lucru, oricât de mărunt ar fi. Sunt fericit când 

apare soarele, când creşte o plantă, când strâng mâna cuiva. 

Trebuie să ştii să te obişnuieşti cu orice situaţie. Gândirea 
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pozitivă ajută mult. Nu are rost să ai în minte doar lucruri 

negative. Orice om poate fi fericit. Şi o persoană cu dizabilităţi, 

desigur“. 

Deși avea un respect deosebit pentru toate descoperi-

rile științifice pe care le-au făcut oamenii de-a lungul isto-

riei lor, Vasile Adamescu și-a păstrat nealterată credința în 

Dumnezeu. „Da, sigur, cred în Dumnezeu. Fără EL nu aş fi 

putut să realizez ceva. Prima dată am mers la biserică cu bunica 

mea Stanca, mama tatălui meu, care era o femeie evlavioasă. Mi-a 

arătat cum să-mi fac semnul crucii, dar nu înţelegeam nimic. 

Mai târziu, la şcoală, am aflat multe lucruri despre Dumnezeu şi 

am înţeles ce dorea bunica să-mi transmită. Am avut ocazia să 

citesc mult, să vizitez lăcaşuri de cult care m-au impresionat. În 

timp, relaţia mea cu divinitatea a devenit tot mai strânsă“. 

Parcurgerea volumelor autobiografice scrise de Vasile 

Adamascu mi-a oferit posibilitatea să observ că din mo-

mentul în care a învățat să se descurce și a reușit să comu-

nice cu cei din jur, elevul și mai târziu adultul Vasile 

Adamescu a manifestat o dorință constantă de a cunoaște 

noi locuri și oameni, de a experimenta senzații necunos-

cute.  

Deseori în cărțile sale Vasile Adamescu precizează că 

fiecare om care l-a ajutat să învingă surdocecitatea, a pus o 

cărămidă la formarea lui ca persoană independentă și la 

evoluția lui intelectuală. „Fiecare profesor a pus o cărămidă la 

temelia recuperării mele. Am reușit să percep singur realitatea, 

să pot denumi fiecare obiect, stare, fenomen, ființă, să-mi dezvolt 

toate procesele psihice, dintre care memoria, gândirea, reprezen-

tările, imaginația, devenind astfel om între oameni“. (Vasile 
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Adamescu, „Înfruntând viața”, Vol. II, Editura Boema, 

2018. p. 60.) 

Este greu să ne imaginăm cum percepe lumea un 

nevăzător care este complet orb și se orientează în funcție 

de mirosuri, simț tactil și vibrații. Și totuși lumea i s-a 

dezvăluit d-lui Valile Adamescu în mod admirabil, 

vibrând în felul ei: „ Eu percep vibrațiile produse de un avion 

care zboară mai jos, deasupra mea; – scria Vasile Adamescu în 

volumul său de memorii – [percep] zgomotul mașinilor de pe 

stradă, al trenurilor, trepidațiile unui corp aflat în cădere, bătaia 

puternică în ușă, pașii. Pot percepe vocea interlocutorului meu, 

vocea mea, ritmul muzicii produse fie de un instrument fie de un 

difuzor, focul unei arme, trăsnetul”. (Vasile Adamescu, 

„Înfruntând viața”, Vol. II, Editura Boema, 2018. p. 60.) 

Comunicarea cu oamenii din jur se desfășura pentru 

Vasile Adamescu prin intermediul simțului tactil, iar 

atunci când se afla în situația de a cunoaște o persoană 

pentru prima dată, cerea permisiunea de a o pipăi.  

„Când întâlnesc o persoană pentru prima dată sunt curios 

să aflu cum arată. Dacă văzătorii reuşesc să facă acest lucru pe 

plan vizual, eu cer permisiunea să pipăi persoana de la mână la 

cap. Îi caut un semn distinctiv, după care să o recunosc la altă 

întâlnire viitoare. După câteva momente de explorare, aflu mai 

multe detalii despre cum arată acel om. Apoi, după ce comunic, 

îmi fac o impresie generală”.  

Pare incredibil, dar toți cei care l-au cunoscut poves-

tesc că profesorul cu surdocecitate era o persoană extrem 

de activă, care nu se plictisea niciodată. „Eu am un program 

foarte încărcat – îmi spunea pensionarul Vasile Adamescu. 

Singur mi l-am făcut aşa. Nu-mi place să stau degeaba. Am 
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învăţat de la profesorii mei că trebuie să munceşti cât mai mult. 

De dimineaţa până seara fac câte ceva. Iubesc lectura, modelajul 

în lut, desenul în relief. Îmi place să ies în natură, să vizitez 

locuri noi şi vechi, să cunosc oameni. Ador să mă informez. 

Petrec mult timp în faţa calculatorului, căutând răspunsuri”.  

Referindu-se la pasiunea pentru modelajul în lut, dl. 

profesor își amintea: „De mic am avut deschidere spre lucrul 

manual. Confecţionam singur jucării, la şcoală am învăţat să fac 

perii şi coşuri, cutii de carton, mături. Modelam din plastilină 

tot felul de obiecte. Pasiunea pentru sculptură a fost mare, de 

aceea am făcut timp de 3 ani Şcoala Populară de Arte Plastice, 

unde am învăţat tehnici de modelare a lutului. Modelez orice. 

Mă inspir din lumea reală, din viaţa satului. Pe vremuri, am 

participat la «Cântarea Româ-

niei», unde am luat locul 1 pe 

judeţ şi locul 2 pe ţară la 

sculptură, cu bustul lui Mihai 

Viteazul. Am avut multe expo-

ziţii, dar cea mai reprezentativă 

a fost în 2014, la Sibiu, la Mu-

zeul Satului, unde am expus 

100 de lucrări care au putut fi 

intuite şi de nevăzători. Totul a 

fost accesibilizat”. 

Mesajul central al volu-

melor sale autobiografice are 

un puternic caracter motiva-

țional deoarece prin publi-

carea lor, singurul român cu 

surdocecitate care a absolvit 
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o facultate și a avut o carieră de succes în domeniul învă-

țământului, a reușit să dovedească, prin exemplul perso-

nal, că atunci când îți dorești ceva din tot sufletul și mun-

cești din răsputeri pentru a-ți îndeplini visul, nimic nu mai 

este imposibil. „Cărţile mele sunt în primul rând un omagiu 

adus oamenilor care s-au ocupat de mine şi care m-au iubit ca pe 

un copil al lor. Am scris cu gândul la persoanele cu dizabilităţi 

care trec prin greutăţi, dorind să arăt că, dacă există voinţă, se 

poate învinge orice. De asemenea, am dorit ca oamenii obişnuiţi 

să vadă că şi o persoană cu probleme poate fi utilă. De asemenea, 

sper ca ceea ce am scris să îi ajute pe profesorii de azi şi de 

mâine”.  

Cu siguranță, jurnalele lui Vasile Adamescu vor 

schimba viețile multor cititori așa cum, în timpul vieții, 

profesorul a reușit să schimbe viețile oamenilor pe care i-a 

cunoscut. De asemenea, el și-a pus amprenta asupra des-

tinului elevilor pe care i-a îndrumat. A fost un geniu, un 

învingător care a atins nemurirea cu mult timp înainte de a 

pleca dintre noi! 
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VREI SĂ ARĂŢI CĂ EŞTI SPECIAL?  

FII UN EXEMPLU CARE MOTIVEAZĂ! 
 

 

Andrei Strătilă este o persoană extrem de activă care 

îşi împarte viaţa între diferite pasiuni precum: muzica, 

lectura şi gătitul. Este originar din Chişinău, iar la vârsta 

de 11 ani şi-a pierdut vederea, în urma unui grav accident 

de circulaţie, fiind lovit de un autoturism în timp ce se 

deplasa cu bicicleta.  

După numeroase intervenţii chirurgicale în urma 

cărora nu a reuşit să îşi redobândească vederea, a venit în 

România pentru a-şi continua studiile, la Buzău, unde 

părinţii lui au aflat că există o şcoală specială pentru nevă-

zători. Aici a învăţat tehnica cititului în Braille şi a devenit 

un cititor asiduu, fiind atras mai ales de cărţile de aventuri 

şi literatură ştiinţifico-fantastică. 

 În prezent locuieşte la Timişoara împreună cu soţia 

lui, care este nevăzătoare, şi s-a mutat în oraşul de pe Bega, 

din momentul în care a ales să urmeze facultatea de drept, 

în acelaşi oraş în care fratele lui era student deja. De tim-

puriu a fost atras de muzică şi a învăţat să cânte la fluier, la 

caval şi la tobe, a studiat muzica la Şcoala Populară de 

Artă din Buzău, iar în prezent merge la repetiţii, fiind 

toboşarul unei trupe de muzică rock ce cântă într-un club 

din Timişoara. Cu această trupă, Andrei Strătilă a avut 

spectacole nu doar în Timişoara, ci şi în alte oraşe din ţară 

şi din străinătate. 
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Sunt un nevăzător pasionat de lectură, muzică și gătit 

Tânărul născut în Chișinău este preşedintele Asociaţiei 

pentru Intergrarea Persoanelor cu Deficienţe, pe care a 

înființat-o cu aproape zece ani în urmă și a devenit persoană 

publică în 2009, ca toboșar al trupei „Dance Trauma”. În 

2012 a organizat o campanie națională intitulată „Ochii lui 

Andrei” și a fost invitat să cânte împreună cu trupa sa la 

„Gala persoanelor cu dizabilități”. Aria procupărilor sale 

este destul de generoasă, Andrei Strătilă fiind pasionat de 

gătit, lectură și antreprenoriat. 

Pasiunea pentru gătit l-a motivat să participe împre-

ună cu soția sa, care este, de asemenea nevăzătoare, la 
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emisiunea „Chef la cuţite”, despre care spune Andrei, „am 

participat ca invitat din partea «Antena Group» şi nu am stat să 

ne gândim, cu soţia mea, Irina, foarte mult. Pur şi simplu am zis 

că e o experienţă interesantă şi de ce nu am încerca. Puteam cu-

noaşte oameni noi şi aveam ocazia să trăim experienţe noi, cum 

s-a şi întâmplat”. 

Primele lecții de gătit le-a luat de la bunica lui la o 

vârstă destul de fragedă, iar rezultatul primei experiențe 

culinare a fost o omletă.  

„Gătitul mai serios a început cu o experienţă din timpul 

facultăţii, când la fel am făcut o omletă grecească, cu roşii şi alte 

bunătăţuri, dar atingând mânerul tigăii, am răsturnat pe jos tot, 

am spălat apoi şi m-am culcat flămând. Nu mă consider un bucă-

tar profesionist, am învăţat lucrurile pas cu pas şi din propriile 

greşeli”.  

Restricțiile impuse de pierderea vederii nu l-au copleșit 

pe Andrei Strătilă, care nu a renunțat la nimic din ceea ce 

făcea înainte de accident. Întâlnirea cu scrierea Braille și 

nevoia de a citi cu ajutorul degetelor, spre exemplu, nu l-au 

îndepărtat de lectură, dimpotrivă, i-au lărgit aria de interes 

în privința cărților pe care a reușit să le parcurgă. Singura 

diferență era că acum folosea alte metode pentru citi și a 

studia.  

„Experienţa trecerii de la cititul obişnuit la cel cu degetele – 

îmi spunea Andrei Strătilă – nu a fost un lucru care m-a şocat 

sau m-a perturbat în vreun fel. Am învăţat Braille în clasa a IV-a 

şi am folosit acest alfabet mai mult în procesul de studiu la gim-

naziu şi liceu. Cititul literaturii în general s-a întâmplat mai 

întâi cu ajutorul unui magnetofon, cu benzi din acelea mari pe 

care le luam de la biblioteca pentru nevăzători, din Chişinău. 
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Mai târziu am trecut pe casete şi apoi am folosit formatul elec-

tronic de pe calculator şi aplicaţiile de pe telefon sau ipod”. 

Ca gen literar preferă romanele SF și Fantasy, dar 

parcurge cu plăcere și cărți istorice ori cărți din domeniul 

afacerilor și al dezvoltării personale, iar dintre autorii de 

literatură SF îi preferă pe scriitorii ruși: Roger Zelazny, 

Pavel Kornev, Andrei Kruz, Oleg Gluşkovskiy, Robert 

Kiyosaki şi mulţi alţii.  

 

Traiul alături de soția sa  

îi oferă cele mai mari satisfacții 

Pentru a avea o imagine clară asupra vieții unei per-

soane cu deficiențe de vedere, din perspectiva lui Andrei 

Strătilă, este bine să menționăm că acesta are o viață relativ 

simplă, cu preocupări firești, dar și cu pasiuni neobișnuite, 

care dau savoare fiecărei zile. 

„Viaţa unei persoane cu dizabilităţi este relativ simplă, 

depinde ce vrem să spunem prin asta. Dacă faptul că majoritatea 

persoanelor de acest fel din România stau acasă şi nu fac nimic 

decât să-şi plângă de milă, poate să pară destul de simplu. 

Noi luăm viaţa aşa cum este, fără să ne focusăm prea mult 

că «vai, am o dizabilitate, ce mă fac». Există o situaţie pe care o 

luăm ca atare şi ne facem cum se zice «filmul» aşa cum ne place 

şi cum vrem.  

Dorim să obţinem de la viaţă cât mai multe beneficii şi 

pentru asta muncim şi dăm din coate. Eu nu cred în minuni şi 

nu am auzit de magii precum că stăteam acasă, nu făceam nimic 

şi dintr-o dată a venit o zână şi mi-a dat şi bani, şi casă şi alte 

prăjituri ale vieţii, doar pentru faptul că eu sunt mai special. 

Treaba asta referitoare la persoanele cu dizabilităţi, cum că sunt 
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dependenţi de cei din jur fiindcă ei sunt mai speciali, este un act 

de terorism la adresa acestor persoane. Ei o iau la propriu şi cer 

tratamente speciale în orice situaţie şi împrejurare. Oamenii de 

multe ori oferă favoruri şi mici atenţii şi nu mă refer la ceva 

material neapărat, doar din bun simţ şi din o bună educaţie. 

Persoanele cu dizabilităţi de multe ori sunt tentate să facă abuz 

de acest lucru, din păcate. 

 
Eu nu obosesc să repet în continuu «Eşti special? Cu ce 

anume?» Dizabilitatea e o situaţie sau o condiţie fizică! Nu e un 

merit sau un titlu. Vrei să arăţi că eşti special, o poţi face prin 

exemple care motivează şi arată că se poate orice şi oricum ar fi”. 

Andrei Strătilă nu a ridicat niciodată bariere între 

dizabilitate și fericire. Analizându-și cu obiectivitate situa-

ția și adaptându-se cerințelor vieții unei persoane cu defi-

ciențe de vedere, a reușit să devină independent și să sta-
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bilească un raport firesc cu lumea, optând pentru o viață 

socială echilibrată. Cu siguranță, de-a lungul trecerii de la 

copilărie la maturitate, a cunoscut experiențe neplăcute, a 

simțit tristețea provocată de tendința semenilor de a-l 

ignora sau marginaliza, dar a avut tăria să treacă peste 

toate aceste episoade neplăcute și a deschis ușa spre o viață 

împlinită și fericită.  

Un rol important în acest context l-a avut soția lui, 

Irina, pe care a cunoscut-o în clasele primare la o școală de 

nevăzători, din Chișinău. Destinul i-a pus din nou față în 

față, după 14 ani, iar cei doi elevi de altă dată s-au recu-

noscut și s-au regăsit într-o iubire surprinzător de fru-

moasă.  

„Cu Irina m-am cunoscut fiind colegi în clasa a IV-a dintr-o 

şcoală, din Chişinău, pentru copii cu deficienţe de vedere. La un 

moment dat, eu m-am mutat la altă şcoală şi m-am revăzut cu 

Irina abia peste 14 ani, în cadrul unui proiect pe care l-am avut 

cu ONG-ul meu şi ea a venit în cadrul delegaţiei din Chişinău, 

ca expert pe legislaţie. Ne-am reîntâlnit, ne-am plăcut şi a 

rezultat o familie. 

Pasiuni comune nu avem aşa multe. Când gătim eu prefer 

să se afle la bucătărie doar cel ce găteşte, pentru că eu când 

lucrez trebuie să fiu atent şi la ceea ce fac, dar şi să nu o lovesc pe 

Irina. Când găteşte ea, eu stau jos şi maxim o ajut la curăţat şi 

tăiat. O altă pasiune comună, cred că ar fi călătoriile în doi”.  

Născută pe fondul unei prietenii din copilărie, afecțiu-

nea dintre Irina și Andrei s-a consolidat în timp și a 

dobândit trăinicie prin pasiuni comune, prin răbdare, 

capacitatea de adaptare la nevoile partenerului, dar și prin 

alegerea unor țeluri comune. Pentru Andrei Strătilă, spre 
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exemplu nevoia de a păstra fericirea cuplului are un rol 

primordial. La aceasta se adaugă micile dorințe domestice 

și bucuria de a crește pe plan artistic și profesional.  

 
„Pe plan personal – recunoaște Andrei Strătilă – mă stră-

duiesc să construiesc, în continuare, o familie trainică şi sănă-

toasă spiritual şi sentimental. Cu planul artistic însă deocamdată 

rămân prestaţiile ocazionale. Nu este o prioritate acum. Mi-aş 

dori pe viitor să pot să-mi fac acasă o sală izolată fonic, în care aş 

putea să mă retrag când voi simţi nevoia şi să mai cânt din când 

în când”. 

Fără îndoială, Irina și Andrei Strătilă pot fi un exemplu 

pentru tinerii cu dizabilități care își caută încă drumul spre 

fericire și nu au încă suficient curaj pentru a accepta că 

porțile afirmării și porțile împlinirii prin iubire le sunt des-

chise și lor, sau mai ales lor, fiindcă iubirea și oportunitatea 

de a găsi fericirea sunt universale și nu se împiedică de nici 

o formă de dizabilitate, oricât de gravă ar părea ea. 
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A TRANSFORMAT POEZIA  

ÎNTR-O OAZĂ DE SPERANŢĂ 
 

 

Există oameni care îşi deschid sufletul asemenea unei 

flori de Regina Nopţii, în clipe magice, când inima îşi 

deşartă prea-plinul sub forma unor diamante lirice născute 

din suferinţă, şlefuite cu uneltele singurătăţii, stopite cu 

lacrimile speranţei. Georgiana este un astfel de om, care, 

scormonind în măruntaiele sufletului, a descoperit poezia 

şi a scos la iveală delicate creaţii lirice.  
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Momentul cu sclipiri magice s-a petrecut, pentru 

Georgiana Andrițoiu, cu cinci ani în urmă, când, din nu 

ştiu care buzunar al sufletului ei întristat, au început să 

curgă şi să se aşeze pe hârtie versuri, metafore, poeme. 

Împăcată cu singurătatea, a transformat lectura într-un 

aliat fidel şi a dus alianţa mai departe, metamorfozând-o în 

creaţie literară. Prin intermediul poeziei, a descoperit liber-

tatea deplină, iar prin intermediul poemelor s-a făcut auzi-

tă. Cuvintele ei au prins aripi, s-au revărsat în versuri gin-

gaşe şi s-au adunat în volumul intitulat „Zborul cuvin-

telor”, apărut la editura Anamarol din București și la 

editura Măiastra din Târgu Jiu, în toamna anului trecut.  

Debutul poetei a fost susţinut de colegii de la Centrul 

de zi „Cristian”, unde şi-a citit pentru prima dată poeziile 

pe care le-a publicat apoi în Revista „Împreună”, dar şi în 

alte reviste literare.  

Parcursul educaţional al Georgianei Andreea Andriţoiu 

a fost unul mai puţin obişnuit, deoarece, suferind de amio-

trofie musculară spinală, tânăra din Târgu-Jiu a beneficiat 

de serviciile învăţământului la domiciliu până la vârsta de 

19 ani, apoi și-a continuat studiile la Colegiul Tehnic „Ion 

Mincu”, iar până la vârsta de 26 de ani a reuşit să termine 

Facultatea de Ştiinţe Economice și Gestiunea Afacerilor, 

specializarea Economia Comerțului, Turismului şi Servi-

ciilor, din cadrul Universităţii „Constantin Brâncuşi” din 

Târgu-Jiu. Dar nu s-a oprit aici și a urmat Facultatea de 

Matematică-Informatică din cadrul Universităţii „Valahia” 

din Târgoviște, dar și un masterat în Administrarea Afa-

cerilor în Turism şi Servicii (Universitatea „Constantin 

Brâncuşi” din Târgu Jiu). 
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Poezia a transformat viața Georgianei într-un miracol 

Dintre evenimentele care i-au marcat viața, lansarea 

primului volum de versuri a reprezentat un moment de 

neuitat, un evenimet marcat cu temeri, emoții și speranțe. 

„Lansarea primului meu volum de poezii a avut – își amintește 

cu emoție Georgiana - o semnificaţie aparte legată de împlinirea 

unui vis ţesut de mult timp cu firul speranţei şi al iubirii de 

cuvânt, a însemnat şi o mare împlinire dublată de o sinceră satis-

facţie sufletească”.  

 
Evenimentul s-a desfășurat în octombrie 2018 și a fost 

organizat la Muzeul Judeţean de Istorie „Alexandru 

Ştefulescu” din Târgu Jiu. Publicarea volumului de debut, 
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„Zborul cuvintelor” a fost pentru Georgiana o mare pro-

vocare, despre care autoarea cărții de poezii mărturisește: 

„Lansarea cărţii mele a avut loc pe data de 19 octombrie 2018, la 

Muzeul Judeţean de Istorie „Alexandru Ştefulescu” din Târgu 

Jiu, iar persoana care m-a sprijinit încă de la început – facili-

tându-mi accesul la domnul profesor universitar Ion Popescu 

Brădiceni, care mi-a scris prefaţa, – a fost domnul viceprimar al 

oraşului Târgu Jiu – Adrian Tudor”.  

Poemele incluse în volumul de debut sunt o oglindire 

a sufletului acestei tinere aflate la început de drum literar 

iar versurile compuse de ea au apărut dintr-un joc echi-

librat, în care tristețea și speranța, bucuria și suferința au 

primit roluri egale și s-au susținut reciproc. 

„Poeziile sunt o oglindire a sufletului meu cu toate senti-

mentele contradictorii care m-au încercat în anumite momente, 

pornind de la singurătate, incertitudine, durere, tristeţe şi ajun-

gând până la voinţă, bucurie, speranţă, credinţă şi iubire. Eu m-am 

lăsat purtată pe aripile cuvintelor, care m-au înălțat deasupra 

neputinţei şi limitării conducându-mă spre îndeplinirea visurilor 

celor mai frumoase. Pentru mine, scrierea poeziilor a fost şi este 

ca o oază în deşertul arid al vieţii, este o modalitate de a face paşi 

spre univers, este o punte de legătură cu inimile cititorilor şi este 

ca o terapie care m-a ajutat să îmi vindec inima de rănile suferite 

în trecut, fiindcă, pe măsură ce scriam, vers cu vers, simţeam că 

mă eliberez de durerile trecutului, şi, în același timp, încercam să 

îi ajut şi pe ceilalţi să îşi descopere interiorul şi să privească, 

încrezători şi optimşti spre viitor”.  

Prima persoană care a fost martoră la procesul ela-

borării acestui volum și al apariției fiecărui vers, a fost 

mama poetei transformată, peste noapte, într-un critic 
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intim, dar obiectiv. „Prima dată i-am citit poeziile mamei mele 

care m-a ajutat mereu şi care s-a bucurat mult, pentru că am 

început să păşesc pe acest drum al creaţiei, iar apoi le-am citit 

prietenilor, care m-au susţinut şi încurajat să perseverez şi să 

scriu” – spune Georgiana. 

Poemele incluse în volumul ei de debut s-au născut în 

lunile unui anotimp friguros, când iarna geroasă o ținea 

prizonieră în casă, dar gândurile îi zburau libere și adunau 

idei stinghere, sentimente confuze și tristeți însingurate, pe 

care tânăra încerca să le strecoare prin pânza virgină a 

unor versuri abia născute. „Această carte a început să ia 

naştere în perioada când eram la facultate, fiind iarnă, izolată în 

locuinţă, fiindcă nu aveam voie să ies în frig, şi fiindcă sunt o 

persoană foarte sociabilă, simţeam nevoia să comunic cu ceilalţi, 

să le spun ce simţeam, care erau trăirile, gândurile, sentimentele 

care stăteau să explodeze în mine, şi atunci, în acele momente, 

am început să scriu poezii, păşind timidă, şi cu teama de a nu 

greşi, pe acest tărâm minunat al cuvintelor. Scriam despre ce 

simţeam, despre gândurile, speranţele, dorinţele și visurile mele, 

lucru care mi-a dat putere să merg mai departe în lupta cu 

problemele vieţii”.  

La adăpostul creației literare, Georgiana s-a folosit de 

talentul ei, asemenea multora dintre autorii cu dizabilități, 

și a transformat poezia într-o terapie pentru minte și suflet. 

Iată de ce ea se atașează de fiecare poezie pe care o scrie, se 

regăsește, la fel de încrezătoare în matricea fiecărui vers și 

astfel îi este imposibil să aleagă o poezie preferată. „Pentru 

mine poeziile sunt ca nişte copii ai mei, pe care i-am creat, le-am 

dat naştere, apoi i-am lăsat să zboare spre inimile cititorilor, în 
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universul literaturii. Toate versurile mele poartă o un strop din 

sufletul meu, din gândurile, speranţele şi visurile mele”.  

 
Rămâne un miracol faptul că o minte ca a Georgianei, 

pregătită pentru domeniul științelor economice, a reușit să 

scoată la iveală atâtea versuri minunate. Este însă de înțeles 

faptul că a ales științele exacte, pentru a se forma din punct 

de vedere profesional. „Facultatea de Ştiinţe Economice şi 

Gestiunea Afacerilor am vrut să o fac pentru a putea, pe viitor, să 

mă angajez undeva la un birou sau să lucrez la domiciliu şi ştiam 
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că aveam nevoie de o diplomă şi de cunoştinţe în domeniu, iar 

Facultatea de Matematică Informatică din Târgovişte am făcut-o 

pentru că s-a ivit ocazia de a face parte dintr-un proiect imple-

mentat de Uniunea Europeană, care facilita accesul persoanelor 

cu dizabilităţi la studii superioare, asigurându-ne tot ce aveam 

nevoie. Şi cum am întâlnit acolo şi câţiva colegi, care erau şi ei 

persoane cu dizabilităţi şi prieteni buni, care m-au încurajat, am 

decis să accept provocarea.  

Dar, pe de altă parte, în ceea ce priveşte frecventarea cursu-

rilor de la facultatea și masterul de Ştiinte Economice făcute la 

mine în oraş, pot spune că a fost la început cam greu, pentru că 

doamna decan nu a vrut să mă accepte la cursuri, pe motiv că eu 

având problemele mele de sănătate, nu am cum să ajung în sălile 

de curs, iar profesorii mi-ar fi scăzut din note. Din fericire şi eu 

şi mama cunoşteam prevederile legislative privind accesul per-

soanelor cu dizabilităţi la educaţie, doamna decan a înţeles, că 

instituţia neavând accesibilitate pentru persoane în scaun rulant 

– eu pot studia acasă împrumutând cărţile de la biblioteca facul-

tăţii, ca apoi să vin să dau examenele într-o încăpere de la 

parter”.  

„Să poţi să speri când totul e durere / Privind cu entuziasm 

şi speranţă cerul / Aşteptând cu încredere viitorul / Îmbrăţişând 

universul cu putere” – aşa începe una dintre poeziile 

Georgianei Andrițoiu, o tânără sensibilă și ambițioasă, care 

crede în talentul ei și în capacitatea de a depăși dizabili-

tatea, prin studiu intens, printr-o bună pregătire profe-

sională coroborată cu speranța că va reuși să își folosească 

eficient cunoștințele acumulate în anii de studiu. Este 

tânără și talentată, deșteaptă și ambițioasă, iar poezia nu o 

va trăda niciodată! 
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INVITAȚIE LA AUTENTICITATE 
 

 

Se spune că esenţele tari se ţin în sticluţe mici. Dana 

Mierluţ face parte din categoria femeilor care reuşesc să își 

camufleze fragilitatea prin atitudine pozitivă, o voinţă de 

fier, prin poftă de cunoaştere, drag de viaţă şi de oameni! 

Când o privești este imposibil să nu te întrebi ce caută un 

suflet atât de mare într-un trup ca de copil, ce caută un 

zâmbet atât de larg și de frumos pe fața și în ochii unei 

tinere care a trecut prin atâtea suferințe. Uneori viața te 

obligă să fii special, iar Dana Mierluț a înțeles, la o vârstă 

foarte fragedă, că a fi special înseamnă, pentru o persoană 

cu dizabilități, să fie în rând cu lumea, depășindu-și limi-

tele, ignorând prejudecățile. De-a lungul timpului, viitoa-

rea bloggeriță a demonstrat că atunci când îți dorești ceva 

cu adevărat, nu există limite, iar obiectivele pot fi atinse cu 

ușurință.  

Înzestrată cu o minte sclipitoare, Dana Mierluț a 

parcurs, cu succes, toate etapele învățământului primar și 

gimnazial, a fost elevă la Colegiul Național „Mihai 

Eminescu” din Oradea, iar anul trecut a terminat Facultatea 

de Științe Economice din Oradea, ca șefă de promoție. În 

prezent, urmează Facultatea de Drept, un master în Afaceri 

Internaționale și consideră că cea mai mare realizare a ei a 

fost obținerea unei Burse Erasmus, în Spania, la Univer-

sitatea din Valencia, unde s-a specializat în administrarea 

afacerilor. 
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Viața ei nu este deloc ușoară fiindcă are nevoie de 

fotoliul rulant pentru a se deplasa, iar activitățile de zi cu 

zi îi sunt limitate de problemele de sănătate cu care s-a 

născut. Dificultățile i-au șlefuit, însă, personalitatea și au 

ajutat-o să-și contureze cu precizie perspectivele.  
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Dana Mierluț consideră că „la 23 de ani viaţa e frumoasă 

şi oarecum lipsită de griji, fiindcă părinţii sunt încă cei care se 

ocupă de întreţinere şi toate celelalte cheltuieli neinteresante, iar 

eu îmi permit să visez cu ochii larg deschişi. Am doar gânduri 

pozitive, vreau să contribui la schimbarea din lume (mai ales la 

cea a mentalităţii învechite româneşti) și să am un impact asupra 

oamenilor. Mesajul e simplu: dacă îţi doreşti ceva cu adevărat, e 

imposibil să nu reuşeşti să îl obţii! Am o mulţime de proiecte în 

minte, însă sunt o fire destul de impulsivă şi adesea le schimb de 

la o zi la alta. Cert e că deocamdată mă gândesc să aplic pentru 

un internship la nivelul Uniunii Europene şi, dacă nu îmi va 

ieşi, să mă angajez în domeniul economic (e ceea ce studiez, sunt 

anul întâi la programul de master International Business 

Administration). Oricum ar fi, voi continua să scriu pentru 

proiectul meu de suflet, blogul „danamierlut.blogspot.com”. 

Succesele obținute în perioada anilor de școală și de 

facultate au ajutat-o să renască și să conștientizeze faptul 

că fiecare realizare din domeniul educațional a ajutat-o să 

își consolideze respectul de sine. Din acest motiv se mân-

drește cu diplomele pe care le-a obținut, mai ales că obiec-

tivele pe care le-a atins au necesitat multă muncă și efort, 

atât din partea ei, cât și a familiei care a susținut-o. „Anul 

2007 a fost cel care m-a marcat pe plan educaţional – povestește 

Dana. Atunci am intrat într-un program şcolar de masă 

obişnuit. E o mare realizare pentru mine faptul că, după 8 ani 

într-o şcoală (şi grădiniţă) specială, mai exact pentru copiii cu 

nevoi speciale, am ajuns în clasa a 5-a complet dată peste cap, 

totul fiind nou şi puţin înspăimântător, reuşind după multă 

strădanie să închei anul cu media 10. Timpul a trecut, iar în 

vară am terminat facultatea ca şefă de promoţie. Mă cuprinde 
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nostalgia când îmi amintesc de emoţiile pe care le-am avut în 

clipele discursului. Însă, în opinia mea, cel mai mare obiectiv 

atins a fost experienţa mea «Erasmus» în Spania. Chiar în urmă 

cu un an îmi pregăteam de zor bagajele şi eram nespus de 

entuziasmată. Au fost poate cele mai frumoase şi mai surprinză-

toare cinci luni din viaţa mea. 

Pe plan profesional sunt mândră să spun că, în urmă cu un 

an, am lucrat. Reticenţa românilor în a angaja persoane cu 

«probleme» nu e un secret. Nu voi folosi cuvântul «dizabilitate», 

deoarece consider că nimeni nu e perfect şi cu toţii avem plusuri 

şi minusuri. Am renunţat la job datorită plecării în Spania. 

Deşi, în prezent, sunt studentă la două facultăţi (master în eco-

nomie şi licenţă în drept), să nu credeţi că nu fac nimic altceva. 

Îmi câştig banii de buzunar, pe lângă bursa de merit de la 

master, scriind pentru diverse bloguri. Pot spune că sunt came-

leonică, îmi place să jonglez cu cât mai multe activităţi. Inclusiv 

în scris mă ocup de subiecte complet diferite, de la produse Plafar 

şi până la proprietăţi imobiliare. Acum am de gând să mă anga-

jez undeva în domeniul economic. Nu am ceva sigur în minte, 

însă m-am săturat să lucrez de acasă. Sunt o fire extrem de socia-

bilă şi am efectiv nevoie să fiu înconjurată de oameni, altfel mă 

ofilesc ca o floare în lipsa soarelui. 

E greu să separ toate aspectele de mai sus de partea perso-

nală, pentru că ele au contribuit la formarea mea. Totuşi, pot 

spune că sunt fericită că am reuşit să trec peste frica de a vorbi în 

public, precum şi peste nevoia de a-mi ascunde situaţia. În ado-

lescenţă mi-am făcut nenumăraţi prieteni online şi îmi era jenă 

să le spun că sunt imobilizată într-un scaun cu rotile. Îmi era 

teamă de a fi discriminată, deoarece s-a întâmplat la început. Am 
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depăşit cu bine acea perioadă şi acum sunt mulţumită cu propria 

persoană. Totul are un scop în viaţă, nimic nu e întâmplător”. 

Printr-un mare efort de eliberare din lanțurile handi-

capului, Dana Mierluț și-a folosit întreaga energie pentru a 

acumula cunoștințe și pentru a se situa, prin rezultatele 

obținute la învățătură, deasupra colegilor ei. De câteva ori, 

pe parcursul anilor de şcolarizare, ca elevă şi apoi ca stu-

dentă, a simţit povara dizabilităţii, dar nu a renunțat nicio-

dată. „Îmi pare nespus de rău că trebuie să admit asta, dar da, am 

simţit această povară în liceu. Te aştepţi să întâlneşti copii 

răutăcioşi, însă nu şi profesori... Nimeni, până la o profesoară cu 

care am dat o teză în clasa a 11-a, nu a avut ceva împotriva 

faptului că necesitam mai mult timp pentru scris. Întotdeauna 

fusesem înţeleasă şi ajutată să îmi pot arăta valoarea. Au fost 

multe discuţii, însă cel mai mult m-a durut o remarcă făcută în 

faţa clasei: «Copii, Dana nu e ca voi, ceilalţi». A fost clar nu 

numai pentru mine că doamna profesoară s-a referit la mai mult 

decât la deficienţa mea fizică. Am trecut peste acest moment, acum 

mi se pare de-a dreptul pueril, dar la 17 ani lumea mi-a fost 

zdruncinată din temelii. Din fericire, a fost singura dată când mi 

s-a întâmplat aşa ceva. Privind în urmă, pot zice că m-a ajutat 

experienţa, mi-a arătat că lumea poate fi şi crudă, ba chiar m-a 

ambiţionat. Un an mai târziu am luat 10 la acea materie, la 

Bacalaureat. Cu toate acestea, nu doresc nimănui să treacă printr-

o asemenea întâmplare şi m-aş bucura enorm ca oamenii să nu 

mai fie superficiali. Îmi doresc ca ei să vadă persoana şi nu 

ambalajul, să-ți dea o şansă şi să nu judece. Aşa cum am scris în 

urmă cu ceva vreme pe blog: oamenii şi cărţile nu se judecă după 

copertă”. 
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Dana Mierluț a învățat să ierte, a descoperit puterea 

recunoștinței, beneficiile atitudinii pozitive care au salvat-o 

de depresii și însingurare. „Sunt o optimistă incurabilă – 

declară Dana Mierluț. Nu cred că am avut vreodată gânduri 

negre, nici măcar atunci când făceam pneumonii severe şi îmi 

dădeam seama după feţele panicate din jurul meu, că e posibil să 

nu supravieţuiesc. Bineînţeles, atitudinea mea pozitivă de a privi 

lucrurile se datorează eroinei mele – mama. Ea m-a crescut astfel. 

Mereu a văzut partea plină a paharului şi m-a învăţat să fac la fel. 

Nu aş fi ajuns aici fără ea, şi nu mă refer doar la eforturile ei fizice 

(mă însoţeşte peste tot, stând alături de mine inclusiv la cursuri). 

Mama e stânca mea, cea care mă ascultă când mă plâng că nu mai 

pot şi care are întotdeauna pregătit un cuvânt de încurajare. Mă 

inspiră zi de zi să continui, iar faptul că ea crede în mine înlătură 

orice dubiu pe care l-aş putea avea”. 

În perioada zilelor de convalescență s-a apropiat de 

scris și a observat că, împărtășind cu alții propriile expe-

riențe și cele mai intime gânduri, se poate vindeca pe sine, 

are prilejul să-și învingă timiditatea și își oferă șansa de a fi 

ascultată. Cu astfel de gânduri a pătruns în universul 

bloggeritului și a devenit dependentă de scris. „Blogging-ul 

e o parte din mine. E dificil să îmi amintesc cum eram înainte să 

scriu. Pot spune că mi-am găsit vocea prin intermediul blogului. 

Nu, nu am fost vreodată o fire timidă, însă înainte de el nu vor-

beam atât de deschis despre mine. M-a ajutat enorm.  

O pasiune înrudită cu scrisul o reprezintă cititul. Datorită 

activităţilor mele nenumărate din timpul zilei, nu mai am timp 

să citesc cât îmi doresc, aşa că m-am adaptat: citesc noaptea. Am 

o glumă proprie, spun că somnul e supraestimat (nu îmi urmaţi 

exemplul!).  
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În timpul liber care îi mai rămâne, Dana se ocupă îm-

preună cu cinci prietene pasionate de lectură de adminis-

trarea unui blog pentru cititori – „Cărţi şi Praf de Stele”, 

unde postează recenzii. „Am şi preocupări obişnuite pentru 

vârsta mea – argumentează Dana Mierluț – ador plimbările şi 

călătoriile (plănuiesc două călătorii peste hotare anul acesta). Nu 

mă dau înapoi nici de la o seară de socializare, în care de obicei 

vorbesc prea mult, dar în acelaşi timp, îmi place să petrec ore, în 

faţa laptop-ului, urmărind vreun serial fantastic”. 

 
La 21 de ani, cu entuziasmul specific vârstei, a simțit 

nevoia să creeze un blog, proiect pe care l-a abandonat o 

perioadă de timp, dar la care s-a reîntors cu bucurie. „Când 
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am început proiectul, în prima zi din anul 2017, postam de mai 

multe ori pe săptămână pe blog. Apoi m-am blocat, nu mai ştiam 

ce subiecte să abordez. Au trecut luni în care nu am dat niciun 

semn de viaţă acolo. Apoi am plecat în Spania şi adio timp de 

blogging. Abia în toamnă am revenit, mulţumită concursului 

SuperBlog, care a fost o adevărată provocare pentru mine. S-a 

terminat şi această etapă, iar acum mă gândesc la următorul pas. 

Încă nu sunt extrem de sigură pe ce să mă axez mai exact, dar 

lucrez la acest aspect şi vor urma surprize... chiar şi pentru mine”. 

Articolele pe care le postează pe blogul personal nu se 

adresează doar tinerilor de vârsta ei, ci tuturor cititorilor 

interesați de povestea ei de viață. „Sincer, nu mă adresez unei 

anumite categorii de cititori. Consider că fiecare om trece la un 

moment dat prin căderi şi are nevoie de exemple, care să îi 

demonstreze că nu există limite. Noi ni le impunem şi tot noi le 

putem depăşi. Nu mă cred un model, dar povestea mea ar putea 

încuraja persoane. Absolut nimic nu e imposibil. Uitaţi-vă la 

mine: abia dacă îmi pot folosi mâinile pentru a scrie la calculator 

(cu tastatură pe ecran), dar am scris în acest mod o lucrare de 

licenţă. Am avut un job şi vor urma şi altele. Cele mai apreciate 

articole ale mele sunt cele în care vorbesc despre viaţa mea sau 

despre felul în care privesc eu lumea. Sunt şi cel mai uşor de scris. 

Trebuie doar să fiu autentică. Despre asta este până la urmă «Be 

special, be you»”.  

Faptul că este o persoană cu nevoi speciale şi se 

deplasează într-un scaun rulant, nu o împiedică să fie 

activă şi să aibă o viaţă socială normală. Din această pers-

pectivă, atunci când am întrebat-o ce doreşte să le trans-

mită tinerilor cu dizabilităţi, care nu au curajul să iasă în 

lume, mi-a oferit următorul răspuns: „Viaţa înseamnă mai 
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mult decât o problemă fizică sau de altă natură şi, în ciuda apa-

renţelor, e nemaipomenit de frumoasă. E păcat să fie irosită stând 

în casă. Recunosc că nu e totul roz şi dau peste piedici (nu mai 

departe de accesibilizare), dar asta nu mă opreşte să trăiesc. Cred 

în deviza «fă Rai din ce ai». Nu e ca şi cum persoanele «nor-

male» nu se lovesc de greutăţi şi tocmai acesta e farmecul exis-

tenţei. Trebuie să ne adaptăm constant şi să învăţăm neîncetat. 

Anii oricum trec, aşa că de ce să nu ne bucurăm de ei? În plus, 

dacă vrem să fim acceptaţi, e deosebit de important să ieşim şi să 

atragem atenţia asupra noastră: «hei, sunt şi eu aici!». Norma-

litatea e relativă, deci chiar nu avem motive să ne jenăm cu noi 

înşine”. 

Dana Mierluț și-a ascultat pornirile inimii, a reușit să 

fie autentică, a crezut în propriile forțe, a muncit mult, a 

învățat mereu. Entuziasmul ei molipsitor și dorința de a se 

perfecționa neîncetat, au transformat-o într-o campioană în 

cursa cu obstacole a existenței. 
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MEREU ÎNDRĂGOSTITĂ  

DE PARTEA FASCINANTĂ A VIEŢII 
 

 

Rodica Mihaela Pasere a descoperit poezia de curând, 

dar şi-a exersat scrisul susţinând un blog personal: 

„Jurnaluliubirii.com”. La vârsta de 39 de ani, este pensio-

nată şi chiar dacă se deplasează cu greutate, îşi îndepli-

neşte cu încredere rolul de mămică și parteneră de viață. 

Rodica Mihaela Pasere se descoperă pe sine permanent, 

prin intermediul unor preocupări variate şi a unor noi 

provocări pe care le întâmpină cu inima deschisă şi cu o 

tinerească curiozitate, fiindcă ştie, din experienţa proprie 

că nu există „nu se poate”.  

 Dedicându-se scrisului şi pasiunii pentru blogging, 

redactează articole pe care le publică în mediul online, 

fiindcă îi place să comunice cu oamenii şi este convinsă că 

trebuie să lase ceva în urmă. În 2018 a debutat în domeniul 

literar prin publicarea unor versuri în volumul colectiv 

„Clepsidre înaripate” apărut la Editura Ecou Transilvan 

din Cluj-Napoca. De asemenea, a participat la Festivalul 

autorilor cu dizabilităţi organizat la Târgu-Mureş de Aso-

ciaţia HIFA România şi Biblioteca Judeţeană Mureş.  

 Referindu-se la evenimentul de la Târgu-Mureș, 

Rodica Mihaela spunea: „Pentru mine a fost o mare onoare şi 

o mare bucurie în acelaşi timp să fiu invitată să particip la acest 

Festival al autorilor cu dizabilităţi şi să am ocazia să recit în faţa 

unui juriu, două dintre poeziile mele. A fost un eveniment foarte 
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frumos, emoţionant, unde am cunoscut oameni minunaţi care 

m-au îmbogăţit sufleteşte”. 

 
La acest festival, am cunoscut-o personal pe Rodica și 

am descoperit că poeta din Brașov este o femeie extrem de 

tonică, cu un zâmbet cuceritor și are o gingășie aparte, care 

o face extrem de frumoasă. În preajma ei, simți că viața 

merită trăită, iar când o vezi pentru prima dată, cu trupul 

ei de bibelou, simți nevoia să o protejezi. În realitate, ea 

este cea care își protejează familia, este o mamă minunată 

și o iubită grijulie. Din destăinuirile ei am aflat că în copi-

lărie nu suferea de nici un fel de dizabilitate, iar parapa-

reza pe care o are este rezultatul unui vaccin greșit admi-

nistrat. Tratamentul greşit administrat i-a schimbat viaţa, a 

proiectat-o în lumea nesigură a dizabilității și a obligat-o să 

se confrunte cu tot felul de dificultăți, impuse de imposi-

bilitatea de a se deplasa singură. Acest lucru nu a împie-
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dicat-o, într-un moment cardinal al vieții, să își propună să 

devină mămică, iar în prezent este mama unui băiețel 

adorabil. Este recunoscătoare părinților ei, care au ajutat-o 

să-și crească fiul și ori de câte ori are ocazia, îi adresează 

mulțumiri iubitului ei, care o ajută permanent și o susține 

în toate proiectele, oricât de nebunești ar părea. Desigur, 

cea mai nebunească decizie a Rodicăi a fost legată de 

dorința de a deveni mamă: „Nimeni nu credea că eu o să fac 

un copil, nimeni în afară de mine, care dintotdeauna mi-am dorit 

un băiat. Aşa că reacţiile au fost diverse: prietenii m-au încu-

rajat, lumea m-a privit de parcă eram nebună, părinţii s-au 

bucurat, dar nimic nu m-a oprit din a-mi împlini visul şi asta aş 

vrea să facă toţi cei aflaţi în situaţia mea: să viseze şi să-şi ducă 

visele la îndeplinire”. 

La fel de incredibilă, având în vedere că Rodica are o 

mobilitate redusă, a fost dorința ei de a participa la un 

festival de dans. „Festivalul «Mode H Europe» e o mare 

provocare pentru oricine şi eu am avut norocul să fac parte din 

prima trupă de dans, compusă din persoane valide şi persoane cu 

dizabilităţi: Just Dance, cu care România a participat pentru prima 

dată, în Franţa, la acest festival, unde am avut ocazia să dansăm în 

faţa a 2000 de oameni. A fost un sentiment greu de descris în 

cuvinte.  

Am renunţat la dans ca să mă dedic rolului de mămică, care 

acum e prioritar pentru mine. 

 Trupa există şi acum într-o altă formulă şi sub numele de 

Just Dance 2 şi fac lucruri foarte bune sub egida Asociaţiei Sf. 

Haralambie din Braşov (a cărei membră sunt) şi a minunatului 

om şi coregraf: Marius Grancea. Sunt mândră de mine că am 

făcut faţă acestei provocări şi sunt mândră de ei, dovadă stă 
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faptul că merg la spectacolele lor, particip şi activ din când în 

când şi îi susţin din toată inima”.  

Dintre momentele care i-au marcat viața, Rodica se 

referă cu plăcere la „prima călătorie în străinătate când am aflat 

că pot face orice dacă îmi doresc suficient de mult. Importante 

pentru mine au fost înscrierea în Asociaţia «Sf. Haralambie» care 

m-a ajutat să mă dezvolt, să evoluez şi să am parte de experienţe 

noi precum naşterea fiului meu Dragoş, care mi-a schimbat viaţa, 

perspectivele, totul. Acum pot spune că sunt cu adevărat o femeie 

fericită şi împlinită”. 

Viața ei pare a fi alcătuită dintr-o succesiune de acti-

vități și evenimente culturale. Rodica Mihaela Pasere parti-

cipă la tot felul de acțiuni în care sunt implicate persoanele 

cu dizabilități și este prezentă la manifestări sociale, cultu-

rale sau educative, destinate publicului larg. „De-a lungul 

anilor am luat parte la tot felul de acţiuni, cu şi pentru persoa-

nele cu dizabilităţi, dar nu am mai participat la un festival care a 

adus în centrul atenţiei poezia şi pictura. Am participat la festi-

valuri care implicau modă şi dans, muzică, dar festivalul de la 

Tîrgu-Mureș a avut o semnificație aparte pentru mine, datorită 

caracterului inedit, tematicii culturale, cât şi a locaţiei alese: 

Biblioteca Judeţeană Mureş”. 

„Nu aş schimba nimic din viaţa mea, pentru că tot ce mi s-a 

întâmplat m-a ajutat să fiu cine sunt astăzi” – afirmă noua 

mea prietenă. Încrederea în forțele proprii, respectul pen-

tru viață și dragostea pentru oameni o ajută să meargă mai 

departe. Tot din dragoste pentru oameni și din pasiunea 

pentru comunicarea în scris, Rodica susține un blog per-

sonal intitulat „Jurnalul iubirii”. „Pasiunea pentru blogging 

cred că există dintotdeauna, dar nu avea o formă anume. Îmi 
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plăcea să scriu şi am scris articole în câteva reviste. Citeam alţi 

bloggeri, dar nu ştiam că într-o zi o să devin unul dintre ei. 

După ce am intrat în concediu de creştere a copilului, mi-am dat 

seama că am nevoie de mai mult decât de discuţii despre scutece, 

copii, jucării şi blogul a fost la început o formă de antrenare a 

minţii. Acum e pasiunea mea de prim rang”. 

 
La fel de multă pasiune pune în creșterea și educarea 

băiețelului ei, pe care îl adoră și căruia dorește să îi trans-

mită exemple de viață frumoase și valoroase. În primul 
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rând speră să îl învețe să aibă încredere în el și să nu 

renunțe la visele lui. „Cea mai importantă lecție de viață pe 

care doresc să i-o transmit este să nu renunţe niciodată la visele 

lui, să creadă în el indiferent dacă alţii se îndoiesc şi să ştie că nu 

există «nu pot», există doar «nu vreau»!” 

Într-adevăr, fie că au fost realiste sau păreau imposibil 

de pus în practică, Mihaela și-a urmat visele, și-a ascultat 

inima și a privit viața ca pe o aventură incitantă și dificilă. 

A ridicat privirea spre cer, iar cerul i-a zâmbit. A strigat 

iubirea, iar iubirea i-a răspuns. A dorit să guste din expe-

riența maternității, iar acum este o mamă și o femeie 

împlinită. 
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PRINTRE LUMINI ȘI UMBRE 
 

 

Ioan Lucian Mărginean s-a născut la Reghin, judeţul 

Mureş, în data de 7 martie 1969, iar la vârsta de 14 ani a 

fost diagnosticat cu amiotrofie spinală forma Kugelberg-

Wellander, o boală neuro-musculară care i-a afectat mem-

brele inferioare şi l-a obligat să se deplaseze cu ajutorul 

fotoliului rulant.  

Încă de pe băncile şcolii, a fost pasionat de cărţi, desco-

perind poezia în vremea adolescenţei, când îşi exersa 

memoria învăţând pe de rost versurile poeţilor care i-au 

marcat tinereţea. Între timp, a transformat afinitatea pentru 

lectură în pasiune pentru scris, descoperind, în egală 

măsură, o irezistibilă atracţie pentru arta fotografică. Cele 

două pasiuni, scrisul şi fotografia, i-au schimbat viaţa şi l-au 

ajutat să depăşească greutăţile ei. Astăzi, Ioan Lucian 

Mărginean este un artist fotograf cunoscut, care a participat 

deja la 5 expoziţii, dintre care 2 de grup şi 3 personale.  

În privinţa creaţiei literare, doresc să precizez că a 

debutat anul trecut cu un set de poezii incluse în antologia 

„Clepsidre înaripate”, Editura Ecou Transilvan din Cluj-

Napoca, volum care cuprinde şi ilustraţii, ce reproduc 

câteva din imaginile pe care le-a transformat în instantanee 

fotografice. Iată cum se defineşte poetul în versurile sale: 
 

„Să fii şi lacrimă şi vânt, 

să fii fărâmă de durere, 

să fii al lebedelor cânt, 
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să fii o umbră în tăcere. 

Să fii culoare şi veşmânt, 

pe adânc de râu să fii o piatră, 

pe-o filă să fii scris cuvânt 

de simfonie terminată”. 

 

Versurile sale au fost remarcate de poetul Mircea 

Dorin Istrate, preşedintele Ligii Scriitorilor Români – Filia-

la Mureş, iar fotografiile d-lui Mărginean au fost publicate 

în reviste online cum ar fi „Liternet”. 

Vorbind despre debutul poetic din antologia „Clep-

sidre înaripate”, fotograful și poetul de la Reghin mărtu-

risea că se consideră onorat că poeziile sale au fost selectate 

pentru a fi incluse în acest volum colectiv. „Simt, în primul 

rând, o mare bucurie şi o mare onoare să mă aflu alături de poeţi 

consacraţi, cu multe volume la activ, recunoscuţi în cercurile 

literare. Mulţi prieteni m-au rugat de-a lungul anilor să public, 

însă am refuzat, întotdeauna socotind că poezia mea nu e coaptă 
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îndeajuns. Când aţi anunţat acest volum mi-am zis că e o ocazie 

bună să văd ce părere au şi alţi cititori vis-a-vis de versurile 

mele. Nu mi-a părut rău până acum! Vă mulţumesc!”   

Ioan Lucian Mărginean s-a considerat întotdeauna un 

pasionat al artelor vizuale și a descoperit fotografia pe când 

era elev la școala gimnazială. „Am cochetat cu fotografia foarte 

puţin, în adolescență, apoi am redescoperit plăcerea de a «vâna 

momente», frânturi din viaţă acum vreo 10-12 ani. Am început să 

citesc, să caut informaţie, să mă împrietenesc cu oameni care 

împărtăşeau aceeaşi pasiune, iar lucrurile astea m-au făcut să 

merg mai departe, să fiu atent în jur şi în final, fiindcă boala se 

agrava, să îmi imaginez, ludic, cadre pe care apoi le fotografiam. 

Unul dintre primele aparate foto l-am cumpărat cu ajutorul unui 

prieten, care din păcate nu mai este printre noi. La câţiva ani, alt 

prieten mi-a făcut cadou un aparat mai performant şi de atunci 

am început să fotografiez mai serios”. 

Dragostea pentru arta fotografică a reprezentat pentru 

Lucian o oază de bucurie, care l-a salvat din capcanele 

disperării. Un loc aparte în cadrul acestui experiment 

terapeutic l-a avut poezia care s-a născut ca o completare 

atunci când limbajul imaginilor nu i se părea artistului 

suficient de bogat pentru a-și exprima sentimentele și 

emoțiile sau pentru a se confesa. 

„În momente grele, în lunile de recuperare după fractura de 

femur de exemplu, fotografia a fost una din bazele recuperării. Am 

făcut cu ajutorul ei mai multă mişcare decât aş fi făcut în mod 

normal urmând exerciţiile. Atunci am început să combin poezia şi 

fotografia, rezultând primele naturi statice. Erau naive, fără nici o 

valoare, dar acei pixeli pe ecranul aparatului mă făceau să visez şi 

să cred că într-o zi voi reuşi să aranjez un cadru, aşa cum îl aveam 



Reportajele bucuriei 

167 

în imaginaţie. Au trecut ani plini de căutări, a luminii în prin-

cipal, a compoziţiilor şi a momentului propice.  

Domnul Mărginean consideră că apariția bolii și sufe-

rințele provocate de amitrofia spinală l-au adus mai aproa-

pe de artele vizuale și de poezie. „Am citit mult – își amin-

tește fotograful – iar întâlnirea cu poezia a fost ceva firesc. De 

obicei lumile imaginare, imaginate, sunt mai bune, mai frumoase 

decât cea în care exişti. Acolo, în acele lumi, poţi fi orice şi ori-

cine. Poţi fi eroul, zmeul, calul. În unele zile, în care viaţa nu mi 

se părea a fi de partea mea, mă retrăgeam în una din aceste lumi 

şi acolo în forja minţii, mă apucam să făuresc versuri.” 

Preferă să nu își amintească de anii adolescenței, când 

a simțit primele efecte ale bolii și nici de momentul în care 

a aflat că suferă de o boală care îi afectează măduva spi-

nării. „Nu îmi amintesc prea bine acele clipe. Ce îmi amintesc e 

atmosfera tristă şi plină de întrebări: De ce eu? Cum voi trăi cu 

această boală? Oare cum îmi va afecta viitorul? Și multe, multe 

alte întrebări care nici până azi nu îşi găsesc răspunsul”. 

Își aduce aminte, însă, cu nostalgie de anii care au 

urmat și de perioada liceului. „Am avut mare noroc în acei 

ani. Am fost înconjurat de oameni frumoşi, majoritatea dintre ei 

mi-au rămas prieteni şi acum. Au fost şi glume acide, inerente 

tinereţii, au fost zile în care mă retrăgeam în mine, au fost clipe 

în care îmi doream să nu fi fost acolo, însă trăgând linia, la final, 

lucrurile bune au fost majoritare. Discriminat nu ştiu dacă am 

fost, dar îmi aduc aminte cum am fost forţat să fac unele lucruri 

care mă depășeau. De exemplu, la ora de sport, niciodată nu l-a 

interesat pe profesor că nu puteam face anumite exerciții, nicio-

dată nu s-a informat 3 rânduri despre boală, pentru el doar tim-

pul şi metrii străbătuți au contat”.  



Liliana Moldovan 

168 

Ca un părinte grijului, Lucian nu face diferență între 

poezia pe care o scrie și fotografiile pe care le realizează și, 

chiar dacă scrie mai rar, își tratează pasiunile cu aceeași 

dragoste și respect. „Din păcate scriu foarte rar, fotografia a 

acaparat partea artistică din mine. Muza poeziei cred că s-a 

supărat şi mă cam ocoleşte de ceva timp. Încerc totuşi ca foto-

grafiile mele să fie atinse de poezie”.  

Când este întrebat ce proiecte artistice dorește să 

realizeze în viitor, spune că este adeptul pașilor mici și nu 

se gândește la proiecte de anvergură. „Aş vrea să fac o serie 

de portrete pentru că de mult nu am mai fotografiat oameni. Îmi 

place tare mult să interacţionez cu lumea, să povestim despre 

vise, împliniri sau eşecuri. Îmi place să îmi fac prieteni noi. 

Având în vedere boala şi salturile (accidentele suferite în ultima 

vreme) nu mă gândesc la proiecte pe termen lung. Iau fiecare zi 

separat şi încerc să mă bucur de ea. Și, fiindcă am vorbit despre 

poezie, vă rog să îmi permiteţi să închei cu nişte versuri scrise de 

unul dintre cei mai iubiţi poeţi ruşi, Vladimir Visoțki: 
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«Lumânări ce ard toate 

picurând pe parchet. 

Cu argint ploaia bate 

peste umeri, încet. 

 

Ca-ntr-o dulce-agonie 

sare vinu-n pocal. 

Ce a fost – dus să fie, 

ce-o veni – mi-e egal. 

 

Şi în chinul sfârşelii, 

înapoi tot privind, 

pleacă-n mari turme renii, 

drept în foc nimerind. 

 

Ţeava-n piept te ocheşte, 

chiar de nu-i vina ta. 

Ce a fost – se sfârşeşte, 

ca să vină ceva. 

 

Cineva crud ca fiara 

într-un joc arbitrar, 

în apusul ca para, 

cu săgeţi trage iar. 

 

Melodii în răscruce 

se vor tot repeta. 

Ce-a fost – se va duce, 

ce-o veni – tot aşa».”. 
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Proiectele lui Ioan Lucian Mărginean sunt oglinda 

sufletului unui om modest, care a suferit mult și a găsit în 

artă o poartă de comunicare cu lumea și cu propriile spe-

ranțe! El a transformat pasiunea pentru arta scrisă și 

pentru arta imaginilor fotografice în alternative existen-

țiale. Acestea au devenit peste ani „moduri de a fi”, dar și 

instrumente cu ajutorul cărora a ieșit din matca dizabi-

lității. Lucian Mărginean s-a lăsat mângâiat de atingerea 

binefăcătoare a creației artistice, găsindu-și, atât de firesc, 

împlinirea prin fotografie și scris. 
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POVESTEA PRIETENIEI DINTRE  

VIOREL MICU ȘI PROFESORUL CU 

SURDOCECITATE MERGE MAI DEPARTE 
 

 

 
Domnul Viorel Micu este un om deosebit pe care 

relația de prietenie cu profesorul Vasile Adamescu l-a 

transformat într-un înger păzitor, fiindcă a devenit inter-

pretul profesorului, i-a fost însoțitor, l-a ajutat să își publi-

ce și să își lanseze cărțile, l-a primit în familia sa și l-a înso-

țit la diferite congrese și evenimente, din țară și din străi-

nătate.  

Asemenea mentorului său, Viorel Micu a fost un copil 

extrem de curios care a reușit să îi surprindă pe colegi și pe 

profesori printr-o nefirească dorință de a învăța și a cu-
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noaște oameni și locuri noi. În plus, preocupările sale au 

fost variate, încă de pe vremea când era elev, fiind interesat 

de informatică, teatru și sport.  

Născut într-o zi de septembrie, în anul 1988, la Sibiu, 

Viorel Micu a urmat cursurile gimnaziale și liceale la 

Liceul pentru Deficienți de Vedere din Cluj-Napoca. La 

școala pentru deficienți de vedere l-a cunoscut, cu 23 de 

ani în urmă, pe profesorul Vasile Adamescu, cu care a 

legat o strânsă prietenie. 

Între anii 2007-2010, a urmat Facultatea de Psihologie 

și Știinte ale Educației, Secția Psihopedagogie Specială. 

După 3 ani de la terminarea facultății, a urmat un curs de 

formator ca modelator-ceramică. Timp de 8 ani a fost volun-

tar la Fundația „Mundia”, unde a coordonat un program de 

redare a vederii copiilor și tinerilor cu probleme, facilitând 

accesul lor gratuit la operații, consultații și ochelari, 

numărul tinerilor care au beneficiat de aceste facilități 

ajungând la un număr de peste 1000 de beneficiari.  

Colaborează de mai bine de un deceniu cu Fundația 

„Sense International România”, care se ocupă de proble-

mele surdocecității, iar din 2019 este membru în consiliul 

director al acestei organizații. 

De-a lungul timpului, a fost implicat în diverse pro-

iecte naționale și internaționale. Între 2013-2014, spre 

exemplu, a fost angajat într-un proiect european de înca-

drare a persoanelor vulnerabile și cu deficiențe în câmpul 

muncii. 

Înzestrat cu talent sportiv, Viorel Micu practică 

goalballul, ca sportiv de performanță, fiind vorba despre 

un sport pentru nevăzători, un fel de fotbal cu o minge cu 
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clopoței. Este component al echipei Naționale de Goalball 

a României, echipă cu care a ajuns de patru ori campioană 

națională, a câștigat Cupa României și s-a situat pe locul 9 

la Campionatul European. Performanțele sportive ale lui 

Viorel Micu au fost remarcate de specialiștii din domeniul 

fotbalului pentru nevăzători și l-au situat în topul 25 al 

celor mai buni sportivi ai lumii la goalball. Dar marea 

pasiune a domnului Viorel Micu – care între timp și-a 

format o familie frumoasă și este tatăl unei fetițe adorabile 

– rămâne modelajul în lut. Obținând o diplomă atestată de 

Ministerul Muncii și al Educației din țara noastră, Viorel 

Micu a predat arta modelajului la peste 1100 de persoane, 

continuând această activitate și în ziua de azi. 

 

Clujul a fost martorul  

celor mai importante 

experiențe din viața sa 

Profesorul Viorel Micu, 

iubește Clujul și ar dori să 

facă din el un oraș accesi-

bilizat. De asemenea, fidel 

prietenului său de o viață, 

și-a propus să mențină vie 

amintirea omului care l-a 

inspirat, prin înființarea 

unei fundații și deschiderea 

unui muzeu cu numele 

„Vasile Adamescu”. 

Viorel Micu a ajuns în 

Cluj la dorința părinților lui care au decis să îl înscrie la 
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școala de nevăzători de aici. Întâlnirea cu orașul de pe 

Someș, dar mai ales contactul cu elevii și profesorii de la 

școală, au avut un puternic impact asupra lui Viorel, care 

copil fiind s-a trezit deodată departe de familie și de locul 

unde s-a născut. „Nu m-am simțit niciodată mai special sau 

diferit de alți oameni din cauza deficienței vizuale. Mi-am dorit 

mereu să fiu egal cu ceilalți. Nu am avut stimă de sine scăzută 

din această cauză. Se întâmpla des să fiu jignit de copii la joacă, 

dar treceam rapid peste momentele dificile. Când am aflat că 

trebuie să merg la Cluj, la școală, am simțit un gol imens în 

stomac. Trebuia să stau singur, fără părinți, fără prieteni. Nu 

știam ce o să mă aștepte. Mama mă pregătea: îmi explica cum să 

mă comport, îmi arăta cum să-mi aranjez hainele, cum să 

mănânc cât mai frumos, cum să-mi leg șireturile. Când am ajuns 

la școală și mama a plecat, am fost foarte trist. Mi s-a făcut dor 

de ai mei. Mama venea foarte des să mă vadă și mă ducea regulat 

acasă la finalul săptămânii. Am înțeles însă că este singura 

posibilitate clară de a fi educat. Într-o zi, mama m-a adus la 

Sibiu la o școală obișnuită. M-au pus foarte aproape de tablă ca 

să văd ce scrie profesorul. Nu mi-a plăcut deloc. Am vrut înapoi 

la Cluj. Profesoara era uimită de nivelul meu de pregătire. Știam 

mult mai multe lucruri decât elevii fără deficiențe. Peste ani, am 

fost foarte mulțumit de alegerea făcută. Așa, am rămas în Cluj, 

acolo l-am cunoscut pe dl. Adamescu și tot acolo mi-am cunoscut 

soția”.  

  

Despre vocația prieteniei 

Viorel Micu a fost unul dintre „îngerii” care l-au ocro-

tit pe profesorul cu surdocecitate, Vasile Adamescu, căruia 

i-a fost prieten timp de 23 de ani, până în ziua în care 
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profesorul a plecat dintre noi. Despre rolul pe care l-a avut 

Vasile Adamescu în viața sa și despre farmecul acestei 

prietenii de o viață, dl. Micu îmi spunea că îi este foarte 

greu să vorbească despre profesorul Adamescu la trecut. 

„El ne-a părăsit doar fizic, sunt convins de acest lucru. Îl simt 

foarte aproape de noi în continuare. Într-adevăr, dânsul purta o 

recunoștință deosebită tuturor acelora care l-au spirjinit, iar căr-

țile sale sunt mereu dedicate cuiva. I-a pomenit pe toți în pagi-

nile scrise, de la profesori, la femei de serviciu, de la bucătărese, 

la șoferi. Așa a fost o viață: curios și recunoscător. Noi ne-am 

cunoscut în 1995, când eu am venit la Cluj ca elev la școala unde 

profesa. Îl vedeam mereu pe holuri, îl salutam, dar nu primeam 

răspuns. Mă întrebam mereu de ce nu primesc răspuns, până 

într-o zi, când l-am zărit în compania unei eleve mai mari, care îi 

scria în palmă. M-am apropiat curios și am întrebat-o despre ce 

este vorba, iar ea mi-a explicat totul. Am aflat atunci că domnul 

Adamescu este nevăzător, surd și că poate comunica cu oricine 

doar prin scriere în palmă. M-a prezentat și pe mine și am făcut 

cunoștință. Am aflat că acest profesor deosebit repara și cărțile 

pentru nevăzători atunci când se rupeau. După ce am cugetat 

puțin, mi-am rupt abecedarul intenționat și am mers să mi-l 

repare. Așa am reușit să intru din nou în contact cu dânsul. 

Abia din clasa a doua, urma să-mi predea și mie diferite obiecte 

de studiu. De atunci am fost nedespărțiți. Colegii mei din clasa 

întâi și-au rupt și ei abecedarele, doar ca să-l cunoască pe acest 

om, după ce le-am povestit cum am procedat.  

An după an, relația noastră s-a consolidat. Am învățat 

foarte multe lucruri de la acest OM minunat, am avut mereu un 

sprijin în el, un confident, am primit o îmbrățișare când îmi era 

dor de părinții de la Sibiu. În fiecare sâmbătă și duminică, dl. 
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Adamescu venea cu soția sa, Maria, și ne scotea la plimbare prin 

oraș. Am început să cunosc Clujul. Am făcut prima plimbare cu 

autobuzul, cu tramvaiul, am cutreierat prin toate colțurile gării, 

am văzut primul foc de artificii. Totul a decurs de la sine. 

Domnul Adamescu știa să-și prețuiască prietenii și să îi aleagă. 

Simțea imediat cum este un om sau altul. Peste ani, am devenit 

adevărați prieteni, dar niciodată nu i-am putut spune pe nume, 

așa cum m-a rugat de multe ori și nici măcar nu îndrăzneam să 

vorbesc despre dânsul, fără a folosi pronumele de politețe. Așa 

am simțit că e bine. A fost ceva deosebit și greu de explicat în 

cuvinte”. 

 
Un alt eveniment important în viața lui Viorel Micu a 

fost înscrierea la Facultatea de Psihopedagogie: „Am ales 

Facultatea de Psihopedagogie Specială pentru că mi-a plăcut să 

lucrez cu copii cu deficiențe și pentru că am vrut să aprofundez 

mai mult lumea acestor afecțiuni senzoriale. Am făcut cea mai 

bună alegere. Anii de studenție au fost frumoși, destul de grei, 

dar plini de amintiri deosebite”. 
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 De-a lungul timpului, Viorel Micu a făcut cu plăcere 

anumite sacrificii pentru prietenul său, pe care îl admira și 

pe care l-a considerat mereu un model de viață exemplar. 

Este vorba despre o relație de prietenie, care s-a dezvoltat 

treptat și s-a consolidat atât de bine, încât cei doi bărbați au 

ajuns să se completeze reciproc. Fostul elev i-a devenit 

profesorului Adamescu interpret, însoțindu-l pe prietenul 

său peste tot, i-a fost confident și partener de dialog, ajun-

gând să îl considere un membru de familie. 

 „În calitate de interpret nu am avut nimic obligatoriu de 

făcut. Nici nu am fost angajat sau renumerat în vreun fel. Noi 

eram ca o familie, exact ca o familie. Îl însoțeam peste tot, în 

deplasări prin țară sau străinătate, mă ocupam de organizarea 

evenimentelor, alegeam ce este mai bine pentru dânsul, discutam 

cu jurnaliștii și cădeam de comun acord cu cine să facem un 

interviu și cu cine nu. Au fost multe emisiuni TV și moderatori 

care l-au dorit în platou. Noi locuiam împreună 24 de ore din 24. 

Deci mă ocupam de organizarea casei împreună cu soția mea și cu 

dl. Adamescu. Dânsul avea mereu planuri: dorea să schimbăm un 

frigider, să punem un tapet, să cumpărăm o canapea. Făceam totul 

împreună. Mergeam la magazin și alegeam produsul. Își desena în 

relief proiectele anumitor corpuri de mobilier”. 

Printre calitățile pe care le aprecia la prietenul său, a 

fost capacitatea lui Vasile Adamescu de a nu se plictisi 

niciodată, dar și nemărginita lui poftă de cunoaștere.  

„Vreau să vă spun că eu nu am mai întâlnit niciodată o 

persoană care să nu se plictisească niciodată și care să nu stea 

niciodată degeaba. Atenție, nici măcar 10 minute într-o zi. 

Dânsul nu pierdea timpul de pomană. Îi spuneam, de exemplu, 

că abia aștept să vină primăvara, că m-am săturat de iarnă, iar 
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dânsul îmi răspundea că nu e bine să treacă așa rapid timpul, că 

trebuie să trăim fiecare zi la intensitate maximă, fiindcă timpul e 

prețios. De dimineața, până seara la culcare, lucra fără încetare. 

La ora 7.00 se trezea și deschidea geamul camerei. Făcea gim-

nastica de înviorare și apoi cobora la baie unde își făcea toaleta de 

dimineață. Se bărbierea. Era un om deosebit de cochet. Niciodată 

nu primea pe cineva nearanjat. Și dacă venea cineva cunoscut, 

nu rămânea în hainele de casă, ci se îmbrăca frumos, se pieptăna, 

se parfuma. Micul dejun era mereu unul sănătos, de la care nu 

lipsea ceaiul, apoi gustarea cu biscuiți și fructe. Se punea la cal-

culator să citească știrile, apoi ieșea în curte la plimbare: mân-

gâia florile, le curăța de uscături, se așeza la plajă, îi plăcea mult 

soarele. Stătea la soare și își tot schimba poziția în funcție de 

razele lui. Masa de prânz tot sănătoasă era, cu supă și felul doi. 

Mai citea pe calculator sau scria scrisori, apoi se odihnea o oră. 

După trezire, modela în atelier, pe urmă ieșeam la plimbare în 

oraș. Deci, activitate și iar activitate.  

Aproape o lună pe an eram plecați în deplasări. Călătoream 

cu trenul, cu mașina, cu avionul. Îi plăcea mult să zboare. A 

muncit până în ultima zi de viață. Înainte de ultima internare în 

spital, a copiat un articol interesant despre panourile solare și 

energia verde. A realizat mii de cărți în Braille pe care dorea să le 

lase nevăzătorilor”. 

Plecarea spre nemurire a omului care i-a fost mentor şi 

tovarăș de-o viață i-a lăsat lui Viorel Micu un imens gol în 

suflet, pe care s-a gândit să îl umple cu proiecte culturale, 

care să mențină vie amintirea lui Vasile Adamescu. Așa a 

început turneul de promovare a volumului al doilea din 

cartea autobiografică a lui Vasile Adamescu: „Înfruntând 

viaţa”. Cu acest prilej, în luna februarie a acestui an, Viorel 
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Micu a ajuns și la Tîrgu-Mureș, unde a organizat o lansare 

de carte în memoria mentorului său. „La Tîrgu-Mureș – mi-a 

explicat Viorel Micu – am fost de vreo 6 sau 7 ori. Fără dl. 

Adamescu este prima dată și am ales să merg mai întâi la Tg. 

Mureș, pentru că oamenii din oraș ne-au primit cu căldură de 

fiecare dată, iar dânsul s-a simțit mereu bine aici. Acum exact 6 

ani am lansat împreună primul volum, într-o sală arhiplină, cu 

200 de persoane, un record absolut pentru o lansare de carte. 

La Tîrgu-Mureș ne-am simțit foarte bine de fiecare dată. 

Avem acolo o echipă miunată formată din oameni de artă, oameni 

deosebiți care au empatizat mereu cu noi. Evenimentul a fost 

deosebit. M-am abținut cu greu să nu plâng. Mi-a fost dificil să 

vorbesc despre domnul Adamescu. Pe tot parcursul discuțiilor am 

simțit o apăsare. Era o liniște pătrunzătoare în jur. Se simțea că 

oamenilor le părea rău că dl. Adamescu nu mai este printre noi”.  

Pentru a onora memoria profesorului care a uimit o 

lume întreagă, Viorel Micu și-a propus să înființeze un 

muzeu care să poarte numele lui Vasile Adamescu. 

Dorește, de asemenea, să publice volumul al treilea din 

seria cărților autobiografice ale lui Adamescu. „Nu mă 

așteptam ca dragul nostru prieten să ne părăsească așa repede. 

Nici el nu și-a dorit acest lucru. Mereu îmi spunea că vrea să 

ajungă la 100 de ani. Asta a fost soarta lui, foarte nedreaptă, dar 

nu suntem în măsură să judecăm. Oricum, și-a lăsat adânc 

amprenta în lume, prin tot ceea ce a realizat și prin ce urma să 

realizăm noi după plecarea sa. A scris tot ce avea de scris până în 

ultima zi. Deci, mai avem material pentru 3, 4 cărți, care vor 

apărea pe rând. În acest an, apare volumul 3 al cărții autobio-

grafice, pe care a reușit să-l finalizeze în noiembrie anul trecut. 

Urmează să fac o vizită în America, unde și-ar fi dorit enorm să 
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ajungă și am să vizitez tot ce și-ar fi dorit, în special muzeul lui 

Helen Keller, celebra nevăzătoare surdă care a uimit lumea. 

Avem în plan să-i traducem cărțile în engleză, franceză și spa-

niolă și să le răspândim în întreaga lume. Vreau să fac o fundație 

care să-i poarte numele, care să lupte pentru drepturile persoa-

nelor cu surdocecitate și să-i ajute pe tineri, așa cum și-a dorit 

profesorul Adamescu. Îmi doresc să deschid cândva un muzeu cu 

toate lucrurile pe care le-a lăsat și cu impresionanta sa colecție de 

obiecte din ceramică. 

 Povestea merge mai departe... acesta e sloganul meu. Nu 

am să las ca acest nume să fie uitat, ba dimpotrivă. Sunt convins 

că peste ani, Vasile Adamescu va fi o comoară pentru omenire, 

un izvor de depășire a dificultăților”.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Reportajele bucuriei 

181 

 

 

MI-AM FĂCUT DESTINUL MAI FRUMOS 

PRIN POEZIE 
 

 

 
Magdalena Dorina Suciu este o autoare consacrată ale 

cărei creaţii lirice au fost remarcate de criticii literari încă 

din perioada adolescenţei. După publicarea primei poezii, 

în ziarul „Steaua Roşie", în 1987, când avea 16 ani, a scris 

neîncetat şi a reuşit să publice 10 volume de versuri: „Din 

lumină se nasc cuvintele" (1997, volum editat în Italia), 

„Anotimpuri îngenuncheate" (1999), „Jarul secundei" 



Liliana Moldovan 

182 

(2000), „Cătuşe pentru suflet" (2002), „Voluptăţi imper-

ceptibile" (2004), „Orhidee în cuib de zăpadă" (2004), 

„Copilărie, pâine dulce" (2006), „Şi Dumnezeu suspină – 

Even God Sighs" (2007), „Aripă sub ape – Wing Under 

Water" (2012), „Femeie, nu ţi-e îngăduit să mori" (2018). 

La vârsta de 25 de ani, în urma unei boli progresive, 

Magdalena Dorina Suciu a ajuns să se deplaseze cu aju-

torul unui scaun cu rotile.  

Trecând cu talent peste harpa timpului, a transformat 

poezia într-un aliat fidel, într-un scut ocrotitor care a 

ajutat-o să treacă peste problemele de sănătate, depăşind 

prin creaţie „cotiturile vieţii”.  
 

„Poate că piatra ar fi vrut să mă nască 

ca să nu mai depind de timp, 

sau poate apa ar fi vrut să mă spele 

ca să nu-mi mai pese 

de trupu-mi prins în menghina durerii" . 

(„Vecernia unui abis") 
 

Versurile sale au atras atenţia iubitorilor de poezie, au 

fost aprecitate de criticii literari şi au fost premiate la 

diverse concursuri literare. 

Am cunoscut-o pe poeta Dorina Magdalena Suciu cu 

ocazia pregătirii antologiei „Clepsidre înaripate”, într-un 

moment fericit pentru acest volum colectiv, care, la vremea 

respectivă, era în căutarea unui titlu. Împreună cu d-na 

Dorina am stabilit titlul volumului, iar mai târziu ne-am 

prins într-un dialog scris, care a pus bazele unor discuții 

despre instinctul literar al societății actuale, construită în 

jurul unei ideologii consumiste în cadrul căreia banii sunt 
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consideraţi valoare supremă, deoarece cu ajutorul lor 

putem obţine aproape orice, chiar şi fericirea. În acest con-

text, am întrebat-o dacă oamenilor le-a mai rămas vreo 

fărâmă de instinct literar și iată ce răspuns mi-a dat:  

„Este foarte adevărat că au intervenit schimbări majore în 

ceea ce priveşte existența umană, că societatea are o altă faţă, una 

mai tristă şi mai mohorâtă, iar valorile, atât morale, cât şi cele 

culturale, s-au deteriorat enorm. Nu mai există acea «foame» de 

frumos, oamenii au devenit tot mai flămânzi de bani, de acele 

lucruri nesemnificative, uitând complet de ceea ce este important: 

Sufletul! Dar, din fericire, mai există şi suflete dornice de a citi şi 

a simți mirosul unei cărți, de spectacole de teatru, expoziții etc.  

Iubitorii de frumos, de nemurire au rămas şi vor mai 

rămâne... În tot răul rămâne un bob de bine, pentru a nu se 

pierde factorul principal care creşte speranţa unei lumii normale 

şi cât de cât drepte. Şi ca să revin la întrebarea ta referitoare la 

faptul dacă ne-a mai rămas o fărâmă de instinct literar, voi răs-

punde cu majuscule: DA! Atâta timp cât există scriitori care 

cultivă frumosul şi luptă cu «buruienile» ce încearcă să pună în 

umbră valorile care ne definesc existența, ca popor și cultură. 

Da, mai există oameni care încă «poftesc» la citit şi nu renunță 

la ideea că o carte (şi tot ce ţine de artă şi cultură) este o nece-

sitate, fără de care am fi mult mai săraci la duh și minte.” 

În mod firesc, dialogul nostru s-a îndreptat aproape 

instantaneu spre relația pe care a stabilit-o cu poezia, pe 

care a transformat-o într-un ambasador al tuturor sentimen-

telor, credinţelor şi speranţelor, pe care le-a adunat de-a 

lungul anilor. 

„Dar ce nu am făcut din poezie... Aveam 15 ani când am 

simţit că există un «pumn» de cuvinte care se plimbă prin 
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interiorul meu şi care aşteaptă să le dau o formă, o culoare, orice 

care să se identifice cu fiinţa mea. Nici nu îndrăzneam să numesc 

«poezie» acele stări. Trăiam ca atare acele emoţii, le aşterneam 

apoi într-un caiet, le citeam când şi când, iar într-un târziu, am 

început să le trimit ziarelor locale şi postului de radio naţional cu 

emisiuni pentru adolescenţi. Eram încurajată şi asta mă făcea să 

mă «afund» tot mai mult în acel univers ce îmi aparţinea în 

totalitate... În timp, am evoluat, publicam des, chiar îmi plăcea să 

scriu, simţeam că îmi fac un scut din asta, că nimic rău nu mă 

poate atinge (deşi boala mea evolua)... Îmi creştea aripă după 

aripă, cu fiecare poem scris... Suferinţa, chiar dacă exista, nu o 

simţeam. Fiecare poem, fiecare carte era un pas uriaş către 

vindecare”. 

Poeta scrie neîncetat și compune poezii pentru a-și 

alina tristeţile şi dezamăgirile, pentru a-și etala bucuriile şi 

gândurile, sau pur și simplu pentru a-i ajuta pe cei care îi 

citesc versurile, să observe partea frumoasă a vieţii. „În 

primul rând scrii pentru tine – a precizat Magdalena Dorina 

Suciu. Sufletul tău e cel care cere asta. E drept că poemele vin în 

urma unor stări, dar asta nu înseamnă că aştept să simt sau să 

trăiesc ceva anume, ca să se închege versul. Iar atunci când 

există oameni care apreciază şi iubesc creaţiile tale, nu poți decât 

să te bucuri. În ceea ce mă priveşte, nu sunt puţini cei care se 

identifică şi se regăsesc în scrierile mele. Afinităţile către poezie 

vin din interior şi trebuie să existe «compatibilitate» între cel 

care scrie şi cel care citeşte. E vorba de acea punte sensibilă între 

suflet şi suflet, o împletire de energii pozitive. Un câştig de o 

parte şi alta”. 

Poezia, iubirea și speranța au format punctele de 

referință ale poetei care a simțit uneori că trădează versul, 
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așa cum viața a trădat-o, atunci când a pus-o în situația de 

a lupta cu dizabilitatea. 

 
„Pot spune că m-am trădat pe mine atunci când am ars un 

caiet plin cu poezii. Era chiar la început şi nu înţelegeam ce se 

întâmpla cu mine, soarta îmi părea nedreaptă şi cotiturile vieții 

îmi păreau hopuri greu de trecut. Toate încercările prin care am 

trecut m-au maturizat şi mi-au dat înțelepciune, iar pintenii 

suferinţei nu mi s-au părut atât de ascuţiţi, cât timp eram preo-

cupată cu ceva, în cazul meu cu scrisul. Totuşi, nu pot amesteca 

poezia cu soarta. Fiecare cu drumul ei. Dar dacă privesc în urmă, 

amândouă vin din aceeaşi rădăcină. Mi-am făcut destinul mai 

frumos prin poezie. Pot spune că eu am «trădat», alungând norii 

cu zâmbetul de după lacrimi”.  
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Parcursul fiecărei zile a devenit mai frumos pentru 

Dorina, cu fiecare volum de versuri pe care l-a publicat, iar 

când vine vorba de fericire poeta crede că este „ca o cană în 

care tu decizi ce pui. Eu am pus câte puţin din toate. Am primit 

ceea ce mi s-a oferit şi am dăruit ceea ce am avut. Drumul în 

poezie a decurs frumos. Am continuat să scriu, nu am părăsit 

barca, indiferent cum au fost «valurile». Mă consider o noro-

coasă, familia şi prietenii mi-au fost mereu aproape! Dacă eu nu 

am putut să «culeg» florile dorite, au făcut-o ei. Fericirea e în 

tine, cu tine, doar dacă ştii să privești cu ochii sufletului, să îţi 

alegi cu dragoste crengile, pe care Dumnezeu ne pune daruri. 

Copacul fericirii are «crengi» pentru toată lumea, răbdare să fie. 

Zece cărți tipărite, sunt «copilaşii» mei, care rămân urme pe 

acest pământ, în semn că am trecut cândva pe aici...” 

Se ştie că autorii de poezie au anumite afinități cu 

filosofia, din acest motiv am dorit să aflu dacă d-na Suciu 

și-a construit o anumită strategie pentru a-și găsi liniştea 

sufletească şi a accepta că este o persoană cu dizabilităţi. 

„Liniştea e o stare care vine din tine. Tu îți creezi acest confort. 

Cât priveşte faptul că sunt o persoană cu dizabilități, eu nu am 

simțit niciodată acest lucru. Nu am avut probleme de acest gen, 

pentru că nu mă vedeam aşa, m-am autoeducat în sensul acesta, 

altfel cădeam în altă extremă.  

Da, este adevărat, există momente când plâng şi mă doare că 

nu pot să fac lucrurile pe care mi le doresc. Să dansez, să esca-

ladez un munte şi multe altele. Dar compensez cu altceva şi îmi 

găsesc un echilibru, care mă ajută să trec decent peste momentele 

neplăcute. Nu îți trebuie filozofie pentru aşa ceva, ci tărie şi 

ambiție pentru a învăța lecţiile dure ale vieţii”.  
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Cărțile pe care le-a scris sunt realizări ce au prins aripi 

și i-au permis să ridice, cu demnitate, privirea spre cer. 

Versurile adunate în cărțile ei sunt ca niște felinare și o vor 

veghea cu fidelitate mereu. Sunt podoabe ale sufletului, pe 

care poeta le oferă cititorilor ca pe niște comori alese. Ele 

sunt menite să aducă bucurie și să facă lumină în alte 

suflete și anume în inimile oamenilor care le citesc și le 

apreciază. „Toate cărțile editate sunt realizări. Premiile literare 

primite, colaborările cu diverse reviste și ziare, și nu în ultimul 

rând, faptul că nu m-am dat bătută, chiar dacă mai apăreau nori: 
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trăiam prin scris şi scriam trăind. Realizări de suflet sunt şi 

oamenii frumoşi pe care i-am cunoscut pe parcursul vieţii, cei 

care mi-au fost alături şi pe care mă pot baza oricând. Se ştie, 

prietenul este un plus de viață în existența ta. În rest, cum va 

vrea Domnul! Sănătoasă să fiu – e cea mai mare realizare!” – a 

precizat autoarea celor zece volume de versuri publicate în 

perioada 1997-2018. 

Cel mai recent dintre ele „Femeie, nu ți-e îngăduit să 

mori”, a apărut în luna octombrie 2018, la Editura Vatra 

Veche din Tîrgu-Mureș și a fost inclus în colecția „100 de 

cărți pentru Marea Unire”. „Frumusețea poemelor incluse în 

volum – preciza, într-un articol, poetul și criticul literar Al. 

Florin Țene – ne face să credem că poeta este vorbită de 

metaforă, ea lasă inițiativa cuvintelor nu în ideea avangardistă 

de a-i reduce în neant simțământul, ci refăcând materialul 

inițial”.  

(https://parnas21.blogspot.com/2018/11/magdalena-dorina-

suciu-femeie-nu-ti-e.html) 
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NICI O BOALĂ  

NU POATE PUNE LIMITE SUFLETULUI 
 

 

Nu ştiu cine, când şi cum a împărţit porţia de suferinţă 

din lume. Observăm, însă, că aceste porţii sunt inegale, sau 

cel puţin par inegale, şi atunci ne este imposibil să nu ne 

întrebăm: de ce unii oameni îşi poartă destinul sub atâta 

suferinţă? Poate fiindcă suferinţa transformă, înalţă şi 

şlefuieşte sufletul, întăreşte voinţa şi antrenează mintea.  

Aşa s-a întâmplat cu Elena Lavinia Niculicea, a cărei 

viaţă s-a frânt în două la vârsta de 13 ani, când a descoperit 

că suferă de o boală incurabilă, care îi afectează mobili-

tatea. Până la această vârstă, Lavinia a crescut ca un copil 

normal, într-o familie de intelectuali din Băbeni, o localitate 

din judeţul Vâlcea.  

Fiindcă era un copil plin de viaţă şi îi plăcea să danseze, 

părinţii au înscris-o la dans modern. Captivată de 

frumuseţea mişcării, fetiţa de 7 ani visa să devină balerină şi 

să cucerească lumea dansului.  

Visul ei s-a spulberat 6 ani mai târziu, când familia a 

observat că adolescenta începea să îşi piardă mobilitatea, 

se împiedica şi cădea tot mai des. Astfel, a luat naștere 

calvarul drumurilor de la un medic la altul, de la un spital 

la altul, în vederea punerii unui diagnostic şi stabilirii unui 

tratament corect.  
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Prima intervenţie chirurgicală, cea de întindere a ten-

doanelor, a azvârlit-o pe adolescenta aflată la început de 

viaţă în lumea nesiguranţei, a lacrimilor, a întrebărilor fără 

răspuns, dar şi în universul speranţei şi al încrederii că se 

va găsi un leac şi pentru problema ei. Curând a înţeles că 

boala de care suferă este incurabilă, dar Lavinia nu s-a 

lăsat doborâtă după aflarea cumplitului diagnostic. Dim-

potrivă, susţinută de familie, prieteni şi colegi, tânăra şi-a 

continuat drumul, şi-a recalibrat visele, a absolvit Facul-

tatea de Limba şi Literatura Română (specializarea ro-

mână-engleză), a început să scrie versuri, a publicat volu-

me de poezii şi a devenit o autoare cunoscută, pasionată de 

jurnalistică, grafică şi pictură.  
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Din anul 2017, Elena Lavinia Niculicea este membră a 

Uniunii Scriitorilor Europeni din Moldova. Susţine un blog 

personal „Lavi en rose” şi a reuşit să publice patru volume 

de versuri: „Ploaie de gânduri” (2012); „Florile cerului” 

(2014); „Dansând cu cerul” (2016); „Radiografia visului” 

(2018). Pentru activitatea sa literară, poeta, ale cărei versuri 

au apărut şi în diferite antologii, a fost recompensată cu 

Trofeul Univers Românesc XXI, la Concursul Internaţional 

de Creaţie (2017), Premiul special al juriului în cadrul 

Festivalului Internaţional „Campionatul European de 

Poezie”, 2019, Premiul III la Concursul Naţional de Poezie 

,,Radu Cârneci”, ediţia a 2-a.  

 
Versurile pe care le compune sunt sincere ecouri lirice, 

care se înalţă din solul adânc al suferinţei, pentru a ajunge 

la sufletul cititorilor strălucind de gingăşie şi speranţă. 
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Într-una dintre aceste poezii, ea se compară cu „un colţ de 

stea plecată în căutarea fericirii”. Cert este că autoarea 

îndrăzneşte să vorbească despre fericire, chiar dacă acum 

patru ani şi-a pierdut mama, bolnavă de cancer, iar cu un 

an în urmă s-a despărţit definitiv de tatăl ei, care a luat 

drumul nemuririi.  

 

Fericirea este în deplină rezonanță cu poezia 

„Fiecare are o reţetă proprie a fericirii – crede Elena 

Lavinia Niculicea – iar ingredientele diferă de la om la om. În 

viziunea mea, fericirea este o stare interioară pe care noi trebuie 

să o conştientizăm – înseamnă să fim conştienţi de frumuseţea 

lucrurilor simple din viaţa noastră. Fericirea presupune să ştii să 

te bucuri de tot ceea ce ai şi ceea ce eşti. Să apreciezi fiecare clipă, 

să-ţi îndeplineşti propriul potenţial şi misiunea încredinţată de 

Cel de Sus. Faptul de a scrie, de a mă cufunda în lectură, de a 

împărtăşi cu ceilalţi ceea ce creez, de a privi spre înaltul cerului, 

la norii pufoşi pe care îi aseamăn cu aripi de îngeri, de a mirosi o 

floare, de a asculta cântecul unei păsărele, de a respira aerul îm-

bălsămat de verdele crud şi mirosul ploilor de mai, toate acestea 

le traduc prin fericire.  

Esenţa fericirii stă ascunsă în cochilia visurilor. Faptul de a 

avea un vis şi de a lupta să îl împlinesc, este sinonim cu mul-

ţumirea sufletească, cu fericirea. 

Fericirea o conjung mereu la prezent, cu verbul «a dărui» 

mai mult decât cu verbul «a avea». Fericirea mea este direct pro-

porţională cu bucuria aproapelui meu. Iubirea (pentru frumos şi 

pentru semeni) e cea care îmi dă direcţia, îmi dă trezirea, într-o 

lume ce mă face să vibrez, în acelaşi ritm cu florile, cu păsările, 

cu vântul, cu stelele.”  
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Talentul literar i-a oferit posibilitatea să se joace cu 

stelele, i-a permis să dea naştere unor încântătoare medi-

taţii lirice despre bucurie, iubire, tristeţe, linişte, speranţă şi 

dans. Când se referă la harul poetic cu care a fost înzes-

trată, autoarea recunoaşte că talentul a apropiat-o de divi-

nitate şi a avut întotdeauna un rol salvator. Elenei Lavinia 

Niculicea îi place să spună că „poezia reprezintă dreptul 

sufletului de a respira şi raţiunea de a fi. Este întâlnirea de graţie 

cu Dumnezeu. Ea îmi îmbrăcă sufletul cu o haină ce nu se demo-

dează în timp – speranţa într-o lume mai bună, mai plină de 

sens. Poezia e parte din mine, e cea care-mi spune: există şi 

mâine… există speranţa că oamenii mai pot iubi. E scara pe care 

urcă copilul din mine, când îi e dor de Cer şi vrea să adune stele, 

pentru a le dărui oamenilor. 

Să fii artizanul emoţiilor pozitive mi se pare cel mai frumos 

lucru. Scrisul e modul meu de a-mi dezvălui dimensiunea inte-

rioară, de a dărui celorlalţi ceva din sufletul meu. M-am născut 

să iubesc Cuvântul, l-am rostit şi am învăţat să iubesc Viaţa”.  

Este lesne de observat că în cadrul universului com-

plex al vieţii acestei autoare cu suflet delicat, momentul 

întâlnirii cu poezia şi primii paşi făcuţi pe drumul creaţiei 

literare au fost receptate ca evenimente existenţiale de 

maximă importanţă.  

„Latura poetică aveam să mi-o descopăr mai târziu. Debutul 

meu s-a produs pe la 25 de ani. Însă în perioada copilăriei şi a 

adolescenţei au avut loc două momente care au anticipat traseul 

meu literar: tatăl meu obişnuia să mă alinte «Nichita Stănescu», 

după numele marelui poet, inconştient sau nu, că eu voi păşi pe 

tărâmul sublim al literaturii; când eram în clasa a şasea, profe-

sorului meu de biologie îi plăcea să-mi spună «Ana Blandiana». 
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Fiind pasionat de această poetă, vedea în mine asemănări cu ea. 

La acea vârstă nu îmi explorasem încă înclinaţia spre poezie. 

Acum înţeleg faptul că în viaţă nu există coincidenţe, ci anumite 

lucruri se întâmplă cu un motiv, au un rost al lor şi e important 

să fim fini observatori, pentru a le percepe.  

Familia m-a susţinut pe drumul creaţiei literare şi nu 

numai. În special unchiul meu, care este scriitor şi fost profesor 

de limba şi literatura română, m-a încurajat să înmoi condeiul în 

substanţa vieţii şi să scriu în inimile oamenilor despre bucuria de 

a trăi frumosul, sensibilitatea, iubirea”. 
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Urme de pași pe traseul creației literare 

Aflăm, așadar, că Lavinia Niculicea a început să scrie 

pe la vârsta de 25 de ani, iar de atunci, a publicat eseuri şi 

poeme în diverse reviste literare precum: „OltArt”, „Arena 

literară”, „Sintagme literare”, „Rotonda valahă”, „Litera-

tura de azi”, „Confluenţe Literare” etc. De asemenea, 

creaţiile ei au fost incluse în mai multe antologii: Antologia 

bilingvă (română-turcă) ,,Din universul poeziei române 

actuale”, ,,Cuvântul care uneşte, volum aniversar de 

poezie”, ,,Ziditori în abstract”, ,,Parfumul clipei”.  

Ajunsă la vârsta maturităţii, vorbeşte cu mândrie 

despre cele patru volume pe care le-a publicat, dintre care 

3 cărți de poezii şi o antologie de poezie şi proză.  

Deosebit a rămas pentru Lavinia Niculicea anul debu-

tului editorial. „Cartea de mea debut, «Ploaie de gânduri» 

conţine două părţi: poezie şi eseuri. În paginile ei vorbesc despre 

tainele sufletului: singurătatea şi incertitudinea, lupta şi dure-

rea, voinţa şi bucuria, nădejdea şi credinţa, dorul şi iubirea. Aşa 

cum ploaia scaldă pământul şi înviorează orice plantă, la fel şi 

gândurile scaldă orice suflet, îl înviorează şi îi potolesc setea de 

frumos. În centrul celui de-al doilea volum de poezie – recu-

noaşte autoarea – «Florile cerului», se află universul tematic al 

«dorului dur», dezbrăcat de frunzişul iubirii şi ocrotit în labi-

rintul tainic al durerii. Toate stările mele poetice sunt împletite 

în corola iubirii de cuvânt – a iubirii de viaţă”.  

Prin intermediul poeziei și-a îndeplinit visul de a 

dansa. Ea valsează, cu talent, pe portativul cuvintelor, 

demostrând că imaginația nu are bariere, iar sufletul se 

poate oricând elibera de constrângerile trupului. „Visul 

meu cel mai arzător a fost să dansez. Nerealizându-se pe pământ, 
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l-am transfigurat în poezie, mai exact în volumul «Dansând cu 

cerul»: Când scriu,/ dansez cu cerul./ Mă simt suspendată/ între 

a fi eu şi a fi/ altcineva/ Zâmbetele nu se alterează/ pentru că port 

în mine/ secretul Raiului – / bucuria de a crea”. Prin acest 

volum, am dorit să ating inima cititorului cu o notă de optimism 

(ce mă caracterizează) şi cu sentimentul iubirii pentru tot ceea ce 

mă înconjoară – o treaptă a devenirii prin lumină.” 

Bine primit de public a fost și volumul Laviniei 

Niculicea „Radiografia visului”, care s-a născut dintr-o 

combinație fericită dintre talentul pentru scris și pasiunea 

pentru pictură și grafică. Autoarea ne asigură că legătura 

creațiilor ei literare cu desenele pe care le realizează este 

rodnică, iar cele două pasiuni se susțin reciproc. „Volumul 

«Radiografia visului» se situează la interferenţa artelor: poezie şi 

grafică. Trei laitmotive tranzitează lirica mea: visul, iubirea şi 

lumina, cu silabe rostite de îngeri, în poeme care transfigurează 

utopiile vieţii. Încerc să fiu un «radiolog bun» şi fac o radiografie 

visului. Neputându-mă vindeca de poezie, aştept cuvintele «să 

dea ora exactă în iubire», lăsând «să-mi bată în piept tainele 

lumii».” Creația poetică, desenul și pictura sunt doar câteva 

din pasiunile Elenei. Interesată de problematica drep-

turilor persoanelor cu dizabilități, colaborează cu Consiliul 

Naţional al Dizabilităţii din România, fiind redactor la 

„Jurnalul Social”, publicație guvernată de acest consiliu. 

Prin intermediul articolelor pe care le scrie pentru ziarul 

destinat oamenilor cu nevoi speciale, ea dorește să atragă 

atenția asupra situației cetățenilor cu dizabilități din 

România, ale căror drepturi nu sunt respectate decât par-

țial sau deloc. Ca jurnalist, explică Lavinia, „doresc să 

schimb percepţia oamenilor cu privire la dizabilitate. Persoanele 
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cu dizabilităţi se confruntă cu bariere de atitudine, cu lipsa 

accesibilităţii, cu excluziune socială, cu lipsa unui loc de muncă, 

venituri insuficiente etc. E nevoie ca sistemul din România să 

ofere şanse egale şi o viaţă demnă persoanelor cu dizabilităţi, să 

promoveze şi să respecte drepturile fundamentale ale omului”. 
 

„Dansez pe portativul cuvintelor” 

În final, trebuie să reținem că poezia a jucat un rol 

major în conturarea personalității acestei sensibile autoare. 

Prin intermediul taletului, ea s-a desprins de limitele im-

puse de dizabilitate, a avut curajul să privească, cu recu-

noștință, norii pentru a întâlni privirea mamei sale, care o 

vegheză cu iubire din cer. Elena Lavinia Niculicea a trans-

ferat conversațiile cu mama în matca sufletului zămislitor 

de poezie. 

„Mamă, viaţa mă naşte 

de mai multe ori, 

în lipsa ta. 

Clipa mă-nvaţă 

a muri şi a învia. 

Trecutul mă ia de mână, 

mă trece pragul şcolii. 

La ora de dor 

mă conjug 

cu visul 

şi buchisesc până târziu 

literele universului 

scrise în mine. 

Aş vrea să monopolizez timpul, 

să revendic toate amintirile 

cu tine. 
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Viitorul să te păstreze 

în braţe!... 

Hai, vino la fereastra cerului 

şi fă-mi semn cu câteva raze, 

să pot inventa noi duminici, 

cu toţii strânşi în jurul zâmbetului tău, 

la o cafea 

sau la un ceai verde aburind a vară”. 

(„La o cafea cu mama” din volumul „Radiografia visului”, 

Editura Anamarol, 2018) 
 

Autoarea poemului de mai sus crede că poezia are 

rolul de a ne face mai umani și simte că „Poeţii au perle în 

ochi…/ Pe-un mal de lumină/ Ei pescuiesc lacrimi de înger/ Şi 

hrănesc lumea întreagă ”. („Poeţii pescuiesc lacrimi”, 

publicat în revista „Tu, Carte Deschisă”). 

Pe viitor așteaptă ca poeziile să-i dospească în suflet și 

speră să se înfrupte, în continuare, din bucuria creației. 

„Doresc – spune ea – să culeg de pe buzele vieţii nectarul 

visului ce stă să se coacă într-un nou volum de poezie și poate al 

unei antologii cu eseuri, cugetări și epigrame”.  
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 DESPRE BUCURIA DE A FI  

LECTOR UNIVERSITAR CU DIZABILITĂȚI 
 

 

Emma Matreniuc locuieşte în Edineţ, Republica 

Moldova şi se consideră o femeie împlinită, atât pe plan 

personal, cât şi profesional. Absolventă a Universităţii de 

Stat din Moldova, d-na Matreniuc este lector şi profesor de 

limba engleză, fiind cunoscută mai ales ca susţinătoare a 

drepturilor persoanelor cu dizabilităţi. 

 Viaţa Emmei s-a schimbat brusc în momentul în care 

a fost nevoită să accepte că este o persoană cu mobilitate 

redusă, iar după perioadele de cumpănă, când nu ştia cum 

să gestioneze această situaţie, a reuşit să-şi adune forţele, 

pentru a merge mai departe.  

Un element în plus în această luptă cu dizabilitatea l-a 

reprezentat nevoia Emmei Matreniuc de a fi o mamă exem-

plară. În această calitate încearcă să fie alături de fetiţa ei 

cât mai mult timp posibil, relaţia lor fiind întemeiată pe 

comunicare şi pe pasiuni similare: dragostea pentru cărţi şi 

cinematografie. Ca pedagog dorește să le ofere tinerilor 

modele de viaţă remarcabile şi să le transmită pasiunea 

pentru limba engleză, iar ca susţinătoare a dreptului la 

viață independentă a persoanelor cu dizabilităţi, se stră-

duiește să pună în aplicare lucrurile învăţate în străinătate, 

în cadrul programelor la care a participat, ca reprezentantă 

a Republicii Moldova. 
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Femeile cu dizabilități din Republica Moldova  

au dobândit un statut respectabil 

Referindu-se la situația femeilor cu dizabilităţi din 

Moldova de peste Prut, recunoaşte că în ultimii ani s-au 

făcut paşi înainte în acest sens, persoanele cu dizabilităţi 

fiind încurajate să se implice activ în viaţa comunităţii.  

„Femeile cu dizabilităţi din Moldova au căpătat în ultimii 

ani un statut destul de respectabil. Atât fetele tinere, cât şi alte 

femei cu dizabilităţi sunt tot mai mult şi mai mult implicate în 

diferite activităţi, proiecte, programe, în viaţa politică şi socială. 

Ele apar la televiziune şi radio, în modeling şi la evenimente 

sportive şi socio-culturale. Toate acestea au loc datorită faptului 

că tot mai multe organizaţii luptă pentru drepturile omului pro-

movează drepturile persoanelor cu dizabilităţi, militează pentru 
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egalitatea de gen, luptă împotriva discriminării şi sunt foarte 

activ implicate în a atrage femeile cu dizabilităţi în tot ce se 

petrece în viaţă, în ţară, şi în afară ei. Deci, pentru moment, 

putem vedea mai multe organizaţii unde femeile cu dizabilităţi 

sunt membre active şi participă la programe şi evenimente, îm-

preună cu doamnele cu abilităţi depline. Însă, acest fapt nu a 

apărut într-o singură noapte şi a schimbat dintr-o dată vieţile 

mai multor femei. Nu. Este vorba despre un proces continuu. 

Este o cale nu prea uşoară, în care uneori te simţi de parcă ai fi 

într-o luptă cotidiană cu stereotipurile, fricile societăţii, cu igno-

ranţa autorităţilor la toate nivelurile. Acestea şi multe alte pie-

dici creează o atmosferă unde femeile cu dizabilităţi se simt umi-

lite, slabe, discriminate, neputincioase şi neprofesioniste. Acest 

lucru se întâmplă şi se întâlneşte în toate regiunile, în diferite 

cercuri şi comunităţi. E grea calea dată. Și foarte des se întâmplă 

să apară descurajarea şi începi să te simţi de parcă ai rămas sin-

gură în pustiu şi tot orizontul este gol. Unicul lucru care îţi 

rămâne este să continui ceea ce ai făcut până în acest moment, 

uneori să pleci capul, să-ţi îndeplineşti meseria, să mergi tot aşa 

de încet ca înainte sau să rămâi dezamăgită şi descurajată. Dar 

după ploaie şi furtună, mereu vine soarele sau curcubeul, şi ziua 

schimbă noaptea şi anotimpurile naturii ne fac s-o admirăm an 

de an. Aşa şi în vieţile noastre, a femeilor cu dizabilităţi, dar şi a 

altora, după frustrare, apar resurse noi, se găsesc rezerve inte-

rioare, energia aduce idei noi, şi tu te regăseşti din nou în acti-

vităţi, în muncă, în zâmbete”.  

Fiind una dintre promotoarele drepturilor femeilor cu 

dizabilităţi din Republica Moldova, Emma Matreniuc a 

găsit un punct de echilibru între activitatea de lector şi 

profesor de limba engleză şi acţiunile pe care le orga-
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nizează în cadrul Asociaţiei „VIVERE”, organizaţie desti-

nată tinerilor cu dizabilităţi.  

 „Acest punct este mereu unul incitant, fiindcă aici apare 

sinergia între predarea limbii străine, job-ul meu, specialitatea de 

bază, vocaţia şi pasiunea care este ceva deosebit pentru mine, şi 

pe altă cale paralelă vine pledarea pentru drepturile persoanelor 

cu dizabilităţi de tipuri, vârste și situaţii diferite.  

Cu mulţi ani în urmă, când eram şi eu o persoană cu 

abilităţi depline, nu eram implicată în atâtea activităţi, dar şi în 

timpul acela în ţara noastră nu se vorbea atât de mult şi nu se 

atrăgea atenţia asupra acestui domeniu. Eu lucram la Univer-

sitate şi meseria mea era cel mai important lucru, era pasiunea 

mea, prezentul şi viitorul meu, în care studenţii erau un tezaur 

pentru mine, sursă de inspiraţie şi scopul de a face lucruri bune, 

profesional şi responsabil. 

La momentul când viaţa mea s-a divizat în două etape 

numite «înainte» şi «după», s-au schimbat nu multe, ci practic 

toate, începând cu oamenii care mă înconjoară, prietenii, cer-

curile de interese, modul de viaţă, sănătate, modalităţile de depla-

sare, preocupări, până la atitudini, vise, viziuni, dorinţe, nece-

sităţi, acceptări şi altele. Și evident, ideea de a fonda o organizaţie 

în care activităţile au drept scop promovarea drepturilor persoa-

nelor cu dizabilităţi, a apărut din start ca ceva absolut imposibil 

şi care nu se compară cu predarea limbii străine sau pregătirea 

ştiinţifică. Trebuia să aleg una din ele, căci ambele sunt, cum se 

spune în engleză „time-consuming” (consumatoare de timp).  

Dar dorinţa de a produce schimbări în viaţa persoanelor cu 

dizabilităţi, de a aduce bucurie în vieţile oamenilor, de a-i vedea 

cu zâmbetul pe faţă — era şi rămâne foarte puternică. Nu voiam 

să renunţ nici la vocaţie, nici la atenţia acordată persoanelor cu 
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dizabilități. Cuantificând aceste sentimente, simţiri şi dorinţe, 

dar şi necesităţi stringente, am început să studiez acest domeniu 

(al dizabilităţii), să mă informez, să comunic cu alte persoane şi 

cu organizaţii din alte ţări, care deja aveau o experienţă în acest 

domeniu, am participat intensiv la diverse sesiuni de instruire, 

conferinţe, proiecte, vizite de studiu, călătorii, colaborări referi-

toare la domeniu dizabilității, şi totodată, făceam cursuri de dez-

voltare profesională şi personală.  

Toate acestea, şi multe alte aspecte şi observaţii personale, 

au contribuit şi m-au ajutat să acumulez o experienţă în care se 

combină două domenii: educația şi dizabilitatea. Sinergia între 

«Teaching» şi «Disability», abordarea, incluziunea, socializarea, 

munca, vizitele de studiu au contribuit la realizarea de proiecte 

interesante legate de cele două domenii.  

 În acest context mereu combin aceste două dimensiuni, prin 

activităţi, care ţin de predarea limbii engleze şi introducerea în 

procesul de învăţare a temelor sau discuţiilor legate de diza-

bilitate. Spre exemplu, se pot adăuga – la temele despre noţiuni 

internaţionale şi naţionale, ce ţin de tema dizabilității – videouri 

şi spoturi despre dificultăţile şi reuşitele celor care au o defici-

enţă. Pot fi organizate vizite şi cercuri de comunicare cu per-

soane cu dizabiltăți de diferite profesii sau din rândul elevilor din 

alte instituţii. Și toate acestea se fac atât în limba maternă, cât şi 

în limba străină, unde informaţia şi discuţiile sunt într-o altă 

limbă, unde se lărgeşte vocabularul şi cunoştinţele generale, 

unde cursanţii învaţă mult mai mult, decât limba şi chestiunile 

legate de traducere. Aici vorbim şi despre valori umane, prie-

tenie, descoperiri personale şi interpersonale, stimă reciprocă, 

comunicare interculturală şi înţelegere între oameni. Este evi-
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dent că astfel se insuflă mai multe lucruri bune şi se desfășoară 

activităţi de top.”  

 
 

Înființarea asociației „VIVERE”  

a fost rezultatul unui vis împlinit 

Inspirată de activitatea asociațiilor din străinătate în 

domeniul dizabilității și de impactul pozitiv în comunitate 

a proiectelor inițiate de aceste organizații, lectorul uni-

versitar Emma Matreniuc a decis, în 2014 că este momentul 

să își îndeplinească visul de a înființa o asociație. Refe-

rindu-se la acest palier important din biografia sa, mi-a 

oferit următoarele explicații: „La un anumit moment din 
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viaţa mea am intrat într-un proiect, care avea drept scop eva-

luarea modului de respectare a drepturilor persoanelor cu diza-

bilităţi în Moldova, după ratificarea Convenţiei ONU. După 

curs am devenit responsabilă și am început să realizez această 

evaluare, aplicată la nordul Moldovei. Apoi a urmat un studiu 

de evaluare a nivelului de accesibilitate în oraşe, care a 

demonstrat «zero» accesibilităţi. Cred că acel moment era unul 

crucial, căci interviurile, pe care le-am efectuat împreună cu 

observațiile mele personale, mi-au deschis o uşă nouă în înţele-

gerea vieţii persoanelor cu dizabilităţi de la noi din ţară. Și în 

acest context s-a regăsit şi viaţa mea cu toate dificultățile ei.  

Tot aşa şi pentru mine, lipsa rampelor de acces, trotuarele 

distruse, bordurile înalte, mijloacele de transport neadaptate, 

spaţiu neaccesibil practic în toate locurile unde trăim şi în viaţa 

socială şi, nu în ultimul rând ignoranţa oamenilor, m-au mo-

tivat, m-au împins pe calea luptei pentru susținerea drepturilor 

oamenilor cu nevoi speciale.  

Venise momentul potrivit pentru a începe ceva nou. Așa a 

luat naștere asociaţia tinerilor cu dizabilităţi, în 2014, pe care cu 

drag am numit-o „VIVERE” şi al cărei scop a fost de a schimba 

viziunea şi atitudinea societăţii, dar şi prejudecățile oamenilor cu 

dizabilităţi, asupra anumitor lucruri. Noi suntem persoane cu 

dizabilităţi, acest lucru ne face un pic deosebiţi, dar tot aşa ne 

face egali cu lumea.  

Au apărut, între timp, organizaţii partenere, platforme de 

colaborare, participări la multiple evenimente, instruiri despre 

domeniul dizabilităţii. Este foarte important, faptul că avem 

colaborări strânse şi conlucrări, care duc la realizarea unor 

scopuri comune prin intermediul vizitelor de studiu în alte ţări 

şi acumularea de experiență pentru a continua munca în 
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asociație, iar la reîntoarcerea acasă, pentru a aplica cele văzute şi 

învăţate în străinătate. Cred că toate acestea sunt dorinţe şi 

trăiri ale tuturor persoanelor cu şi fără dizabilităţi, dar şi ţin de 

idei globale, universal valabile, în care homo sapiens rămâne 

acela care vrea să trăiască în pace şi fericire. Însă mai este mult 

de muncit pe această cale.”  

 

Lupta cu prejudecățile  

pare să nu se sfârșească niciodată 

Pe parcursul experienței acumulate în cadrul cursu-

rilor și seminariilor din țară și din străinătate, Emma 

Matreniuc a învățat să transforme defectele în atuuri, profi-

tând de faptul că este diferită. Cu timpul a reușit să se 

împace cu gândul că trebuie să își învingă timiditatea și să 

iasă în lume, pentru a se perfecționa în scopul schimbării 

atitudinii celor din jur.  

„Atitudinea celor din jur este o punte periculoasă şi impor-

tantă (pentru o persoană cu dizabilităţi) pe care trebuie s-o treci, 

s-o depăşeşti, s-o cucereşti. E greu şi emoţionant. Nu e vorba de 

talent sau cunoştinţe, ci de puterea şi curajul de a fi. Într-adevăr, 

este destul de greu să depăşeşti acea punte şi să începi să fii în 

rând cu alţii, să te bucuri de viaţă, de prieteni, de oameni, de pro-

fesie, de studii şi de alte lucruri care există în viaţa ta. În cele 

mai multe cazuri stagnarea celor cu dizabilităţi, refuzul de a ieși 

din nişa noastră, forţele scăzute şi depresia, fac parte din lista cea 

lungă de cauze care încep cu «de ce eu?», care ne împiedică să 

depăşim timiditatea. 

 Mulţi din noi simt priviri neadecvate, priviri de milă, com-

pasiune, dar şi pe alocuri neglijenţă, ignoranţă. În societate e 

firesc să te simţi nesigur, neputincios, uneori înapoiat, de parcă 
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nu încapi în puzzle-ul acela format artificial, aş spune eu, de 

reguli, create de societate, doar pentru ei şi confortul lor. Și este 

atât de greu să depăşeşti toate obstacole acestea, să-ți stăpânești 

emoţiile, să-ţi calmezi inima şi să mergi înainte, să ajungi acolo 

unde vrei să fii, să te simți fericit și împlinit. Toate aceste meditaţii 

filozofice sofisticate, cuvinte, fraze metaforice, ne duc cu gândul la 

simplul moment în care multe persoane cu dizabilități ajung 

dependente și se lovesc de scări, de trepte, drumuri, borduri, uşi, 

parcări neadaptate. Lovituri vin și de la oamenii din jur, care 

reacționează neadecvat, nu sunt mereu empatici și atenţi. Aceste 

momente, devin, de foarte multe ori, obositoare și nu ar trebui să 

fie așa fiindcă e normal să ceri ajutor și să-l primeşti.”  

„Fiecare dintre noi – a continut doamna profesoară – are 

istoria sa, care îi stă în spate, care îl însoţeşte peste tot, care 

merge mână în mână, ca o parteneră inseparabilă din povestea 

vieţii. Momentele grele de pe paginile istoriei mele au fost 

încercări, pe care trebuia să le înving.  

Este greu așa brusc, într-o noapte, în câteva ore, să te 

găseşti stând în pat, şi să înţelegi că nu te mai poţi mişca. Ceea 

ce tu ai fost ieri, tânără, voioasă, energică, o femeie care aleargă, 

lucrează, dansează – nu mai este aşa. Etapele de frustrare şi frică 

au venit foarte repede, una după alta. Dar totodată forţele mele 

apăreau din nişte rezerve necunoscute, pentru a duce lupta din 

fiecare zi, oră după oră, exerciţiu după exerciţiu, cu lacrimi, 

dezamăgiri și imposibilitatea să fac lucruri şi mişcări simple, care 

îmi păreau uşoare ieri. 

 Însă momentul în care, după eforturi titanice, m-am ridicat 

în picioare şi am început să fac paşi nesiguri, mi-a dat o încre-

dere mare. A durat un timp anumit, până ce am înţeles că nu voi 

fi cea din trecut şi trebuie să mă reconstruiesc, să mă recreez din 
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nou. Știam că cele mai grele lucruri aveau să mă aştepte în 

viitor. Am învăţat să merg din nou încet şi nesigur, cu noul meu 

prieten şi însoţitor – bastonul – dar m-am confruntat cu cea mai 

mare şi groaznică barieră: societatea, lumea din jur, privirile care 

mă incomodau și mă făceau să mă simt atât de umilită, atât de 

neputincioasă. Totuşi, în acele momente grele mi-am regăsit 

meseria, m-am întors la universitate, am reluat lecţiile și prele-

gerile de predare a limbii străine, fiind din nou împreună cu cole-

gii și studenţii, pregătind activităţile care îmi plac. Doresc să 

menţionez rolul enorm pe care l-a avut susţinerea din partea 

familiei mele, a părinţilor, a surorii, a fratelui, a copiilor lor, a 

nepoţilor mei, care mereu îmi erau alături, care mă încurajau la 

fiecare mişcare, la fiecare atingere a scopului propus.  

Astfel, am regăsit dorul de a rămâne femeie, dorința de a mă 

întoarce la volan și nevoia de a reveni la multe alte lucruri care 

mă defineau. La fel a fost la naşterea fiicei mele, pe parcursul 

îngrijirii și creşterii ei am primit toată dragostea și susținerea 

familiei. Cred că familia e un castel în care te simți protejat. Însă, 

la momentul când ai depăşit câteva etape grele, când totuşi, în 

pofida faptului că te simţeai nesigur şi umilit, ai început să duci 

viaţa pe care o doreai și erai în profesia în care îţi plăcea să fii – 

atunci totul în jur înflorea și îți dădeai seama că lumea, în esenţa 

sa, este plină de persoane bune şi cumsecade, și, dacă tu zâmbeşti 

– cum a zis celebrul Shopenhauer – lumea îţi zâmbeşte înapoi”.  

Iar Emma Matreniuc zâmbește cu încredere, fiindcă a 

reușit să treacă acea punte a suspinelor și, încărcată cu 

optimism, încearcă să transmită celorlalți tot ce are mai bun, 

atât ca profesoară, dar mai ales ca om care a reușit să-și 

depășească limitele.  
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În acest context, nu este de mirare că un loc aparte în 

sufletul ei îl ocupă tinerii cu dizabilități și studenții care 

îndrăgesc limbile străine. „Studenţii şi cursanţii cu dizabili-

tăţi sunt mereu aşteptaţi şi bineveniţi în mediul de învăţare al 

limbii străine. Dar pentru cei mai mulţi din ei asta este şi ră-

mâne un vis, sau o idee la care ei tind, dar care e greu de realizat 

din cauza acelor obstacole de accesibilitate, lipsa adaptărilor fizi-

ce, incluziunii şi existenţa condiţiilor nefavorabile.  

Mă bucură enorm faptul că, fiind lector şi instructor la lim-

bă străină, sunt şi persoană cu dizabilitate, de aceea am în cercul 

de prieteni foarte multe persoane cu diverse tipuri de deficiențe. 

Sunt mulțumită că am participat la diverse traininguri și vizite, 

am acumulat o experiență vastă, care mă ajută în permanenţă să 

conduc lecţiile, prin prisma ideii de dizabilitate. Nu-mi este frică 

să recunosc că sunt lector cu dizabilitate, ba dimpotrivă, ştiu 

cum să construiesc mediul de predare/ învăţare, cum să mă com-

port şi cum să îi îndrum pe acei cursanţi care au o deficienţă şi 

nu au încredere că vor reuşi. Este o plăcere, şi aici cred că mai 

mulţi profesori şi lectori vor susţine ideea că rezultatul muncii 

noastre, că meseria noastră aduce roade în ceea ce priveşte cunoş-

tinţele, dar atinge şi o parte din sufletul şi emoţiile studenților”.  

Un bun cadru didactic, crede Emma Matreniuc, tre-

buie să știe să asculte, mai ales atunci când interacționează 

cu tineri cu nevoi speciale. „Ca să dai un sfat, – ne atrage 

atenția profesoara de limba engleză – trebuie ca acea per-

soană să creadă în tine, să vadă un model de urmat, să dorească 

să ajungă ceea ce vrea, să cunoască, să fie plină de viaţă şi să aibă 

abilitatea de a asculta şi de a lupta cu fricile sale. Este, de ase-

menea, important să învețe să lupte cu neajunsurile, trans-

formându-le în abilităţi, pe care să le folosească pentru atingerea 
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oricăror obiective, oricât de ireale ar părea ele, pentru ceilalți 

oameni. Un singur lucru i-aș învăța: «Per aspera ad astra», 

adică drumul spre stele e presărat cu greutăți”.  

E esențial să reținem că, deși se deplasează cu ajutorul 

unui baston, eroina noastră a călătorit în străinătate, ajun-

gând și în Statele Unite ale Americii. Pretutindeni în lume 

a avut surpriza și bucuria de a descoperi că universul în 

care trăiesc persoanele cu dizabilități din străinătate, nu e 

cu mult mai diferit, de lumea în care trăiesc, studiază, 

muncesc și iubesc oamenii obișnuiți. Aceștia din urmă se 

comportă în prezența cetățenilor cu dizabilități în chip 

firesc, interacționează și comunică cu ei, fără a-i discri-

mina, păstrând o firească doză de bun simț și respect.  

„De fiecare dată când călătorești într-o țară străină sau 

într-un loc nou, prima impresie este cea emoțională, ești cucerit 

de peisaje noi, frumoase, de aspecte de artă, arhitectură, muzee, 

clădiri sau construcții neobișnuite, străzi noi, monumente, feli-

nare, natură, plante, flori, de tot ceea ce deosebește țara respec-

tivă în comparație cu alte țări. Dar este important să vezi și să 

simți aspectul social, mai ales atunci când ești o persoană cu 

dizabiltăți, care se confruntă cu multe obstacole și dificultăți în 

țara sa. Şocul cultural trece destul de greu și încet, fiindcă în 

vizite scurte sau mai lungi începi să retrăieşti acele momente 

plăcute, când vezi, cât de ușor, liber, fără prejudecăţi se comportă 

lumea din jur față de persoanele cu dizabilități. Vorbim aici atât 

despre țările europene, cât și despre Statele Unite ale Americii. 

Pe ambele părți ale globului nostru m-am simțit atât de ușoară și 

liberă, am văzut multe lucruri frumoase și am avut posibilitatea 

să le savurez pe deplin. Nimic nu mă oprea să le admir, să simt 

că sunt o parte din ele. Spațiile erau accesibile pentru persoane 
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cu toate tipurile de dizabilități, erau condiții create pentru călă-

torii, vizite, prezentări.  

 
Este destul de normal că noi toți suntem diferiți. Dar în 

esență, dacă oamenii acceptă această diversitate, dacă condițiile 

sunt create astfel încât să susțină accesibilitatea, atunci toți cei 

din jur se simt ușori și liberi. Dar este important ca regulile 

create pentru integrarea persoanelor cu dizabilități să fie foarte 

strict respectate.  

În final, trebuie să spun că și în străinătate oamenii cu diza-

bilități au luptat mult și greu pentru respectarea normelor, stan-

dardelor, regulilor și dreptului lor la viață independentă. În 

țările acestea nu este ciudat că sunt trotuare și treceri de pietoni 

fără borduri, că transportul public este adaptat, că în instituțiile 

educaționale și în toate locurile de agrement sunt create condiții 

pentru toate categoriile de oameni. În plus, oamenii din jur nu 

au priviri stranii, de milă sau compasiune, ba dimpotrivă — toți 

zâmbesc și sunt deschiși. E atât de ușor să zâmbești și să fii 
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fericit pe planeta aceasta, care și ea necesită acum un pic mai 

multă atenție, de parcă ar avea și ea o dizabilitate. Dar noi o 

ajutăm cu toții împreună”.  

Desigur, referindu-se la cariera pedagogică, doamna 

Emma Matreniuc a ținut să precizeze că succesul profe-

sional nu este suficient pentru a ne simţi întregi, liberi şi 

fericiţi. De asemenea, a recunoscut că, printre lucrurile care 

o fac fericită, un loc important îl ocupă filmele reușite și 

cărțile bune. „Mereu mi-au plăcut lectura cărților și vizionarea 

filmelor în care eroii sunt vii, iar întâmplările emoționante. Îmi 

place să savurez cărțile, să le citesc liniștită, fără grabă, cu cre-

ionul în mână. Îmi fac timp să copiez din ele lucruri, fraze inte-

resante, să mă opresc și să meditez asupra anumitor evenimente 

și să notez idei, pe care le adăpostesc în memoria și sufletul meu.  

La fel de tare îmi plac: teatrul, opera, baletul și muzica 

simfonică. Admir mereu monumente, sculpturi, biserici mici și 

catedrale, lucrările artistice de pictură, construcțiile arhitec-

turale. Mă atrag atât lucrurile făcute de ființa umană, cât și 

miracolele din natură. Admir lumea, oamenii, indivizii, persona-

litățile cunoscute sau străine, savurez, îi observ, cu drag, pe cei 

din jur. Admir diversitatea, această diversitate a noastră, culorile 

pielii, culoarea ochilor, mirosurile trăsăturile, zâmbetele, părțile 

corpului uman și cred că fiecare din noi este o lume nedes-

coperită. E timpul să ne regăsim pe acest pământ, să înțelegem 

cât de important este să iubim, să ne apreciem unii pe alții și să 

ne ocrotim”.  

Iată cum gândește un om extraordinar, o mamă 

iubitoare, o profesoară dedicată, o femeie atrăgătoare și 

mai ales o persoană împlinită, căreia nu îi este teamă să 

afirme că este un lector cu dizabilități. 
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ÎL DESCOPĂR PE DUMNEZEU  

ÎN TOT ȘI ÎN TOATE 
 

 
Oricine o cunoaște pe Simon Judit-Gyöngyi își dă 

seama că se află în fața unei femei deosebite, fiindcă Judit, 

deși fragilă, are o personalitate puternică, știe ce vrea, dar 

mai ales trăiește cu credința că tot ceea ce i s-a întâmplat în 

viață se datorează voinței divine.  

În mod cert, suferind de encefalomielopatie cronică 

evolutivă, fiind dependentă de sprijinul mamei sale și de 

ajutorul celor din jur, Judit a înțeles că numai prin credința 

în Dumnezeu va putea depăși obstacolele care, la prima 

vedere, i se păreau de netrecut. Credința a motivat-o să își 

trăiască viața cu bucurie, să își facă prieteni și mai ales să 

se preocupe de propria educație. Îndrumată de părinții ei, 

care i-au fost ca niște îngeri păzitori și ajutată de fratele ei, 
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care i-a stat mereu aproape, Judit a trecut prin etapele 

învățământului obligatoriu, a absolvit Liceul teoretic 

„Gheorghe Șincai” și a urmat cursurile Universității de 

Teologie Didactică din Alba Iulia, luându-și licența în 1998.  

Deși s-a pregătit pentru cariera didactică urmând să 

devină profesoară de religie romano-catolică, Judit și-a dat 

seama că ar putea să-și utilizeze cunoștințele (de teologie, 

pedagogie, psihologie și filosofie), acumulate în cei cinci 

ani de studenție, într-o altă direcție și anume în domeniul 

social. Așa s-a născut ideea înființării unei asociații care să 

vină în sprijinul persoanelor cu nevoi speciale din Tîrgu-

Mureș și din împrejurimi, deoarece Judit locuiește, de când 

se știe, în orașul de pe Mureș.  

Constituită în anul 2000, asociația „HIFA-România”, 

pe care a înființat-o împreună cu prietenii ei și a cărei 

activitate o coordonează de aproape 20 de ani în calitate de 

președintă, a jucat un rol important în susținerea drep-

turilor persoanelor cu dizabilități și a ajuns una dintre cele 

mai cunoscute asociații de profil din județul Mureș. Din 

perspectiva experienței manageriale pe care a acumulat-o, 

Judit a reușit să demonstreze – împreună cu directoarea 

asociației, Csata Eva, împreună cu angajații asociației, care 

sunt persoane cu și fără dizabilități, dar și împreună cu 

grupul de voluntari ai asociației – că cea mai eficientă 

modalitate de a te ajuta pe tine este să îi ajuți pe ceilalți. 

Punându-se în situația persoanelor cu nevoi speciale, 

membrii activi ai asociației contribuie la integrarea socială 

a persoanelor cu dizabilități, dar și a familiilor cu o situație 

economică deficitară, vin în ajutorul persoanelor vârstnice 

și participă la diferite activități culturale destinate copiilor 
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sau adulților. Un aspect important al activităților pe care le 

desfășoară este legat de caracterul multicultural al acțiu-

nilor coordonate de „HIFA-România”. 

 

Întâlnirea cu poezia  

a deschis un nou capitol în viața ei 

Referindu-se la cel mai recent eveniment din viața sa și 

anume la lansarea celui de-al doilea volum de versuri, 

Judit a ținut să precizeze: „Noua carte de versuri – lansată în 

21 iunie 2019, poartă un titlu simbolic «Umila dragoste – Doar 

vorbesc cu Tine, cu cel care trăiești în mine...»3 – este, de fapt, 

un volum de rugăciuni scrise în versuri. Prin intermediul 

acestor versuri am încercat să demonstrez că viața mea s-a 

schimbat atunci când am început să meditez asupra faptului că 

Dumnezeu cel atotputernic se naște între noi ca un copil 

neputincios. Câtă umilință! El și-a pus viața în mâinile celor doi 

oameni, Maria și Iosif, care l-au crescut, au avut grijă de El. 

Umilința aceasta a continuat în viața Lui când a fost răstignit pe 

cruce. Iar după înviere totuși a rămas între noi prin Împăr-

tășanie. Aceasta este fapta umilinței totale de care dă dovadă și 

acum Dumnezeu ca Pâinea Vieții și Vița de vie cea Adevărată”.  

Trebuie să reținem că nevoia de exprimare poetică s-a 

născut, în cazul lui Judit, în anii maturității (la 44 de ani) 

când poeziile care au dospit în sufletul ei s-au revărsat în 

valuri de versuri ce au apărut spontan, găsind-o pe autoare 

oarecum nepregătită pentru această miraculoasă întâlnire 

cu poezia.  

                                                      
3
 Titlul original: „AZ ALÁZATOS SZERETET: Csak beszélgetek Veled, Ki bennem 

élsz ...”, Editura HIFA-RO, Tg.-Mureș, 2019 
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„Primul meu volum – căruia i-am pus titlul «La masa 

Domnului – Când îmi atingi buzele...»4 pleacă de la ideea 

importanței întâlnirii omului cu Dumnezeu prin împărtășanie 

sau, pur și simplu, prin împărtășirea spirituală. A fost interesant 

să lansez acest prim volum al meu, deoarece versurile s-au 

născut în șase luni și după opt luni volumul a fost deja lansat. A 

scrie versuri tip rugăciune înseamnă să trăiești așa cum le-ai 

așternut pe hârtie. Este o responsabilitate dublă. Nu este sufi-

cient să scrii despre relația ta cu Dumnezeu, ci trebuie să o 

trăiești într-un mod anume. Ce înseamnă pentru mine debutul 

literar? A însemnat și înseamnă să dau mărturisire, prin scris, 

de viața mea de zi cu zi trăită în prezența lui Dumnezeu! 

Al doilea volum – despre care aminteam mai sus – atinge 

ideea importanței comunicării cu Dumnezeu, care trăiește în noi 

și nu putem fi indiferenți față de Cel care întotdeauna este în noi, 

cu noi, în jurul nostru. Cele două volume sunt – de fapt – părți 

ale unui întreg și se completează unul pe celălalt în ceea ce 

privește relația cu Dumnezeu!”  

Versurile scrise de Judit s-au născut din dorința 

autoarei de a pune pe un nou nivel, cel literar, relația 

intimă pe care o are cu Dumnezeu. Scriind aceste rugăciuni 

în versuri ea a găsit o modalitate inedită de a comunica cu 

divinitatea, dar și cu cititorii, cărora le-a dăruit două 

volume de poezii. Despre aceste cărți scrise în limba 

maghiară – limba ei maternă – autoarea mărturisește: „Mă 

inspiră în primul rând relația mea cu Dumnezeu, verseturile 

Biblice, totodată și întâmplările trăite la bine sau la rău. Ver-

surile mele s-au născut dintr-un fel de examinare a conștiinței. 

                                                      
4
 Titlul original: „AZ ÚR ASZTALÁNÁL: Amikor ajkamat érinted", Editura HIFA-

RO, Tg.-Mureș, 2018 
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Ele vorbesc despre cum trăiesc în momentul respectiv, vorbesc 

despre cum Îl mărturisesc pe Dumnezeu care trăiește în mine”. 

 
 

Visează să construiască  

un centru pentru adulții cu dizabilități 

În afară de cărțile pe care le-a scris și care reprezintă 

pentru ea mica și frumoasa ei familie literară, lui Judit îi 

place să vorbească despre un alt „copil” al ei și anume 

despre asociația pe care a constituit-o.  

 „Asociația noastră s-a înființat în 2000 la Tîrgu-Mureș, 

numele Asociaţiei provine de la «HIFA-Austria» şi «HIFA-

Hungaria», susţinătorii noştri morali şi spirituali. HIFA 

înseamnă HILFE FÜR ALLE = AJUTOR PENTRU TOŢI.  

În Austria, HIFA s-a înfiinţat în 1971 de către Adolf Paster 

şi Dr. Aaron Ekwu, iar în Ungaria în 1995. Fundamentarea 

Asociației în România a fost realizată prin cunoașterea mişcării 

de evanghelizare internaţională creștină FRATERNITAS, care a 
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pornit în 1942 din Franţa, din iniţiativa unui preot romano-

catolic Henri François. Mișcarea are caracter ecumenic şi în 

prezent în România se regăseşte în cadrul Asociaţiei noastre. Ea 

are motto-ul RIDICĂ-TE ŞI UMBLĂ! Este o mișcare de îndru-

mare pentru persoane cu dizabilități fizice și senzoriale și ser-

vește, totodată, persoanelor cu boli cronice.  

Noi credem că fiecare persoană trebuie să-și trăiască pe 

deplin viața, chiar dacă este persoană cu nevoi speciale. Și nu 

trebuie să ne oprim aici. Persoana care a reușit să își accepte 

situația trebuie să-și ajute semenii să-și găsească calea activă 

chiar și în felul acesta. La fel FRATERNITAS are ca scop ideea 

ca bolnavul să fie apostolul bolnavului, deoarece astfel este mai 

autentic. 

Scopul nostru este să integrăm persoanele cu dizabilităţi şi 

cu boli cronice în familie, în societate, în biserică, ieşind astfel 

din singurătate şi trăind o viaţă independentă, activă. 

Viziunea noastră este dezvoltarea şi păstrarea demnităţii 

umane fără a încerca schimbarea convingerilor fundamentale. 

Grupul țintă este reprezentat de persoanele adulte cu dizabilităţi 

şi bolnavi cronici, copii şi tineri proveniţi din medii defavorizate. 

Domeniile noastre de activitate sunt variate: social (acreditat din 

anul 2006 pentru acordare de servicii sociale), formare profe-

sională (din 2009 autorizat de Ministerul Muncii și al Educației, 

cu certificat de absolvire), educațională, cultural, spiritual, spor-

tiv. În 2010 am înființat Editura HIFA-RO. Am lansat mai multe 

cărți în diferite domenii. Organizăm diferite cursuri, tabere, 

seminarii, întruniri etc. Obiectivul programelor noastre este ca 

beneficiarii să se integreze în societate, să adopte o nouă menta-

litate în aprecierea şi reorganizarea vieţii lor independente fără 

obstacole”. 
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Atunci când am întrebat-o care este cel mai important 

proiect al asociației mi-a răspuns fără ezitare: „Planul nostru 

cel mai mare este Parcul-HIFA – centru de îngrijire și asistență 

socială și recuperare pentru persoane cu dizabilități. Va fi 

construit în Păcureni. Apoi mi-a explicat ce înseamnă HIFA-

PARK. „Înseamnă: spațiu locuibil pentru 50-75 de persoane cu 

dizabilități; împrejurimi accesibilizate, locație armonioasă; ajutor 

de specialitate; locuri de muncă în unități protejate; disponibilitate 

pentru autogospodărire; reabilitare; integrare socială”. Judit a 

precizat că primii pași pentru realizarea acestui proiect au 

fost făcuți în 2012 și încă mai trebuie străbătut un drum 

lung până la finalizarea lui. „Este vorba despre un proiect 

umanitar care presupune, mai exact, construirea unui Centru pe 

care dorim să îl realizăm în sprijinul persoanelor care au rămas 

singure şi izolate în urma pierderii familiilor din care făceau parte, 

totodată favorizează procesul de ocupare a forţei de muncă şi 



Liliana Moldovan 

220 

implicarea în activităţi de terapie ocupațională și determină 

scăderea segregației sociale și culturale”. 

Președinta „Asociației HIFA” și toate persoanele im-

plicate în construirea Parcului HIFA sunt de acord că „acest 

obiectiv are o importanță majoră, este de un real folos semenilor 

noștri cu dizabilități. În scopul realizării lui: am cumpărat un 

teren de 10000 mp și am concesionat și un alt teren de 10000 mp, 

am construit, prin muncă voluntară, încăperea pentru portari şi 

cea pentru instalația de încălzire, am realizat studiul de feza-

bilitate în vederea obținerii unei finanțări din fonduri europene. 

De asemenea, proiectul este inclus în strategia de dezvoltare 

regională a Consiliului Județean Mureș în perioada 2014-2020. 

Întrebarea tuturor este: din ce vom reuși să susținem funcționarea 

acestui centru? Îl vom susține din: contribuția proprie a 

beneficiarilor, sprijin de la bugetele locale și de stat, diferite dona-

ții, sponsorizări, valorificarea lucrărilor artistice ale beneficiarilor, 

închirierea spațiilor care funcționează în regim hotelier pentru 

conferinţe, formări profesionale, tabere etc. Suntem conștienți că 

nu putem face minuni, știm că acest proiect cere o investiție foarte 

mare, dar are un efect pozitiv de lungă durată pentru viitorul și 

viața multor persoane cu dizabilități. Din acest motiv nu ne dăm 

bătuți și mergem mai departe pentru realizarea lui.”  

Iată un vis care poate salva viețile unor persoane cu 

dizabilități, a unor oameni care ajunși la vârsta adultă nu 

vor mai beneficia de ajutorul părinților sau al familiei. Este 

vorba despre un proiect care merită încurajat pentru că 

poate susține dreptul unor persoane cu dizabilități la viață 

independentă. Este vorba despre un proiect care le poate 

îndeplini speranța că vor putea beneficia de un trai decent. 

Aflat la început de drum, el își așteaptă donatorii, iar dacă 
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doriți să puneți o cărămidă la construirea PARCULUI 

HIFA, destinat persoanelor cu dizabilități, puteți oferi 

donații accesând pagina: 

http://hifa.ro/servicii/parcul-hifa/suport. 

Desigur, citind aceste rânduri vă puneți probabil 

întrebarea: cum poate o persoană cu nevoi speciale ca Judit 

să aibă vise atât de înalte? Cum poate un om care cu greu 

se poate elibera din lanțurile dizabilității să empatizeze cu 

cei din jur și să reușească, cu ajutorul unor angajați și 

voluntari inimoși, să le dea aripi altor oameni, să le ofere 

un scop în viață și să le dăruiască buchete de speranțe?  

Secretul ei este la îndemâna oricui, și după cum spune 

Judit, stă în puterea nemărginită a credinței. „Scopul meu 

este să pot trăi cum îi este drag lui Dumnezeu, după voia lui 

Dumnezeu și să pot transmite oamenilor fericirea din sufletul 

meu așa cum o trăiesc în Dumnezeu, alături de cei dragi din 

familie și în anturajul prietenilor! După părerea mea, scopurile 

personale și cele ale asociației se completează, deoarece 

Dumnezeu dorește să fie prezent în tot și în toate, ca niciodată să 

nu-L lăsăm deoparte din trăirile noastre!” 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

http://hifa.ro/servicii/parcul-hifa/suport
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Fundația „Rheum Care”, centru de recuperare și 

reabilitare din Tîrgu-Mureș 

 

 

 
Înființată din 1993, Fundația „Rheum Care”  are un profil 

socio-medical cu un domeniu  de activitate dedicat recuperării 

medicale, prevenției și îngrijirii la domiciliu. Centrul „Rheum-

Care” este singurul centru acreditat din Tîrgu-Mureş care oferă 

o întreaga paletă de servicii de specialitate de gimnastică me-

dicală, fizioterapie, hidrokinetoterapie şi gimnastică în bazin, 

elongaţii subacvatice şi computerizate. În plus, centrul orga-

nizează programe specifice pentru tratarea problemelor neuro-

locomotorii. 

În cadrul serviciilor oferite un loc important ocupă 

CENTRUL RESPIRO-SUPRAVEGHERE PERMANENTĂ. 

Durată variabilă.  

• Informații – Tel / Fax: 0265-250-793 (L-V: 7.30-18.30) 

• Cazarea se face într-o clădire nouă, în condiții ambientale 

plăcute  

• 3 mese pe zi în regim catering, conform dietei necesare  

• Îngrijire, supraveghere socială şi medicală PERMA-

NENTĂ.  

Sursa: https://www.facebook.com/fundatiarheumcare/ 

 

https://www.facebook.com/fundatiarheumcare/
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